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REKONSTRUKCE KOMUNIKACE ULICE NA LETNÉ
V průběhu srpna 2024 byly 

zahájeny rekonstrukce ně-
kterých místních komunikací 
uvnitř města Police nad Metují a  
v městské části Hony, z nichž jed-
na se týká ulice Na Letné na kon-
ci města směrem na Bezděkov. 
Ulice Na Letné se dočkala asfal-
tového povrchu, který byl polo-
žen na samém začátku září 2024.

Jednotlivé úseky místních 
komunikací určených k rekon-
strukci byly vybrány již v minu-
lých letech na základě zjištění 
skutečného, povětšinou neutěše-
ného, stavu vozovky některých 
městských ulic a tipů z řad široké 
veřejnosti.

Stavební práce na zákla-
dě výběrového řízení realizuje 
obchodní společnost SILNICE 
SVOBODA a.s. z Jetřichova. Tato 
stavební firma dále provedla  
v rámci jedné zakázky další rekonstrukce zdejších ulic, a to rekon-
strukci značné části ulice Ochoz, malé části ulice Malá Ledhuj, kon-
cové části ulice K Drůbežárně a v průběhu letošního podzimu bude 
provádět rekonstrukci ulice U Plovárny.

Informace o prováděných rekonstrukcích vybraných místních 
komunikací je možné zhlédnout na webových stránkách města 
www.policenm.cz, v sekci Rozvoj města: https://www.policenm.
cz/rozvoj-mesta/investice a údržba/.

Celkové náklady na provedení 
celé zakázky budou činit cca 6 mil. 
Kč včetně DPH.

Děkujeme za trpělivost  
s krátkodobými uzavírkami vybra-
ných úseků místních komunikací 
na Honech, ulice K Drůbežárně, 
Malá Ledhuj, Na Letné, Ochoz  
a U Plovárny. Povaha asfaltovacích 
prací nedovolí postupovat jinak.

Dokončení rekonstrukcí vy-
braných úseků ulic je plánováno  
v termínu do 30.11.2024.

Do budoucna nezůstane jen  
u těchto úseků místních komuni-
kací, bude docházet k postupné-
mu „omlazování“ ulic města Police 
nad Metují na základě zjištění je-
jich skutečného stavu a tipů z řad 
široké veřejnosti. 

Dušan Šedek, investiční technik
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SLOVO STAROSTY
Vážení občané,

svůj příspěvek do aktuálního čísla mě-
síčníku začínám psát v době silných dozvu-
ků povodní, které se tentokrát nevyhnuly 
ani našemu regionu, a které opět zpustošily 
řadu měst a obcí na Moravě.

Na území našeho města se situace ne-
vyvinula nakonec tak dramaticky, jako 
na Teplicku, nebo Broumovsku, kde řeky 
Metuje a Stěnava zaplavily části obcí, a způ-
sobily značné škody jak na soukromém, tak 
na veřejném majetku. V rámci povodňových 
stavů byl na území města vyhlášen 3. stupeň 
povodňové aktivity. Situace byla vážná na 
několika místech, a to zejména na soutoku 
Metuje a Ledhuje u Velkých Petrovic, kde 
řeka ve zúženém profilu zaplavila zahrady  
u rodinných domů, a kde jsme museli pomo-
ci s čerpáním vody ze sklepa domu. V Pěkově 
pomáhali hasiči místní jednotky SDH čerpat 
vodu u bočního přítoku Pěkovského potoka. 
Na Honském rybníce, i přesto, že rybáři za-
čali upouštět vodu, šla voda velmi silně přes 
bezpečnostní přeliv. V Hlavňově bylo za po-
moci místní jednotky SDH zajišťováno rovněž čerpání u jedné z ne-
movitostí. Voda ze skal si pak našla svou vlastní cestu a během ne-
dělního dopoledne začala nekontrolovaně natékat do rybníka. Při 
kulminaci začala přetékat bezpečnostním přelivem, nicméně tento 
stav trval jen krátce.

Z tohoto místa chci velice poděkovat:
1. Hasičům z jednotky JPO2 a jednotek SDH, konkrétně pak:

za Polici J. Hubkovi, D. Švorčíkovi, M. Fridrichovi, Z. Pokornému, 
Z. Piši, M. Románovi, M. Novákovi a V. Hynkovi;
za Pěkov J. Rösselovi, M. Rösselovi, J. Šrytrovi, J. Kozárovi,  
M. Kozárovi, J. Pataki, T. Vackovi, V. Rydlovi a L. Teichmanovi;
za Hlavňov M. Meierovi, L. Ferancovi, M. Vanišovi, A. Bergrovi, 
M. Vackovi a D. Krausovi,
kteří pomáhali zvládnout nelehkou situaci (kombinace opatře-
ní proti vodě a technických zásahů, především kvůli spadlým 
stromům);

2. Pracovníkům Technických služeb, M. Muchovi, V. Dvořákovi, 
L. Zinkemu a S. Rubáčkovi, kteří pomáhali při pytlování písku 
a rozvozu pytlů, respektive při technických zásazích a dovozu 
materiálu a vybavení do terénu; a také pracovníků městské ČOV 
J. Kostomlatskému a P. Čižinskému, za ochranu technologie čis-
tírny a odstraňování stromů;

3. Rybářům (p. Řehákovi, p. Jirmanovi, p. Rusovi, p. Prokopovi – 
případně i dalším zapojeným, se kterými jsem se v terénu nepo-
tkal), že pomohli včas reagovat na předpověď a zvýšili odtoky 
z rybníků, a pak po celou dobu povodně pomáhali sledovat stav 
na rybnících; 

4. a v neposlední řadě také všem členům povodňové komise  
J. Troutnarovi, A. Freiwaldovi, J. Hubkovi), kteří se účastni-
li všech svolaných jednání v průběhu celé povodně, případně 
hned po svém návratu z dovolené (R. Starý), a kteří pomáhali 
koordinovat činnosti a potřené kroky jak v období přípravy, tak 
přímo v průběhu povodně.
Díky zapojení všech a skvělé týmové spolupráci se podařilo 

na řadě míst předejít větším škodám, a celou situaci, jakou jsem 
dosud za dobu svého působení na radnici (od roku 2010) nezažil, 
zvládnout.

Díky menší intenzitě povodní na území města, jsme hned po 
skončení povodně (povodňový stav byl odvolán v úterý 17. 9.) za-
hájili práce na úklidu města a odstraňování škod. A také jsme na-
pnuli síly k pomoci těm, které voda zasáhla více. Již ve středu jsem 
nabídl případnou pomoc Broumovsku, a současně jsme se spojili 

s vedením obce Brantice, která leží u obce Krnov. Tuto obec jsme 
nevybrali náhodně. Město již této obci pomáhalo při povodních 
v roce 1997, a když jsme v médiích viděli situaci v Krnově, bylo 
jasné, komu budeme chtít pomoci. Téměř okamžitě jsme vyhlásili 
materiálovou sbírku, kterou jsme vzájemně koordinovali se sbír-
kou pořádanou skauty. Solidarita obyvatel města byla neskutečná, 
a my brzy neměli věci kam dávat. V pondělí 23. 9. odjelo několik 

INFORMACE Z RADNICE

Bezpečnostní přeliv honského 
rybníka při kulminaci

Pěkovský rybník - neděle ráno

Přítok do Hlavňovského rybníku

Soutok Metuje a Ledhuje při kulminaci
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INFORMACE Z RADNICE

SLOVO MÍSTOSTAROSTY RADKA STARÉHO
Vážení a milí spoluobčané,

při psaní každého článku do Polického 
měsíčníku se podivuji nad tím, jak ten čas 
neúprosně letí. Je za námi další měsíc. 
Měsíc, který je spojený se startem školní-
ho roku, pozvolným nástupem podzimního 
počasí a užíváním si babího léta. Tento rok 
bude do historie zapsán jako měsíc povodní 
skoro po celém území České republiky. 

Poslední srpnové dny jsem věnoval akci 
Sportpark Ostašská. Vzhledem k tomu, že 
na stávající celkem velkoryse pojatý projekt 
nebyla poskytnuta dotace od Národní spor-
tovní agentury, bylo tedy potřeba vyřešit, 
jak dál. Sešlo se tedy na svém pracovním 
zasedání zastupitelstvo města, dále byla ob-
novena činnost skupiny zabývající se tímto 
projektem, která se sešla s projektantem  
a pokusila se navrhnout zúžení projektu 
tak, aby se snížila finanční náročnost, ale 
zároveň v něm byly zahrnuty potřeby spol-
ků, které jej budou v budoucnu využívat.  
Po úpravě projektu bude muset být vyhlá-
šeno nové výběrové řízení na zhotovitele 
stavby. Pokusíme se znovu požádat o pří-
padné dotace, případně jsme připraveni 
upravit rozpočty města v následujících le-
tech tak, aby stavba mohla být realizována.  

Společně s kolegy z investic jsem se 
účastnil kontrolních dnů konaných na opra-
vovaných komunikacích ve městě, část ko-
munikací zahrnutých do oprav je již hotová, 
na části nás ještě čekající dokončující práce. 
Věřím, že částečné omezení vjezdu bude vy-
nahrazeno spokojeností občanů bydlících 
v jejich blízkosti. 

Společně se správcem Bytového domu 
pro seniory Javor a ředitelem technických 
služeb jsme řešili velmi špatný stav střešní 
krytiny. S ohledem na velkou vytíženost sta-
vebních firem bude střecha opravena pro-
vizorně s tím, že v příštím roce bude muset 

dojít k větší opravě či celkové rekonstrukci. 
Měl jsem také jednání s Ing. Jiráskem, 

který měl několik přínosných připomínek 
týkajících se jak realizace stavby klubovny 
v Radešově, na kterou je již vydané sta-
vební povolení, tak na drobné opravy cest 
v Radešově či možností propagace této 
místní části na informačním panelu umístě-
ným přímo v Radešově.

Přijal jsem také pozvání na akci pořá-
danou Domovem důchodců v Polici nad 
Metují, jehož klienti se loučili s létem. 
K dobré náladě přispělo nejen počasí, ale 
také pozvaná hudební skupina, či drobné 
občerstvení.

Další milou povinností byla účast na 
akci 120 let od založení sboru dobrovol-
ných hasičů ve Velké Ledhuji. V pátek  
30. 8. proběhla v restauraci v Suchém Dole 
výroční schůze, na které bylo předána oce-
nění dlouholetým členům, byla přednesena 
zpráva o činnosti sboru i o činnosti kolek-
tivu mládeže. Za město jsem všem poděko-
val za jejich ochotu ke spolupráci na akcích 
pořádaných městem. V sobotu vyvrcholila 
oslava v prostoru před hasičskou zbrojnicí 
v Radimovské ulici. Mohli jsme shlédnout 
ukázku techniky, jak historické, tak součas-
né, pro děti byl připravený kreativní koutek 
a pro všechny bylo připraveno dobré občer-
stvení. K dobré náladě přispěla i hudební 
skupina Houbyzle.  I z tohoto místa si ještě 
jednou dovolím poděkovat nejen za uspořá-
dání této akce, ale i za spolupráci a ochotu.

V souvislosti s výše uvedeným děkuji 
všem, co jakkoli přispěli ke zvládnutí něko-
lika dnů, které byly ve znamení vytrvalého 
deště a silného větru. Naše město to s po-
rovnáním s jinými neodneslo nijak tragicky, 
ale i tak nás čeká odstraňování škod způso-
bených hlavně silných větrem. Děkuji i těm, 
co se zapojili do sbírky vyhlášené městem či 

polickými skauty do sbírky, která je určena 
pro ty více postižené extrémním počasím.

Jak jsem psal již v úvodu, tento mě-
síc je ve znamení začátku školního roku. 
Společně s panem starostou jsme tak šli  
2. 9. 2024 přivítat do naší školy ty, pro které 
byl tento den začátkem nové životní etapy, 
tedy prvňáčky. Dětem jsme společně popřá-
li úspěšné vykročení do nové životní etapy, 
přítomným rodičům a učitelům mnoho sil  
a trpělivosti. 

4. 9. se konalo na sále Pellyho domů ve-
řejné zasedaní zastupitelstva města, zápis 
z jednání najdete na stránkách města Police 
nad Metují. Mimo jiné se z něj dozvíte, že 
město má i nadále získat do majetku měs-
ta chátrající objekt v Tomkově ulici a v bu-
doucnu ho opravit tak, aby byl smysluplně 
využit a neohrožoval svým technických 
stavem občany chodící kolem něj. Děkuji  
i všem, co se zasedání zastupitelstva zúčast-
nili a vedli přínosnou diskuzi k předlože-
ným bodům. Velmi si také vážím sledujících 
z řad veřejnosti. 

 V neděli 8. 9. byla ukončena sezóna na 
polickém koupališti. Zatím nemáme přesná 
čísla, ale již teď víme, že naše koupaliště na-
vštívilo zhruba o třetinu více návštěvníků 
než v roce minulém. Sám jsem jeho častým 
návštěvníkem a s potěšením sleduji, že je 
navštěvováno nejen občany našeho města 
a okolních obcí, ale zajde na něj i mnoho 
turistů Policka. Děkuji všem, co zajišťo-
vali jeho chod a přispěli tak svým dílem 
k celkem bezproblémovému průběhu celé 
sezóny. 

Nakonec znovu připomenu svůj e-mail 
stary@policenm.cz, na který můžete zasílat 
nejen své podněty ke zlepšení, ale také při-
pomínky týkající se údržby či chodu města. 
S úctou

Radek Starý, místostarosta

dodávek s materiálem a prvními dobro-
volníky pomáhat přímo do obce Brantice. 
S vypravením jedné z dodávek pomáhali  
i místní komunita ukrajinských pracovníků. 
Rada města rovněž téhož dne rozhodovala 
o případné finanční pomoci této obci.

Ve kontextu s předešlým tématem se 
běžná agenda starosty jeví jako téměř bez-
významná. Přesto zmíním telegraficky pár 
témat, která jsou důležitá pro další život ve 
městě a jeho rozvoj.

Jednal jsem s radním Královéhradeckého 
kraje, Václavem Řehořem, o situaci někte-
rých komunikací v našem městě. Konkrétně 
pak o úseku komunikace II/3O1 z Police 
nad Metují do Žďáru nad Metují, jejíž po-
vrch je třeba kompletně opravit. Současně 
jsme otevřeli otázku možné úpravy ko-
munikace před vrcholem stoupání, kde je 
nezbytné zrealizovat stezku pro pěší nebo 
chodník. Dále jsem pana radního upozornil 
na špatný stav krajské komunikace v ulici 
Ledhujská, kde jsou silně dožité povrchy,  

a jejíž špatné odvodnění nám vytváří kom-
plikace v prostoru u Krčmy. Pan radní při-
slíbil zadání oprav těchto komunikací do 
plánů údržby.

Silným tématem ve městě pak na pře-
lomu srpna a září, a v průběhu září byla 
bezpečnostní situace. K této situaci se za 
vedení města vyjadřujeme v samostatném 
článku, k jehož zveřejnění jsme přistoupili 
především v reakci na nepřesné či zavádě-
jící informace kolující bezbřehým světem 
internetu a sociálních sítí.

V průběhu září nám byl řídícím orgá-
nem schválen záměr pořízení velitelského 
vozidla pro výjezdovou JPO2. Toto vozidlo 
chceme pořídit v rámci společného česko-
-polského projektu „Společně proti klima-
tickým změnám“, ve kterém jsme zapojeni 
s městy Broumov, Radków, Nowa Ruda. 
Pokud se nám podaří doplnit všechny nyní 
požadované doklady, doplníme v blízké bu-
doucnosti naši techniku o automobil, který 
by nahradil dožívající Land Rover.

V září proběhly krajské a senátní volby. 

V této kombinaci se jedná o komplikované 
volby, a to především z hlediska jejich pří-
pravy, ale i z hlediska celkového personální 
zajištění. Co si budeme nalhávat, druhé kolo 
senátních voleb je opravdu pro velmi silné 
povahy. Nicméně volby jsou jedním z nejsil-
nějších nástrojů demokracie, kterým může 
každý z nás ovlivnit to, jak a kam se bude 
otáčet kolo dějin v našem městě, regionu 
či státě v nadcházejícím volebním období. 
Těším se na dobu, kdy se do politiky vrátí 
hodnotová diskuse politických oponentů,  
a kdy některé subjekty na politické scéně 
začne bavit více souboj myšlenek a vizí, než 
vymýšlení populistických slibů a lží, jejichž 
účelem není přinášet kvalitní správu věci 
veřejných, ale pouze matení voličů a vlastní 
prospěch.

Přeju všem příjemný a klidný říjen.  
A těším se na setkání, když ne dříve, tak při 
připomínce založení Československé re-
publiky v závěru října.

V úctě
J. Škop, starosta
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SLOVO MÍSTOSTAROSTY JAROSLAVA SOUČKA
Vážení spoluobčané, milí Poličáci,

hned v úvodu navazuji na můj minulý 
příspěvek, kde jsem psal o několika kultur-
ních akcích, které se v době uzávěrky záři-
jového čísla ještě nekonaly a kde jsem tedy 
zákonitě nemohl vědět, jak dopadnou. Tak 
tedy věžte, že dopadly náramně.

Ale popořadě: do letního kina na čes-
ký film Vlny dorazilo – i přesto, že bylo už 
poněkud chladněji -  sto osmdesát platících 
diváků, vystoupení  Rozálie bylo vyprodané 
a terasa Pellyho domů  byla zaplněná do 
posledního místečka, koncert Ivana Mládka  
a jeho Banjo bandu měl rovněž vynikající 
návštěvnost a konal se v plně obsazeném 
společenském sále Pellyho domů, nu a ko-
nečně Tančírna s Prima Jazz Bandem na 
polickém koupališti přilákala víc než stov-
ku diváků, kteří se skutečně i roztančili.  
A všechny tyto akce spojuje jedno: vysoká 
kvalita, opravdu vydařené a zábavné per-
formance a především spokojení a nadšení 
diváci.

Ani nevíte, jak jsem za to rád a jak mě to 
těší. O tom přeci především je ta „kultůra“!

Ale aby nebylo všechno zalité sluncem, 
dala nám matička země pocítit, jak jsme 
my lidé malí, bezbranní a křehcí v porovná-
ní s přírodními živly - přišly záplavy a po-
vodně a dvě třetiny naší republiky se ocitlo 
v kritické a životy ohrožující situaci.

I proto jsme se s produkcí divadla 
Divadla Bez zábradlí dohodli, že zruší-
me plánované představení Berlín, Berlín. 
V tu kritickou chvíli nebylo jisté, zda herci  
a technika v pořádku dojedou, zda lidé 
z okolních ohrožených oblastí, kteří měli 
již zakoupené vstupenky, mohou vůbec do-
razit. A – ruku na srdce – měl by kdokoliv 
z nás chuť se smát a bavit se, když všude 
okolo viděl tu zkázu a zmar? 

Každopádně domlouváme náhradní 

termín, který bude pravděpodobně (ještě 
není definitivně potvrzeno) v únoru. Kdo 
nechce čekat, vstupné v plné výši vrátíme.

A teď už pojďme k tomu, co nás čeká, 
co je před námi. Začnu pozitivní zprá-
vou. Rozhodli jsme se, že podpoříme 
naše seniory a naše mladé, tedy studenty. 
Zavádíme pro ně zlevněné vstupné ve výši 
padesáti procent, stačí se prokázat občan-
ským průkazem (u seniorů) a ISIC kartou  
(u studentů).

Věřím, že náš počin ocení a nabídku hoj-
ně využijí.

Co se týká kulturního programu na 
říjen, začneme dětským představením - 
Werichovou pohádkou „Tři veteráni“. Jedná 
se o první představení z bloku „Pro naše 
nejmenší“, následovat bude muzikálová po-
hádka „Princezna na ocet“, v listopadu pak 
„O chytrém Honzovi“ a „Šipková Růženka“ 
Divadla Drak. Vždy v neděli v 17 hodin 
(Divadlo Drak pak bude v pátek od 17 ho-
din) v Kolárově divadle. Maminky a tatín-
kové, neváhejte přijít se svými ratolestmi, 
nebudete se nudit a vaše děti už vůbec ne.

Všechna dětská divadla jsou prověřená 
a velmi kvalitní.

Tak jako každý rok i letos se konají 
Polické divadelní hry a – věřte nevěřte – 
jedná se už o sedmdesátý šestý ročník! To 
už je velká tradice. Letos jsme přichystali 
malou inovaci a necháme diváky hlasovat 
a rozhodnout o divácky nejúspěšnějším 
představení. Ve foyeru divadla pro vás bu-
dou připraveny žetony, které – pokud se 
vám představení líbilo - budete moci hodit 
do připravené nádoby.

Vítězný amatérský soubor, tj. ten, kte-
rý získá nejvíc žetonů, následně odmění-
me diplomem a cenou. Zahájíme inspira-
tivním představením „1 000 tváří Adiny“ 

profesionálního Městského divadla Mladá 
Boleslav a pak už nás čekají v průbě-
hu října a listopadu tři ochotnická diva-
dla z Pardubic, Nového Města nad Metují  
a Červeného Kostelce. Jsem zvědavý, kdo 
získá nejvíc vašich hlasů.

Na úplný závěr října nás ještě oblaží 
svými hereckými výkony David Novotný  
a Michal Dlouhý – momentálně asi jed-
ni z nejvýraznějších herců své generace 
-  v „Muži mojí ženy“. Netřeba více dodávat. 
Jsem rád, že se nám je podařilo - při jejich 
nabitém kalendáři - získat i pro Polici.
Moji milí,

přeju vám, ať se vám vyhýbají podzimní 
chmury a deprese, rýmičky a nachlazení, ať 
i v případných plískanicích a slotě nacházíte 
čisté radosti vašich životů. Většinou to jsou 
maličkosti a máte je často blízko blizoučko, 
vedle vás! Váš Jarda Souček

Mgr. Jaroslav Souček, místostarosta

POZVÁNKA
na 5. veřejné zasedání 
Zastupitelstva města 

Police nad Metují 
v roce 2024, 

které se koná ve
středu 30. října 2024
v 17.00 hodin na sále 

Pellyho domů.

Vyjádření vedení města Police nad Metují k bezpečnosti ve městě
V reakci na srpnový násilný incident, 

během kterého došlo k napadení několika 
osob včetně příslušníka dopravní policie, 
jsme podnikli řadu kroků, které postupně 
povedou ke zlepšení bezpečnostní situace 
ve městě. O těchto krocích jsme vás infor-
movali 31. srpna.

Plně si uvědomujeme, že tato událost 
vyvolala rozhořčení obyvatel našeho měs-
ta. Nadále věnujeme tomuto případu plnou 
pozornost a úzce spolupracujeme s dalšími 
aktéry, zejména s Policií ČR. Věříme, že i 
díky tomu je situace ve městě nyní klidná 
a nedochází k dalším incidentům.

Video z incidentu podnítilo rozhoř-
čení i za hranicemi našeho města a vedlo 
k tomu, že se chystá veřejné shromáždění, 
které má poukázat na zvýšenou trestnou 
činnost ve městě. Tento protest byl již ofi-
ciálně nahlášen (Poznámka: Akci nemůže 
obec “zakázat”, protože akce typu demon-
strace se nepovolují, ale ohlašují. Důvodem 

k rozpuštění může případně být teprve pro-
tiprávní jednání na místě). 

Naše dosavadní poznatky zvýšenou 
kriminalitu nepotvrzují. I přesto však vní-
máme u části obyvatel zhoršování pocitu 
bezpečí při pohybu některými částmi měs-
ta. Chtěli bychom vás tímto ujistit, že tyto 
pocity nebereme na lehkou váhu.

Rádi bychom tyto obavy o bezpečnost 
v našem městě řešili i otevřeným dialo-
gem, a proto jsme připraveni se s obyvateli 
města potkat i osobně na veřejném setkání, 
pokud budou obavy o bezpečnost našeho 
města nadále narůstat. Takového setkání by 
se vedle zástupců vedení města zúčastnili 
také zástupci městská policie, PČR a další 
relevantní aktéři.

Zjitřené nálady a obavy jsou již tradičně 
živnou půdou pro šíření různých domněnek 
či záměrných poplašných zpráv. Žádáme 
vás, abyste se zdrželi případného šíření 
neověřených informací. Sledujte prosím 

oficiální komunikační kanály našeho měs-
ta. Jako starosta shromažďuji veškeré do-
stupné informace, koordinuji kroky se vše-
mi důležitými aktéry a jsem připraven se  
o veškeré prověřené poznatky s vámi podě-
lit. Neváhejte se na mě obrátit skrze telefon 
či email:

Budete-li mít kdykoli pocit ohrožení, 
či se stanete obětí napadení, okamžitě vo-
lejte Policii na 158. Vašemu případu bude 
věnována patřičná pozornost. Pokud ne-
budou tyto činy ohlašovány, neprojeví se  
v datech a statistikách a hrozí tak, že ne-
bude existovat realistický obrázek bezpeč-
nostní situace.

Jménem vedení města bych vám chtěl 
poděkovat za zájem a starost o bezpečnost 
v našem městě, je naším společným úkolem 
zajistit, aby poklidné soužití bylo nadále 
hlavní devizou Police nad Metují.

J. Škop, starosta; J. Souček, místostarosta;  
R. Starý, místostarosta
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M Ě S T O  P O L I C E  N A D  M E T U J Í
Zastupitelstvo města 

Obecně závazná vyhláška města Police nad Metují
č. 04 / 2024 

o stanovení koeficientů daně z nemovitých věcí
Zastupitelstvo města Police nad Metují se na svém zasedání dne 4. 9. 2024 usneslo vydat 

na základě § 6 odst. 4, § 11 odst. 5 a § 12 odst. 1 písm. a) zákona č. 338/1992 Sb., o dani 
z nemovitých věcí, ve znění pozdějších předpisů (dále jen „zákon o dani z nemovitých věcí“), a 
v souladu s § 10 písm. d) a § 84 odst. 2 písm. h) zákona č. 128/2000 Sb., o obcích (obecní zřízení), 
ve znění pozdějších předpisů, tuto obecně závaznou vyhlášku: 

Čl. 1 
Zvýšení koeficientu u skupiny stavebních pozemků 

U pozemků v katastrálním území Police nad Metují a Velká Ledhuje zařazených do skupiny 
stavebních pozemků se koeficient, jímž se násobí sazba daně, zvyšuje na 1,6. 

Čl. 2 
Zvýšení koeficientu u vybraných skupin staveb a jednotek 

U zdanitelných staveb zařazených ve skupině obytných budov a u zdanitelných jednotek 
zařazených ve skupině ostatních zdanitelných jednotek v katastrálním území Police nad Metují a 
Velká Ledhuje se koeficient, jímž se násobí sazba daně, zvyšuje na 1,6. 

Čl. 3 
Místní koeficient pro jednotlivé katastrální území 

1) Město Police nad Metují stanovuje místní koeficient pro jednotlivé katastrální území, a to
v následující výši:
a) katastrální území Police nad Metují a Velká Ledhuje koeficient 2 
b) katastrální území Hlavňov, Hony, Pěkov a Radešov nad Metují koeficient 1,5

2) Tento místní koeficient se vztahuje na všechny nemovité věci na území daného katastrálního
území s výjimkou pozemků zařazených do skupiny vybraných zemědělských pozemků, trvalých
travních porostů nebo nevyužitelných ostatních ploch.1

Čl. 4 
Zrušovací ustanovení 

Zrušuje se obecně závazná vyhláška města Police nad Metují č. 1 / 2010, o stanovení 
koeficientu daně z nemovitostí ze dne 23. 6. 2010. 

Čl. 5 
Účinnost 

Tato obecně závazná vyhláška nabývá účinnosti dnem 1. ledna 2025. 

  Mgr. Jiří Škop  Radek Starý 
  starosta  místostarosta 

1 § 12ab odst. 2 a 6 zákona o dani z nemovitých věcí. 

Změny ve stanovení daně z nemovitých věcí pro rok 2025
Novelou zákona o dani z nemovitých 

věcí dochází s účinností od 1. 1. 2025  
 úpravě některých dříve užívaných koefici-
entů pro výpočet daně z nemovitých věcí. 
Legislativní změna těchto koeficientů má 
dopad i na dosud platnou obecně závaznou 
vyhlášku města (dále jen OZV) č. 1/2010,  
o stanovení koeficientu daně z nemovitostí, 
která nabyla účinnosti 1.1.2011.

Podle nové právní úpra-
vy nebude od příštího roku 
možné prostřednictvím 
OZV snížit koeficient podle 
počtu obyvatel města pod 
zákonem stanovenou mez, 
ani jeho výši upravit rozdíl-
ně pro jednotlivé části obce. 
Oba tyto dříve možné postu-
py město využívalo v dopo-
sud platné OZV, ve které sní-
žilo koeficient u stavebních 
pozemků, obytných domů 
a jejich příslušenství, bytů 
a ostatních nebyt. prostor 
v částech města Hlavňov, 
Hony, Pěkov a Radešov na 
hodnotu 1 (zákonem daná 
hodnota je 1,4). Pokud by 
nyní město nepřistoupilo 
k novelizaci uvedené OZV 
došlo by v roce 2025 au-
tomaticky ke zvýšení daně  
z nemovitostí ve vyjmeno-
vaných částech města o 40 
%. (zvýšení koef. podle po-
čtu obyvatel z 1.0 na 1.4 x 
místní koef. 2). V nové OZV, 
kterou zastupitelstvo město 
schválilo na svém zasedá-
ní 4. 9. 2024 se stanovením 
nižšího koeficientu pro jed-
notlivé k.ú. zajistilo zacho-
vání daně z nemovitých věcí 
pro vyjmenované části obce 
v přibližně shodné výši jako 
v roce 2024 (nárůst 5%).

Dále mají nově přijaté 
legislativní změny dopad  
i na článek 4 platné OZV, 
týkající se osvobození ze-
mědělských pozemků od 
daně. Do skupiny vybraných 
zemědělských pozemků 
byly nově zařazeny zahrady, 
které by bez odpovídající 
reakce v novele OZV byly au-
tomaticky osvobozeny, což 
by mělo negativní dopad do 
rozpočtu města.

Na jednání zastupitelů 
města o podobě nové OZV 

byla mimo stanovení koeficientů diskuto-
vána i otázka dalšího uplatňování abso-
lutního osvobození zemědělských pozem-
ků od daně z nemovitých věcí. Vzhledem  
k tomu, že se jedná se o ustanovení nestan-
dardní, které žádné z měst v okolí ve své 
OZV neuplatňuje přiklonila se většina členů 
zastupitelstva k názoru nadále již zeměděl-
ské pozemky od daně z nemovitých věcí 

neosvobozovat a ponechat tuto daň v záko-
nem stanovené výši.

Mimo vyjmenovaných změn je zastupi-
telstvem města nově schválená OZV sesta-
vena tak, aby celkové daňové zatížení vlast-
níků nemovitostí přibližně kopírovalo stav 
uplatňovaný v roce 2024. 

Ing. Pavel Pohner, tajemník

Čtěte denně čerstvé zprávy 
z Broumovska!

nase.broumovsko.cz



5Polický měsíčník ŘÍJEN 2024

INFORMACE ZRADNICE

1. 11. 2024 SE OTVÍRÁ VÝZVA K PODÁVÁNÍ ŽÁDOSTÍ O 
DOTACI Z GRANTOVÝCH PROGRAMŮ MĚSTA 2025

Vážení občané, informujeme vás o výzvě 
k předkládání žádostí o dotaci na rok 2025. 
V období 1. 11. 2024 – 30. 11. 2024 může-
te zasílat Vaše žádosti v písemné podobě 
na podatelnu Městského úřadu v Polici 
nad Metují. 

Zároveň Vás informujeme o úpravách 
v grantových programech a procesu 
podávání žádostí. Tyto změny zjednodu-
ší celý postup a urychlí vyhodnocování. 
Špatně definovaná hodnotící kritéria byla 
opravena, tím bude proces spravedlivější  
a srozumitelnější. Formální chyby už nebu-
dou důvodem k vyřazení. Věříme, že tyto 
změny usnadní celý proces a přinesou větší 
přehlednost pro všechny žadatele. Těšíme 
se na Vaše projekty.

Xenie Hambálková

Akce pro veřejnost
1. Byla upravena Kritéria pro hodnocení 

žádosti. 
Pro postup do dalšího kola hodnoce-
ní musí žadatel v kritériu č. 1 získat 
minimálně 6 bodů a u kritérií č. 2 až 6 
musí žadatel získat minimálně 40 bodů. 
Maximální možný počet bodů je 100.
Úpravy v kolonkách cílových skupin. – 
žadatel vybírá pouze jednu možnost
Úprava kritéria Poměr nákladů.
Přístupnost pro veřejnost dle popisu 
v žádosti – žadatel vybírá pouze jednu 
možnost
Kontrola přijatelnosti a formálních 
náležitostí:
Po podání žádostí bude provedena kont-
rola formálních náležitostí a přijatelnosti 
s 5 pracovními dny na doplnění požado-
vaných informací.

2. Podmínky pro poskytnutí dotace:
Žadatel podá žádost ve stanoveném ter-
mínu a na správném formuláři vč. všech 

povinných příloh. Žadatel má lhůtu  
5 pracovních dnů na odstranění formál-
ních nedostatků v žádosti. Pokud žadatel  
v této lhůtě nedostatky neopraví, bude 
jeho žádost vyřazena z dalšího hodnocení.

3. Uznatelné výdaje:
Výdaje musí být vynaloženy na stanovený 
účel na území Police nad Metují.

4. Aktualizovaný formulář žádosti a po-
ložkový rozpočet.
V položkovém rozpočtu doplněno upo-
zornění, že bude kontrolováno dodržení 
položkového rozpočtu, včetně povinnosti 
vyplnit všechny kolonky.

Spolková činnost
1. Byla upravena Kritéria pro hodnocení 

žádosti 
Úprava kritéria počet členů.
Úprava kritéria poměr nákladů.

2. Podmínky pro poskytnutí dotace:
Žadatel podá žádost ve stanoveném ter-
mínu a na správném formuláři vč. všech 
povinných příloh. Žadatel má lhůtu  
5 pracovních dnů na odstranění for-
málních nedostatků v žádosti. Pokud 
žadatel v této lhůtě nedostatky neopra-
ví, bude jeho žádost vyřazena z dalšího 
hodnocení.

3. Kontrola přijatelnosti a formálních 
náležitostí:
Po podání žádostí bude provedena kont-
rola formálních náležitostí a přijatelnosti 
s 5 pracovními dny na doplnění požado-
vaných informací.

4. Upravena příloha Členská základna

Pro všechny dotační programy měs-
ta byl upraven formulář vyúčtování. 
Využívejte excelový soubor.

Žadatel dokládá Doklad o úhradě. 
K předloženému účetnímu dokladu musí 

žadatel přiložit potvrzení o úhradě výpisem 
z běžného účtu (s jasně identifikovanou 
platbou odpovídající dokladu).

Bezhotovostní platba musí být provede-
na výhradně z účtu, na který byla připsána 
dotace.

ROZPIS LÉKAŘŮ
stomatologické služby

ŘÍJEN 2024
Služba je zajištěna v době 

od 8.00 do 12.00 hodin
Datum  Lékař  Tel. č.
07. 09. a 08. 09.
MUDr. Jana Šimková Vaňková
Sokolská 215, Červený Kostelec 491 463 421
MUDr. Anna Klikarová
Náměstí ČSA 69, Hronov 491 482 700
MUDr. Olga Záplatová
Husovo nám. 36, Česká Skalice 491 452 447
12. 10. a 13. 10.
MUDr. Blanka Grummichová s.r.o.
Palachova 1742, Náchod 724 013 123
MUDr. Tomáš Žďárský 
Náchodská 240, Dolní Radechová 491 424 322
19. 10. a 20. 10.
MUDr. Miloš Pastelák
Sadová 44, Broumov 775 717 666
MUDr. Jarmila Vokůrková
Větrník 720, Červený Kostelec 491 462 331
26. 10. a 27. 10.
P3K DENTAL s.r.o. (MDDr. Jan Petřík)
Kamenice 113 (Pasáž Magnum), Náchod 724 086 199
DENTUDO s.r.o. (MDDr. Michal Jánský)
Nemastova 1919, Náchod - Branka 702 125 554
28. 10. 
MUDr. Ladislav Růžička st.
Poliklinika, Masarykova 30, Broumov 603 479 084
ARIES, klinika komplexní estetiky s.r.o.
Velký Třebešov 118 491 453 272

Občerstvení zajišťuje
Ekofarma Bošina 

 19. 10. 2024 v 9:30

Výsadba 
ovocné aleje

Doprovodný program
pro děti  Sraz - u školy ve Vernéřovicích

Výsadba  - směr Vernéřovická 
 studánka 

Vlastní rýč a lopata vítány.
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Zákaz vstupu do „Starého parku“
Začátkem letošního roku proběhla ve 

„Starém parku“, z důvodu výrazně zhoršeného 
zdravotního stavu a vitality dřevin,  rozsáhlá 
a organizačně náročná lesní těžba. Vytěžené 
stromy byly dopraveny na skládku, stráň byla 
v rámci možnosti vyčištěna a poškozené pěši-
ny opraveny. Po tomto zásahu to vypadalo, že 
odkácením části porostu, který byl v nejhor-
ším stavu, bude „Starý park“ na nějaký čas za-
jištěn a k další těžební seči bude přistoupeno 
až po zajištění vzniklé paseky. Nepříznivé ka-
lamitní počasí v polovině září (vydatné srážky 

spojené se silným větrem) ale ukázalo, že ani 
zbývající část porostu není dostatečně stabil-
ní. Došlo zde opět k několika vývratům a zlo-
mům velkých stromů, a navíc byla vývratem 
značně poškozena pěšina. Vzhledem k tomu, 
že město není momentálně schopno zajistit 
provozní bezpečnost stávajícího lesního po-
rostu, zakázalo do „Starého parku“ vstupovat. 
Zároveň žádá všechny, aby tento zákaz re-
spektovali a pro chůzi na Žděřinu či do Žďáru 
n.M. používali cestu ulicí V Rokli a Žďárskou. 
O dalším postupu bude dále jednáno a není 

vyloučené ani dotěžení ri-
zikové části porostu až po 
mladší porostní skupinu. 

Ing. Jan Troutnar, 
MěÚ Police n. M.

Povinnosti 
provozovatelů 
kotlů na pevná 
paliva

S blížící se topnou sezónou připo-
mínáme povinnost, danou zákonem 
č.201/2012 Sb. o ochraně ovzduší. 
Stanovuje, že provozovatel kotle na 
pevná paliva o tepelném příkonu 
od 10 do 300 kW včetně, který slouží 
jako zdroj tepla pro teplovodní sousta-
vu ústředního vytápění, má povinnost 
provádět jednou za tři kalendář-
ní roky, prostřednictvím proškolené 
osoby, kontrolu technického stavu 
a provozu tohoto kotle. Na vyžádá-
ní je provozovatel povinen předložit 
obecnímu úřadu obce s rozšířenou pů-
sobností (Městskému úřadu Náchod) 
doklad o provedení této kontroly, vy-
stavený odborně způsobilou osobou. 
Tato osoba potvrdí, že dané spalovací 
zařízení je instalováno, provozováno  
a udržováno v souladu se zákonem  
a pokyny výrobce. 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.

Pravidelná výzva ČEZ distribuce, a.s.
Společnost ČEZ Distribuce, a.s. se (na 

základě zákona č. 458/2000 Sb., energetický 
zákon) opět obrací na majitele a uživatele 
pozemků, aby v termínu do 15. listopadu 
provedli ořez větví nebo pokácení dřevin, 
rostoucích v blízkosti elektrických rozvod-
ných zařízení (v ochranném pásmu elek-
trického vedení). Důvodem je především 
zabezpečení provozu distribuční soustavy  
a dodávky elektrické energie.     
Ořez je potřebné provést tak, aby: 

 y minimální vzdálenost větví od vodičů 
nízkého napětí (do 1 kV) byla 
- u stromů a jiných porostů, u nichž se 

předpokládá výstup osob do koruny: 
 2 m od vedení bez izolace a 1,5 m od 

izolovaného nebo kabelového vedení 
- u stromů a jiných porostů, u nichž se 

výstup osob do korun nepředpokládá:
1,5 m od všech druhů vedení, 

- doporučená bezpečná vzdálenost pro 
přiblížení se k vodičům nn je min. 0,3 
m; 

 y minimální vzdálenost větví od vodičů vy-
sokého napětí (od 1 do 35 kV), byla 
- 7 m od vedení bez izolace, 2 m od 

izolovaného vedení,
- doporučená bezpečná vzdálenost pro 

přiblížení se k vodičům vn je min. 1,5 
m; 

 y minimální vzdálenost větví od vodičů 
velmi vysokého napětí (od 35 do 110 
kV), byla
- 12 m od vedení bez izolace, 
- doporučená bezpečná vzdálenost pro 

přiblížení se k vodičům vvn je min. 
2 m.

V ochranném pásmu nadzemního vedení 
je zakázáno nechávat růst porosty nad výšku 
3 m. 

Pokud ve shora uvedené lhůtě potřeb-
ný zásah neprovedete sami, je pracovník 
pověřený společností ČEZ Distribuce, a.s. 
oprávněn ke vstupu na dotčené pozemky 
a k provedení zásahu. Vzniklý klest a zbyt-
ky po těžbě budou zlikvidovány a vytěžená 
dřevní hmota bude uložena v celých délkách 
do hromad na okrajích ochranného pásma 
nebo ve vzdálenosti 10 m od osy el. vedení. 
V zákonem vymezených případech je nutné 
před plánovaným kácením splnit oznamova-
cí povinnost, popřípadě si vyžádat povole-
ní k pokácení podle zákona č.114/1992 Sb,  
o ochraně přírody a krajiny. 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M.
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ODPADOVÉ INFORMACE
Ukončení sezóny městské kompostárny 

Už šestým rokem je v Polici n. M. v provozu městská kom-
postárna. Toto zařízení pro zpracování rostlinných bioodpadů 
je hojně využíváno a jednoznačně osvědčuje svoji potřebnost 
v našem regionu.  Kompostárna je určena především pro polic-
ké občany, technické služby a firmy pečující o městskou zeleň; její 
služby ale využívají i okolní obce, což zvyšuje její efektivitu. Provoz 
zajišťuje spol. Agriwood s.r.o. V loňském roce bylo do kompostárny 
přijato celkem 901 t bioodpadu, z toho 458 t od občanů a 443 t 
z údržby veřejné zeleně. V kompostárně je také možnost zakoupit 
kompost (zde vyrobený), mulčovací kůru a zeminu. 

Kompostárna bude letos otevřena do soboty 16. listopadu. 
V listopadu bude ale otevřena už jenom ve středu a v sobotu  

(v pondělí 4. a 11. listopadu už bude zavřeno). Po dobu uzavření 
kompostárny bude možné malé množství bioodpadu odkládat do 
sběrného dvora, do kontejneru provozovatele kompostárny. Větší 
množství bude v případě nutnosti možné do kompostárny odložit 
po domluvě s městem a provozovatelem kompostárny. 

Pravidelná změna otvírací doby 
odpadového sběrného dvora 

Od 1. listopadu končí sezonní otvírací doba odpadového 
sběrného dvora. Znamená to, že od tohoto data do 30. března 
příštího roku, bude otevřen ve středu od 15.00 do 18.00 hod. 
a v sobotu od 8.00 do 12.00 hod. Po dobu uzavření kompostárny 
zde bude možné odkládat malé množství rostlinného bioodpadu.

ADRESNÝ SVOZ ROSTLINNÉHO BIOODPADU – OD LEDNA 2025 – INFORMACE, PŘIHLÁŠKA
Město Police n. M. připravuje, ve spo-

lupráci se spol. Marius Pedersen a.s., roz-
šíření adresného svozu tříděného odpa-
du od domů také pro rostlinný bioodpad 
z domácností. Motivací pro zavedení této 
služby jsou důvody ekologické i legislativní, 
spojené s nutností maximálního vytřídění  
a odklonu všech využitelných složek odpa-
du od skládky. Její potřebnost potvrdila i 
výše uvedená odpadová analýza, která uká-
zala, že nejvíce zastoupeným odpadem 
v černých popelnicích a kontejnerech 
v Polici je bioodpad; je ho zde 38%, tedy 
více než jedna třetina. I toto je důvod, 
proč město přistoupilo k dalšímu opatření 

na podporu třídění a snížení množství od-
padu v černých nádobách. Tento adresný 
svoz je zaměřen především na rostlinné 
bioodpady z domácností. Při dostatečné 
kapacitě ve sběrné nádobě bude samozřej-
mě možné využít ho i pro bioodpadu ze za-
hrad. Systém bude fungovat podobně jako  
u již zavedeného adresného svozu plastů 
s nápojovými kartony a papíru. 

Rostlinný bioodpad bude svážen 
z nádob 120 l umístěných u domů, nádoby 
budou zájemcům zapůjčovány bezplat-
ně, na základě smlouvy o výpůjčce. Nádoby 
budou vydávány v areálu polických tech-
nických služeb, cca od poloviny listopadu. 

Konkrétní termíny budou upřesněny.  
Svoz bude zahájen od 1. ledna 2025 

a bude probíhat 42x ročně - v období du-
ben až říjen 1x týdně a v období 

listopad až březen 1x za 2 týdny, 
podle svozového kalendáře spol. MP a.s. 

Zájemci o adresný svoz rostlinného 
bioodpad od domů a bezplatné přidělení 
nádoby se mohou přihlašovat prostřed-
nictvím níže uvedené přihlášky. Od 7. říj-
na 2024 také elektronicky na webových 
stránkách města, nebo přihláškou v le-
táku, který bude k dispozici na radnici  
a v informačním centru v Pellyho domech.

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M

PŘIHLÁŠKA K ADRESNÉMU SVOZU BIOODPADU A PŘIDĚLENÍ NÁDOBY
Mám zájem o zapojení do adresného svozu rostlinného bioodpadu, zavedeného městem 
Police nad Metují, a o přidělení 1 nádoby o objemu 120 l na tento odpad:

Jméno a příjmení ……….………………….........................………….................................................

Adresa trvalého pobytu ………………….....................................………………….…………………………

Datum narození …………………………........... Kontaktní telefon …………………….....................

Kontaktní e-mail ….…………………………………..................

Přidělená nádoba budou používána v Polici nad Metují, na adrese: 

…………………………………………………….…..........................................………………..........................

jedná se o    rodinný dům*   /   jiný objekt*        *vybrané zakroužkujte.

Počet lidí v domě využívající nádoby ……..........

Veškeré poskytnuté osobní údaje budou sloužit jen pro evidenční účely města Police nad Metují, spojené 
s provozem odpadového systému města. Podrobné informace k ochraně osobních údajů (GDPR) naleznete na 
webu města https://www.policenm.cz/urad/gdpr/.
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ROZBOR SLOŽENÍ SKO V ČERNÝCH NÁDOBÁCH – ZVÍTĚZIL BIOODPAD
Jak jsme již informovali v minulých číslech PM, spol. Marius 

Pedersen a.s. zrealizovala v červnu letošního roku, pro měs-
to Police n. M., fyzickou analýzu složení směsného komunál-
ního odpadu, odkládaného do černých popelnic a kontejnerů. 
Rozbor se uskutečnil v areálu spol. MP v Heřmánkovicích, za účasti 
zástupců města a polických technických služeb. Výsledek analýzy 
není pro město příliš příznivý a ukázal, že více než 2/3 celko-
vého množství odpadu v černých nádobách je odpad, který lze 
vytřídit a v těchto nádobách by neměl být. První místo obsadil 

bioodpad, který byl zastoupen 38%. (Zároveň se ukázalo i plýtvání 
s potravinami.) Město má v třídění odpadu stále velké rezervy  
a zbytečně platí vysoký poplatek za uložení odpadu na sklád-
ku. (Tento poplatek se bude do budoucna, podle zákona o odpa-
dech, stále zvyšovat.) Zároveň městu hrozí sankce za nedodržení 
zákonem stanovených limitů pro třídění. 

Ing. Jan Troutnar, MěÚ Police n. M

Konkrétní výsledky provedeného rozboru uvádí protokol, 
předaný městu Police n. M. společností MP a.s.:

Marius Pedersen a.s.
Protokol z ROZBORU SMĚSNÉHO KOMUNÁLNÍHO ODPADU  
pro město POLICE NAD METUJÍ, provedeného dne 13. června 2024
Odběr vzorku pro rozbor

Dne 13. 6. 2024 proběhl samostatný svoz směsného komunál-
ního odpadu (SKO) od obyvatel města Police n. Met., z vybraných 
lokalit: sídliště, ul. Na Sibiři, ul. Smetanova ulice a ul. Žďárská, za 
účelem následného provedení fyzického rozboru jeho složení. 
Odpad byl svážen typem vozidla rotopress, čímž došlo k promíchá-
ní odpadu tak, aby mohl být odebrán relevantní vzorek bez potřeby 
dalšího „míchání“ odpadu. Svozové vozidlo odjelo do prostoru pře-
kládací stanice spol. MP a.s. v Heřmánkovicích, kde bylo zváženo, 
a odpad vysypán na určenou plochu. Celkem bylo vysypáno 6 650 
kg odpadu. Následně byl z vysypané hromady, do lžíce nakladače, 
odebrán vzorek odpadu o váze 740 kg pro rozbor. Tento vzorek byl 
převezen na místo provedení rozboru.

Postup rozboru
Odebraný vzorek odpadu:
1. byl mechanicky rozhrnut a vysypán z obalů (pytlů na odpad),
2. poté byly ručně sbírány plasty, kovy, sklo, textil ...
3. ze zbytku odpadu byl vytříděn BIO odpad,
4. zbylý odpad byl označen jako netříditelný zbytek (katalogové 

č. 200301),
5. vytříděné odpady byly váženy v nádobách na cejchované váze,
6. od navážených vah byly odečteny váhy prázdných nádob.

Výsledky fyzického rozboru
Výsledky provedeného rozboru svědčí o nesprávném třídění 

obyvatel města Police n. Met. V černých popelnicích/kontejne-
rech (na SKO) se nachází pouze cca 28 % odpadu, který do nich 
patří. Z odpadů, které by v těchto nádobách být neměly, byl 
nejvíce zastoupen BIO odpad, a to konkrétně cca 38 %, a dále 
Plasty a Stavební odpad, obsažené cca 9 %. Detailní přehled ob-
sahu jednotlivých druhů odpadů ve vzorku, podrobeném rozboru, 
je uveden v tabulce a grafu.

Tabulkový přehled výsledků rozboru: 

Grafický přehled výsledků rozboru:

Závěry a doporučení
Ve SKO, odkládaném obyvateli města Police n. Met. do čer-

ných nádob (popelnice, kontejnery), jsou v poměrně velkém 
množství zastoupeny i odpady, které by měly být tříděny a od-
kládány do nádob na tříděný odpad na veřejných sběrných sta-

novištích nebo u domů.
Vzhledem k velkému objemu bio-

odpadu v černých nádobách (na SKO) 
doporučujeme posílení stávající sítě 
nádob na odkládání bioodpadu. Ke 
zvážení je i zavedení adresného svoz 
bioodpadu od jednotlivých domů. 
Odklonem tohoto odpadu z černých 
nádob by, vzhledem k jeho velké hmot-
nosti, došlo k razantnímu snížení pro-
dukovaného SKO v obci.

Bylo by proto vhodné zaměřit se  
i na osvětu a připomínání pravidel tří-
dění odpadu.  

Druh odpadu Množství v kg Množství v %
Biologicky rozložitelný odpad (zeleň + gastro odpad) 278,50 37,64
Papír, tiskoviny, karton 23,00 3,11
Plast mix 68,70 9,28
Sklo 31,10 4,20
Kovy 17,30 2,34
Textil 30,50 4,12
Dřevo 3,00 0,41
Elektroodpad 18,00 2,43
Stavební odpad 64,00 8,65
Směsný (zbytkový) komunální odpad 205,90 27,82
Celkem 740,00 100,00
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Fotodokumentace
Vzorek pro rozbor

Vlastní rozbor

Vytříděné odpady – Bioodpad

Vytříděné odpady – Papír

Vytříděné odpady – Kovy, Sklo

Vytříděné odpady – Plasty

Vytříděné odpady – Textil

Vytříděné odpady – Stavební 
odpad, Elektroodpad
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Vážení čtenáři a návštěvníci knihovny,
začal nám krásný podzim a knihovna  

si pro vás připravila řadu zajímavých akcí.
V knihovně přijímáme přihlášky  

na Angličtinu pro seniory. 
Úvodní hodina bude první úterý v říjnu, 

tj. 1. 10. od 9 hodin. Angličtinu bude vyu-
čovat Bc. Tereza Honzů, která má zkušenos-
ti také z jiných knihoven (např. v Náchodě) 
a máme o ní výborné reference. Lekce pro-
bíhají lehkou a zábavnou formou, můžeme 
doporučit. Výuka bude probíhat v knihov-
ně, je určena pro začátečníky. Cena 10 lekcí  
je 1200 Kč. 

V týdnu od 7. 10. do 11. 10. 2024 
Svaz knihovníků a informačních pracovní-
ků ČR vyhlašuje již 28. ročník akce TÝDEN 

KNIHOVEN s mottem „ ŽIVOTEM 
S KNIHOU“. V tomto týdnu se 
všichni noví čtenáři v naší knihov-
ně mohou registrovat zdarma, 
upomínky stávajícím čtenářům 

budou odpouštěny při jejich návštěvě. 
Zároveň v tomto týdnu máte jedinečnou 
možnost podívat se do našeho skladu, kam 
běžně čtenáři nemají přístup. Jsou zde ulo-
ženy knihy, které se často nepůjčují. Můžete 
si celý sklad prohlédnout, případně si něja-
kou knihu vypůjčit.

7. 10. od 9 do 11:30 hodin na dět-
ském oddělení zveme maminky spolu 
s dětmi na úvodní setkání v rámci pro-
jektu BOOKSTART - S knížkou do života 
s Fanynkou a Fanouškem, do kterého jsme 
se nově jako knihovna zapojili. Tato zajíma-
vá a podnětná setkávání budou probíhat 
každé první pondělí v měsíci, vždy od 9 ho-
din. Spolupracovat budeme s MC MaMiNa. 

Projekt BOOKSTART finančně podporuje 
Královéhradecký kraj. Garantem dotace 
je Knihovna města Hradec Králové, která 
všem přihlášeným knihovnám zajišťuje ná-
kup motivačních setů pro děti, drobného 
vybavení a vzdělávacích hraček; organizuje 
vzdělávání knihovníků. Cílem projektu je 
podporovat společné smysluplné stráve-
ní času rodičů a dětí, pěstování rodinných 
vazeb, vzájemné komunikace a interakce. 
Pěstovat a podporovat lásku ke knížkám, 
příběhům a čtení. Podporovat rozvoj ja-
zykových dovedností, vnímání a dětské 
fantazie. Povzbuzovat rodiče, aby si jejich 
děti čtení užívaly, četli jim již od nejútlejší-
ho věku a chápali, že existuje přímá vazba 
mezi čtením a vzděláváním. Nabídnout tipy 
a rady pro společné čtení a aktivity a orien-
tovat rodiče v nabídce dobré literatury pro 
děti. Nabídnout zajímavý program pro rodi-
ny a prostor pro sdílení.

Setkání přátel literatury a za-
čínajících autorů proběhne v pá-
tek 11. 10. Tradičně od 18 hodin 
v oddělení pro děti. 

Ve čtvrtek 24.10 od 17 hodin 
vás zveme na Drátování s Lenkou. 
Vyrobíme si Drátovaný lapač snů 
a každý účastník si odnese jeden 
výrobek s sebou domů. Vhodné pro 
úplné začátečníky a děti od 6-ti let. 
Veškerý materiál a nářadí je v ceně. 
Cena 280 Kč/osobu. Bude se vybí-
rat až v den konání akce v knihov-
ně. Přihlášky budou přijímány 
v Obchodě Lenka, tel. 724 924 863, 
mail: obchod.lenka@email.cz nebo 
v knihovně osobně, případně mail: 
lukaskova@knihovna-police.cz. 

Poslední týden v říjnu, v úterý 
29. 10. a ve středu 30. 10., budou 
mít děti podzimní prázdniny. V těch-
to dnech plánuje dětské oddělení 
změnu půjčovní doby. V úterý bude 
dětské oddělení otevřeno od 9 do 
17 hodin. Děti si mohou přijít půj-
čit knihu, časopis. Zahrát si hru. Ale 
také bude připraveno celodenní vy-
rábění. Ve středu bude dětské oddě-
lení pro veřejnost zavřeno - chystá-
me pro děti celodenní příměstský 
tábor. Na tento tábor můžete děti 
přihlašovat, viz bližší informace na 
plakátu, webu či FB knihovny.

Na závěr bych vás za celý kolektiv 
knihovny ráda pozvala k prohlídce 
našich nových webových stránek – 
www.knihovna-police.cz, na kterých 
jsme od dubna pracovali a v září je 
spustili. Tvorbu nových webových 
stránek jsme z větší části financovali 
z dotace Královéhradeckého kraje.

Přejeme všem krásné dny  
a plno zážitků a inspirace při čte-
ní nebo návštěvě knihovních akcí.

Ing. Anna Lukášková
ředitelka knihovny

základní drátovací technika
i na drátování misek a lustrů

DRÁTOVANÝ LAPAČ SNŮ

"DRÁTOVÁNÍ S LENKOU"

VEŠKERÝ MATERIÁL A NÁŘADÍ V CENĚ, KAŽDÝ ÚČASTNÍK SI ODNESE JEDEN VÝROBEK

cena 280 Kč na osobu

budeme vyrábět ve čtvrtek 24. 10. 2024 od 17:00 hodin
na dětském oddělení

vhodné i pro úplné začátečníky a děti od 6 let

PŘIHLÁŠKY V OBCHODĚ "LENKA",

tel. 724924863,
e-mail: obchod.lenka@email.cz,

nebo v knihovně osobně, případně mail:
lukaskova@knihovna-police.cz

PLATBA V DEN KONÁNÍ AKCE NAMÍSTĚ

úterý 29. 10. otevřeno od 9 do 17h
- celodenní vyrábění
- půjčování nových knih
- hraní her

středa 30. 10. pro veřejnost zavřeno
- příměstský tábor
pro přihlášené děti ZŠ

Podzimní prázdniny
dětské oddělení

Přihlášky osobně nebo na mail

• s sebou: pití, svačinu, přezůvky, oblečení na ven
• oběd zajištěn

• vyrábění z podzimních přírodnin

•

• poznávání našeho města a okolí

sraz na dětském oddělení knihovny

PODZIMNÍ PŘÍMĚSTSKÝ
KNIHOVNÍ TÁBOR

lukaskova@knihovna-police.cz

středa 30. 10. 2024 | 8-16,30
cena 200 Kč na osobu, platba v den konání
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KNIHOVNA / SPOLEČENSKÁ KRONIKA

Nabídka knih:

  Jubilea
Dle dostupných údajů mělo ke dni uzavírky 

tohoto čísla měsíčníku, tj. k 20. 9. 2024 město 
Police nad Metují 3 857 obyvatel.

  Statistika

SPOLEČENSKÁ KRONIKA

  Svatby

V měsíci srpnu 2024 slavili:
70 let paní Květoslava Kolářová
 paní Daniela Beránková
 paní Alena Rudolfová
 paní Věra Kašíková
 pan Jaroslav Rösner
75 let paní Irena Tiefová
 paní Věra Steinerová
 paní Marta Chaloupková
 pan Jan Pospíšil

80 let paní Kristina Stará
 pan Milan Svatoň
 pan Václav Bureš
 pan Ladislav Schejbal
 pan Luboš Maixner
85 let paní Jitka Hornychová
 paní Marie Nevřivá
 pan Jiří Novák

Srpnové oddávání … aneb ANO si řekli:
 y 9.8 Ladislav Horáček a Markéta Jirmannová 

u penzionu Majka 
 y 15.8. malý obřad v obřadní síni
 y 24. 8. Lukáš Chvojka a Simona Lelková  

u penzionu Majka
Všem jubilantům 

přejeme pevné zdraví 
a mnoho krásných 
dní plných pohody 

v dalších letech.

Prosíme jubilanty, kteří budou teprve slavit své výročí 
a nepřejí si být jmenováni v této rubrice, nebo si ne-
přejí návštěvu komise pro obřady a slavnosti, aby toto 
sdělili předem na matriku MěÚ Police nad Metují, ham-

balkova@policenm.cz, 491 509 990

Dagmar Hambálková, matrikářka

Zlý, Vladimír: 
Čistič- kriminální příběh z Ostravska.

Havířovem otřá-
sají brutální vraždy 
místních narkomanů, 
distributorů a výrob-
ců drog. K jednotli-
vým skutkům dochá-
zí v rychlém sledu. 
Každé zaváhání po-
licie může znamenat 
další zbytečnou oběť. 
Ostravský vyšetřo-

vatel násilné kriminality major Ivoš Kylián 
proto sestavuje specializovaný tým, jehož 
cílem je co nejdříve odhalit a dopadnout sa-
distu, jakého toto město nepamatuje.
Cubeca, Karel: Ve jménu minulosti.

Bernard Flaubert, 
odstřelovač a bývalý 
špičkový agent taj-
ných služeb, se po 
odchodu z USA uchýlí 
pod novou identitou 
na francouzské pobře-
ží. Plány na poklidný 
život po boku milo-
vané ženy ale zničí 
trojice zločinců. V je-
diném dni ho připraví 

o všechno, aniž tuší, jak nebezpečného pro-
tivníka proti sobě poštvali.

Chaloupek, Václav: Chvilky v přírodě.
Začtěte se do auto-

rova působivého líčení, 
prodchnutého osobními 
vzpomínkami a neza-
pomenutelnými zážitky  
a vzdávajícího neokázalý 
hold české krajině a oby-

vatelům jejích lesů, vod, luk a strání.
Boyd, Natasha: Dívka s vášní pro indigo.

Příběh inspirovaný 
skutečnou postavou Elizy 
Lucasové, která přispěla 
k emancipaci budoucích 
Spojených států. Román 
osvětluje poměry panující 
na americkém Jihu na po-
čátku osmnáctého století, 
vyznačující se bezprávím 
vůči ženám i otrokům.

Schabowski, Carly: Ve stínu duhy.
Kniha z žánru histo-

rické fikce se věnuje ne-
příliš známému a dosud 
opomíjenému tématu 
spjatému s druhou svě-
tovou válkou, kterým je 
vynucený vstup polských 
mužů do německé armá-
dy. Autorka se inspirova-
la skutečnými událostmi  

z vlastní rodinné historie.

Pitzorno, Bianca: Sen o šicím stroji.
Román vypráví příběh 

chudé švadleny, která sní 
svůj sen o vlastním šicím 
stroji. Dostává se mezi bo-
haté a mocné lidi a zjišťu-
je, jak nepřátelský může 
tento svět být.

Křivanec, Václav: Sagittarius.
Česká detektivka  

z prostředí Šumavy, kde 
došlo k brutální, možná 
rituální vraždě mladé 
ženy.

Hermanson, Marie: Morový ostrov.
Göteborg 1925. 

Vrchní strážmistr Nils 
Gunnarsson je přivolán 
do Osady vrakařů, kde žijí 
lidé na okraji společnosti. 
Mezi zchátralými chatrče-
mi u řeky leží mrtvý muž, 
kterého vrakaři vytáhli  
z vody. Gunnarsson se 

pustí do pátrání, které ho přivede až na ne-
chvalně proslulý Morový ostrov…

Dáša Ducháčová

Dne 16. srpna 2024 nás navždy opustil náš dlouholetý ka-
marád Jarda „Dýs“ Hůlka, kmenový člen osady „Pětka“. Jeho ka-
marádství a přítomnost při hudebních vystoupeních „KO5“ nám 
bude moc chybět. Děkujeme všem, kteří jste se přišli s „Dýsem“ 
na jeho poslední cestě rozloučit. 

Kamarádi z „PĚTKY“

  Poděkování



12 Polický měsíčník  ŘÍJEN 2024

KULTURA

Dřevěnka informuje
A je to tu zase!!! Čas letí neuvěřitelně a je 

před námi, po roce, již čtvrtý Charitativní bazar 
ve staré škole Dřevěnka!!! 

Proběhne úplně stejně jako roky předešlé. 
Tedy v týdnu od pondělí 21. října do pátku  
26. října 2024 od 9.00 do 12.00 a od 13.30 do 
17. 00 budeme přijímat Vaše dary - věci, které 
již nepotřebujete, nepoužíváte, ale bylo Vám 
líto se jich úplně zbavit. Docela určitě můžeme 
napsat, na základě zkušeností a prožitků, že 
ještě poslouží svému účelu a někomu jinému 
udělají radost. Prodávat je budeme v sobotu 
26. října za velmi příznivé ceny - od 1,- do cen 
dohodou, zatím jsme se domluvily vždy. 

Nabízet budeme kromě oděvů, obuvi  
a tentokrát i knih v podstatě vše, co Vám doma 
dosloužilo - nádobí, elektrické přístroje, kera-
miku, sklo, porcelán, dekorativní věci, látky, 
krajky, štykování, pomůcky na ruční práce, ple-
tací a vyšívací příze, galanterní výrobky, ozdo-
by a ozdůbky, elektroniku …

Zisk z této akce bude použit na pokračovaní 
charitativní činnosti ve spolupráci s Hospicem 
v Červeném Kostelci, domovy pečovatelských 
služeb, Armádou spásy, nemocnicemi a šikov-
nými ženami ochotnými ušít polštáře, žínky, 
taštičky na léky, naplést ponožky či vyrobit 
věci dle požadavků jednotlivých sociálních 
zařízení.

Předem děkujeme všem dárcům, kteří  
si dají tu práci a věci dovezou či přinesou, věří-
me v širokou spolupráci a pochopení a zveme co 
nejširší veřejnost k sobotní návštěvě Dřevěnky 
a podpoře akce provedeným nákupem. 

Drahomíra Večeřová, Jiřina Hejnová  
a Dana Švecová

Smíření a naděje
Téma:

Tomáš Holub, Josefína Formanová, 
Jiří Přibáň, Miloš Doležal, Darja Stomatová, 
Petr Glogar, Ondřej Vlček, Constantin Kinský, 
Eva Decroix, Patrik Eichler a další.

Přĳďte diskutovat s inspirativními hosty:

Broumovské 
diskuse

Předprodej a program:
broumovskediskuse.cz

Broumovské
diskuse
Klášter Broumov
6.–10. listopadu 2024

11.

Generální
mediální 
partner:
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Broumovské diskuse vykročily do druhé 
dekády s tématem Smíření a naděje
Ve dnech 6.–10. listopadu 2024 se v Broumově bude konat konference 
11. Broumovské diskuse, jejímž tématem je Smíření a naděje. Mezi hosty 
diskusních panelů budou například Tomáš Holub, Jiří Přibáň, Miloš Doležal, 
Darja Stomatová, Constantin Kinský, Eva Decroix a další. Konference je 
přístupná veřejnosti a tento týden odstartovala předprodej vstupenek.

Konference, na které se nespěchá a kde se dis-
kutuje skutečně do hloubky. Broumovské dis-
kuse každoročně počátkem listopadu zvou do 
Broumova řadu hostů z duchovní, politické, vědec-
ké či společenské oblasti a během tří hlavních dis-
kusních panelů i v dalších částech doprovodného 
programu se diskutuje na předem dané téma. Tím 
je letos Smíření a naděje. 
Hosté 11. Broumovských diskusí:

 ¾  Tomáš Holub – biskup plzeňský 
 ¾  Josefína Formanová – publicistka, doktorandka filozofie
 ¾ Jiří Přibáň – právní filozof, soudce Ústavního soudu
 ¾ Miloš Doležal – spisovatel, básník, publicista
 ¾ Darja Stomatová – zahraniční reportérka 
 ¾ Petr Glogar – kněz, rodinný terapeut
 ¾ Ondřej Vlček – manažer, filantrop
 ¾ Constantin Kinský – filantrop, finanční poradce
 ¾ Eva Decroix – poslankyně Poslanecké sněmovny PČR

 ¾ Patrik Eichler – politolog, publicista
Další jména jsou v jednání...

Během diskusních panelů, které trvají 2,5 hodi-
ny a které budou moderovat Světlana Witowská, 
Hana Šimková a Michael Rozsypal, zazní například 
tyto otázky: Jak se smířit s tím, že žijeme v časech 
intenzivních krizí? Jakou roli hraje v životě spo-
lečnosti naděje? S čím se potřebujeme vyrovnat 
v současné české a evropské společnosti a jak na 
to? Lze se smířit s nespravedlností? Má smysl usi-
lovat o proces smiřování ve společnosti? Jak, kde či 
u koho hledat naději v současném světě? Jak se vy-
rovnat s krutostí války? Jak se smířit s tím, co neu-
míme změnit?  S čím je těžké se v byznysu smířit? 
Jak se nevzdat, i když okolnosti komplikují rozvoj 
podnikání? Jak mohou politici a političky přispět k 
procesu smíření v rozdělené společnosti? Jaký vliv 
má politická rétorika na atmosféru naděje ve spo-
lečnosti? Jak v politice rozlišit naději a planý slib? 
Umí politici a političky přinášet lidem naději? 

„citace,“ uvedla výkonná ředitelka konference 
Hana Valentová.

Pro veřejnost bude připraven bohatý doprovod-
ný program, který letos organizátoři prodloužili až 

do neděle tak, aby bylo možné v Broumově strá-
vit inspirací nabitý prodloužený víkend: koncer-
ty, prohlídky, výstava, meditace, číše vína se spo-
lečenským setkáním, mše svatá, běh Emericha 
Ratha, procházka na Bukovou horu.

Tento týden odstartoval na webu konference 
www.broumovskediskuse.cz online předprodej 
vstupenek. Vstupné na hlavní panely je 250 Kč. 
Zakoupit lze také zvýhodněný balíček na celou 
konferenci nebo balíček „podporovatele“. 

Pro studenty středních a vysokých škol jsou 
opět vypsána pobytová stipendia, která lze získat 
po napsání eseje na jedno z předem daných témat. 
Z došlých esejí posléze porota vybírá ty nejzajíma-
vější. Uzávěrka příjmu esejí je 30. září, bližší info 
je ZDE. 

Vzdělávací a kulturní centrum Broumov pořádá 
Broumovské diskuse ve spolupráci s neziskovou 
organizací Agentura pro rozvoj Broumovska od 
roku 2014. Předchozí ročníky se zamýšlely nad 
tématy Demokratická diskuse, Mír, Evropská iden-
tita, Vize vzdělanosti, Hrdinství a odvaha, Důvěra 
a porozumění, Hodnoty a společnost, Solidarita  
a sounáležitost, Demokracie a dialog.

Statutárním partnerem konference je měs-
to Broumov. Trvalou záštitu udělil konferen-
ci Královéhradecký kraj. Hlavními partnery 
jsou Nadace BLÍŽKSOBĚ, Jan Barta, Nadační 
fond kladné nuly, Škoda Auto a Hobra – Školník. 
Partnery konference jsou Wikov, Podnikatelský 
klub Broumovska, Ztrade, Edumed a Nadace OSF. 
Hlavním mediálním partnerem je Deník N, medi-
álními partnery jsou ČRo HK, Katolický týdeník  
a Naše.broumovsko.cz. Regionálními partnery jsou 
Agentura pro rozvoj Broumovska, Benediktinské 
opatství sv. Václava, Maiwaldova akademie, 
Strategická rada regionu Broumovsko, region 
Broumovsko a Muzeum Broumovska.

PR a tiskový servis:
Kateřina Ostradecká 
+420 723 282 214 
katerina.ostradecka@broumovsko.cz
Agentura pro rozvoj Broumovska 
Klášterní 1, 550 00 Broumov
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4. 10. 2024 - vernisáž výstavy Hanzlík, Stolín, Sýkora 
5. 10. 2024 – 2. 2. 2025
VNITŘNÍ RYTMY
GVUN Jízdárna

11. 10. 2024 - vernisáž výstavy Šrámková 
12. 10. 2024 – 2. 2. 2025
CHVÁLA VODY
GVUN Kabinet, GVUN Malá

7. 10. – 2. 2. 2025
HLEDÁNÍ ŘÁDU
GVUN Jízdárna

Tvůrčí a zážitkový vzdělávací program k výstavě Vnitřní 
rytmy (Daniel Hanzlík, Jan Stolín, Jakub Sýkora) bude praco-
vat se světlem, pohybem a symetrií, které nás přivedou do tajů 
skrytých v přírodním řádu či náhodě. Cílem programu je společ-
né hledání průsečíků mezi vědou a uměním.
Cílová skupina: ZŠ, SŠ, školní družiny a zájmo-
vé kroužky
Časová dotace: 60 - 90 minut
Vstupné: žák/student 40 Kč, pedagogický do-
provod zdarma

15. 10. – 2. 2. 2025
SAMA VODA
GVUN Kabinet
Výtvarně poetický program k výstavě Karolíny 
Šrámkové – Chvála vody, který propojí téma
vody a její podoby i proměny s fantaskní ve-
getací zahrad a volné přírody. V praktické čás-
ti se budeme věnovat práci s papírem a jeho 
vrstvením.
I přesto, že se jedná o výstavní dvojexpozici 
ve dvou prostorách Galerie výtvarného umění  
v Náchodě GVUN Kabinet a GVUN Malá, je mož-
né program libovolně uzpůsobit dle potřeb.
Cílová skupina: MŠ, ZŠ, SŠ, školní družiny a zá-
jmové kroužky
Časová dotace: 60 - 90 minut
Vstupné: žák/student 40 Kč, pedagogický do-
provod zdarma

NEDĚLNÍ VÝTVARNÁ DÍLNA PRO DOSPĚLÉ 
A DĚTI
HLEDÁNÍ ŘÁDU 20. 10. od 15:00
GVUN Jízdárna

Otevřená dílna pro rodiny s dětmi inspiro-
vaná výstavou Vnitřní rytmy (Daniel Hanzlík, 
Jan Stolín, Jakub Sýkora). Určeno pro dospě-
láky s dětmi od 5 let. Mladší sourozenci jsou 
také vítáni, mohou se zapojit podle svých mož-
ností a chuti. Doporučujeme pWracovní oděv.

Zveme všechny děti a jejich rodiče, praro-
diče i jiné příbuzné. Během workshopu bude-
me pracovat se světlem, pohybem a symetrií, 
které nás přivedou do tajů skrytých v přírod-
ním řádu či náhodě. Základním materiálem 
workshopu bude papír, světlo a fotoaparát.

Doporučujeme pracovní oděv.
Registrace všech programů na adrese: ansorge@gvun.cz nebo 
telefonicky 606 647 216, 491 423 245 
Na setkání s Vámi se těší 

Veronika Ansorge.

Výstavní prostory
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MUZEUM PAPÍROVÝCH MODELŮ A MUZEUM STAVEBNICE MERKUR
Léto už skutečně končí a společně s ním 

i hlavní návštěvní sezóna v obou muzeích. 
Opět se ukázalo, že potenciál expozic je vel-
ký a jak všichni pevně doufáme, podařilo 
se nám udělat radost spoustě návštěvníků. 
Během dvou prázdninových měsíců jsme 
jich přivítali téměř 10000 a na pomyslné  
i fyzické mapě se objevila taková místa, ja-
kými jsou Island, Španělsko, Indie, Austrálie 
nebo Japonsko či Kanada. I z těchto států 
přijeli návštěvníci, aby si prohlédli, co vše 
lze vyrobit z papíru nebo ze železa.

Ale prázdniny jsou už minulostí a muzea 
pracují na dalším programu. V dlouhodo-
bějším výhledu už připravujeme Adventní 
dílny a v tom krátkodobějším připravujeme 
realizaci projektu „Modernizace expozi-
ce stavebnice Merkur“, který je podpořen 
z dotačního programu Královéhradeckého 
kraje „Podpora muzeí a galerií“, 24KPG06-
0024. V rámci projektu vznikne nová vý-
stavní vitrína v expozici robotiky a díky 
ní se návštěvníci mohou těšit na nové 
interaktivní prvky a novou krásu, kterou 
umí vytvořit kombinace techniky a estetiky.

Kromě vitríny ale přijde na řadu i méně 
viditelná – ale o to důležitější – součást ex-
pozice. Tou bude instalace UV folií do oken. 
I když si jen málokdo na první pohled UV 
folií všimne, ve výsledku ochrání vystave-
né modely a podpoří sílu návštěvnického 

zážitku. Realizace obou částí projektu 
proběhne v říjnu letošního roku.

A jako každý rok jsme na první týdny 
školního roku připravili širokou nabídku 
programů pro školy nebo možnost realiza-
ce projektových dnů.

Ani expozice Muzea papírových mode-
lů neusnula. Během léta se nám podařilo 
získat několik unikátních modelů, které 
se už těší na své místo v expozici. Po nut-
né prohlídce a drobných restaurátorských 
zásazích budou připraveny k vystavení. 
Mezi novými modely jsou například téměř 
vysoká Eiffelova věž z Paříže, 90 cm dlouhý 
model svatopetrského chrámu 
z Vatikánu nebo úžasný model 
lokomotivy Invicta, který na 
začátku 19. století odstarto-
val boom železniční dopravy 
v Evropě.

Na podzim pak připravuje-
me výstavu polských modelá-
řů z města Nowy Tomyśl. Tam 
v dílně Marionelly Scheffner 
vznikají úžasné modely míst-
ních architektonických skvos-
tů a typických městských 
budov. „Papírácká“ veřejnost 
vnímá polskou modelářskou 
scénu spíše jako výrobce 
a tvůrce modelů techniky. 

Muzeum ale na-
bídne trochu jiný 
pohled.

Do konce 
roku nás čeká 
ještě spousta práce. Ale jsme za ni vlastně 
rádi, protože je důsledkem skutečnosti, že 
Muzea návštěvníky baví a stále rozdávají 
krásu a nečekané zážitky.

Všem čtenářům Polického měsíčníku  
z Muzeí přejeme krásné podzimní dny a tě-
šíme se, že třeba se někdy setkáme na mís-
tě, kde se snoubí papír se železem.

Pavel Frydrych
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MUZEUM NÁCHODSKA  
POLICE NAD METUJÍ - říjen 2024

Objekty muzea:
Objekty Muzea Náchodska 

v Polici nad Metují, mezi kte-
ré patří Stará škola Dřevěnka 

a Klášter, jsou v říjnu otevřeny pouze v sobotu  
a neděli od 9.30 do 12.00 a od 13.00 do 16.00.  
V Dřevěnce si můžete prohlédnout stálou expo-
zici zaměřenou na historii školství, v klášteře 
zase expozici opatova bytu a dvě moderní audi-
ovizuální expozice zaměřené na historii Policka  
a lidovou zbožnost.

KULTURA

Akce a výstavy:
Mezinárodní den archeologie
Kdy: 19. října 2024 od 10 do 17 hodin
Kde: Broučkův dům, Stará radnice, Park 
osobností – Náchod

Muzeum Náchodska se již tradič-
ně připojí k akci Mezinárodní den ar-
cheologie, který se uskuteční v sobotu  
19. října 2024 od 10 do 17 hodin v 
prostorách stálé expozice v Broučkově 
domě, Staré radnici, přilehlých venkov-
ních prostorách a parku osobností.

Letošní ročník bude zaměřen na 
téma středověku. Celý den si bude-
te moct vyzkoušet tematické aktivity, 
jako například odlévání kachlí či mal-
bu středověkých iluminací. Součástí 
programu budou také přednášky s od-
borníky na dané období. Podrobnosti  
a kompletní program naleznete na www.
muzeumnachodska.cz a Facebooku.

Partnerem akce je město Náchod.

Náchodská sokolovna
„Náchodský Sokol má právě velký svátek: 

co po desetiletí bylo jeho snem, to stává se 
skutkem! Stavíme svou Sokolovnu! Na nej-
krásnějším místě, uprostřed pomezního měs-
ta, čelem do ulice Rašínovy rostou v těchto 
okamžicích ze země mohutné stěny příštího 
stánku naší národní obětavosti, síly a stateč-
nosti. Už se rýsuje na obzoru celý monument, 
už v bohaté zeleni pod historickým hradem 
kdysi Jiříka krále vidíme jasně široké průčelí 
s třemi řadami oken, na straně západní ve-
sele se třepotá řada praporců z okraje veli-
ké tělocvičny – pohádka stává se skutkem!“  
(F. K. Zachoval: Naše Sokolovna)

Myšlenka, založit v Náchodě tělocvič-
nou jednotu Sokol, přišla již v roce 1869. 
Tehdy několik místních rodáků vydalo ob-
čanům provolání: Bratři, rodáci! Jen v zdra-
vém těle zdravý duch, kdo v klidu trvá, mrtev 
buď! Tak začíná zápis v knize jednacích pro-
tokolů, který zůstal v náchodském archivu 
jako vzácná památka. 

V roce 1885 se náchodská jednota při-
pojila k župě Podkrkonošské, která roku 
1932 přijala označení „Jiráskova“, na po-
čest svého člena, spisovatele Aloise Jiráska. 
Sokolové také stáli čestnou stráž na jeho 
pohřbu. 

První cvičení probíhala na různých mís-
tech. V létě na zahradě hostince Radeckého, 
v zimě ve vytápěné místnosti hostince  
U Šrůtků, později v tělocvičně chlapecké 
školy a na nově budovaném letním cvičišti. 

Trvalo dlouhých šedesát let, než byla 
vypsána veřejná soutěž na výstavbu tělo-
cvičny. Po bouřlivých debatách schválili 
členové jednoty plán, který navrhl architekt 
Milan Babuška. Babuška vypracoval pro 
východočeský region řadu architektonic-
kých projektů, ale jen málokdy vyhrál. Mezi 
vítěznými projekty byla například stavba 
sokolovny v Hradci králové, jež měla jedno-
duché čisté tvary podporující moderní ráz 
nábřeží. Poutavý exteriér náchodské soko-
lovny projektoval však navrhovatel ve stylu 
emocionálního funkcionalismu, jehož cha-
rakteristickými rysy jsou forma sledující 
funkci budovy se zřetelem na jednoduchost 
a umělecký statut architektury.     

14. července 1929 byl položen základní 
kámen budovy, která měla co nejlépe slou-
žit náchodským Sokolům. V tento den osla-
vili také sokolové šedesáté výročí založení 
jednoty. Základními staviteli byli Václav 
Jiránek a Jan Bednář, kterým přispěla vy-
datná pomoc členů Sokola. Na tuto budovu 
přispěli mimo jiné Josef a Cyril Bartoňové  
z Dobenína, respektive na přednáškový sál, 
který nese jejich jméno. Celková částka se 
vyšplhala na 2 000 000 Kč.    

Vznikla tak dvoupa-
trová budova s částečně 
rovnou střechou na půdo-
rysu ve tvaru písmene „T“ 
umístěná na okraji Tyršovy 
a Poděbradovy ulice v sa-
mém středu města.  Budova 
je bohatě členěna, a to pře-
devším podle funkce pří-
slušné části objektu. Přední 
strana budovy nese nápis 
SOKOL a v dolní části je 
usazena bronzová deska na 
paměť padlým legionářům 
a Sokolům náchodským, 
jejíž autorem je akademic-
ký sochař Jaroslav Horejc. 
Interiér budovy zahrnoval 

v přízemí restauraci, šatny, spolkovou míst-
nost, noclehárny a sklad nářadí. V prvním 
patře byl velký sál s balkónem pojmenova-
ný po JUDr. Josefu Čížkovi, který byl nejen 
starostou Náchoda, ale i starostou náchod-
ského Sokola a župy Podkrkonošské.

Budova byla vhodně spojena se za-
hradou a letním cvičištěm. Celá budo-
va Sokolovny měla sloužit i ostatním 
náchodským spolkům v jejich rozkvě-
tu. Poutavá budova se včetně interiérů 
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Srdečně Vás zvu na druhý ročník amatérského cestovatelského festivalu Cestovník na Chatě pod Korunou, kde místní i přespolní 
promítnou foto a budou s Vámi sdílet své zážitky z cest. V sobotu večer akci ukončíme koncertem kapely 4. Tune.

Těším se na Vás           Jiří Trnovský (ml.)

dochovala v původní podobě a od roku 
2004 má status chráněné kulturní památky. 

Nově vzniklou stavbu v tisku doprová-
zely povzbudivé reakce: „U Brány zemské 
zvedá svůj zářící štít nádherná, mohutná  
a nerozborná bašta.“ (Náchodské listy č. 36, 
1930)

Za zmínku také stojí, že v době, kdy spěla 
výstavba budovy ke svému zdárnému kon-
ci, se Městská rada rozhodla zrušit městské 
kino. Sokolové této situace využili, ve vel-
kém sále zřídili vhodnou promítací kabinu 
a 28. listopadu 1931 zahájilo provoz nové 
zvukové náchodské KINO SOKOL. Správcem 
tohoto kina se stal bankovní úředník a nad-
šený sokolský náčelník Josef Škvorecký st.

Za okupace roku 1939 byla sokolovna 
zabrána Němci a Sokol byl poprvé ukončen. 

Po sletu nepříznivých historických událos-
tí, jako byly spory o spolkový majetek nebo 
poničená budova, byla v roce 1991 navrá-
cena Sokolům. Dnes má náchodský Sokol 
několik oddílů a cvičí také rodiče s dětmi, 
předškoláci a školáci. V současnosti má 
v tomto městě sokolská organizace více jak 

300 aktivních členů. 
Se sokolskými provoláními a pozdravy 

na závěr:
V zdravém těle zdravý duch! Tužme se! 

Paže tuž, vlasti služ! V mysli vlast, v paži sílu! 
Nazdar!

Mgr. Eliška Borůvková
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PELLYHO DOMY 

KURZ SPOLEČENSKÉHO 
TANCE PRO MLÁDEŽ 2024 
na sále Pellyho domů 
So 5. 10. od 18:00– I. prodloužená 

So 12. 10. od 18:00  

So 19. 10. od 18:00 – Country lekce 

So 26. 10. od 18:00  

So 2. 11. od 10:00  
So 9. 11. od 18:00– II. prodloužená 

So 16. 11. od 18:00 – Latinská lekce  
+ prodej vstupenek na Věneček 

So 23. 11. od 18:00 
– prodej vstupenek na Věneček 

So 30. 11. od 10:00  
– prodej vstupenek na Věneček 

So 7. 12. od 19:00  
– Slavnostní Věneček 

60,- Kč / jednotlivá lekce 

80,- Kč / prodloužená – místa se ne-
rezervují ani neprodávají předem 

100,- Kč /slavnostní Věneček  

 

SENIOR KLUB 
na sále Pellyho domů 
Úterý 1. 10. od 14:00  
(Mezinárodní den seniorů) 

Úterý 19. 11. od 14:00  

Úterý 10. 12. od 14:00 
 (Vánoční posezení) 

 

KOLÁROVO DIVADLO 
TŘI VETERÁNI 
INDIGO COMPANY 
Ne 6. 10. od 17:00  
v Kolárově divadle 

 

Věděli jste, že pohádka „Tři veteráni“ 
má i divadelní provedení? Můžete se 
s dětmi vydat do Kolárova divadla 

a připomenout si tak příběh Pankráce, 
Bimbáce a Serváce. Fimfárum. Úžasná 
knížka pohádek Jana Wericha. Patrně 
nejznámější je příběh tří vysloužilých 
vojáků. Pomocí tří kouzelných darů 
(harmoničky, klobouku a měšce), 
které dostali od hodných skřítků, na-
praví hamižnou princeznu a sami 
zjistí, v čem je vlastně to pravé lidské 
štěstí.  

Vstupné (předprodej/na místě): 

130,- Kč/170,- Kč 

 
PRINCEZNA NA OCET 
INDIGO COMPANY 
Ne 27. 10. od 17:00  
v Kolárově divadle 

 

Muzikálová pohádka pro malé ná-
vštěvníky, ale i jejich rodiče. Bylo, ne-
bylo, byla jedna princezna Josefínka, 
třináctá dcera pana krále. Ta, na kte-
rou už nezbyl vůbec žádný ženich ani 
věno a ona měla zůstat doma na ocet. 
Ale copak to jde, aby princezna byla 
na ocet?  
Vstupné (předprodej/na místě): 
130,- Kč/170,- Kč 

 
MUŽ MOJÍ ŽENY 
DIVADLO NA FIDLOVAČCE 
Út 29. 10. od 19:00  
v Kolárově divadle 

 

Vtipná a svižná komedie, herecký kon-
cert dvou našich nejpopulárnějších 
herců. Celých pět let dokáže jedna žena 
klamat dva muže. Jeden o druhém při-
tom nemají ani tušení a věří, že jsou 

pro svou lásku tím jediným vyvole-
ným. Jednou ale všechno praskne a oba 
se setkávají, aby situaci po chlapsku 
vyřešili. Který vyhraje? Nebo nakonec 
zvítězí žena?  
Hrají: David Novotný, Michal 
Dlouhý 
Vstupné (předprodej/na místě): 
450,- Kč/490,- Kč 

 

76. POLICKÉ  
DIVADELNÍ HRY 

 

1000 TVÁŘÍ ADINY 
MĚSTSKÉ DIVADLO  
MLADÁ BOLESLAV 
Pá 11. 10. od 19:00 
v Kolárově divadle 

 

Autorská inscenace sledující život 
hvězdy českého filmu, který byl plný 
úspěchů a zklamání. Adina Mandlová 
se narodila v Mladé Boleslavi. Patřila 
mezi nejslavnější české filmové he-
rečky první republiky. Jaká ve skuteč-
nosti byla? Na veřejnosti považována 
za femme fatale, v soukromí často ne-
šťastná a osamělá. Ve 30. letech pro-
žila vrchol slávy a následně čelila obvi-
nění z kolaborace s Němci, což se s ní 
táhlo po zbytek jejího života.  

hrají:  
Malvína Pachlová, Svatava Hanzl 
Milková, Tereza Blažková, Ivana No-
váčková / Renata Drösler, Petr Mi-
keska, Martin Hrubý, Karolína Fry-
decká, Petr Prokeš, Lucie 
Matoušková, Hana Marie Marouš-
ková, Veronika Bajerová, Ivo Thei-
mer, Milan Ligač 

Vstupné (předprodej/na místě): 

360,- Kč/400,- Kč 
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ODVRÁCENÁ STRANA 
MĚSÍCE 

DIVADLO EXIL 
Pá 18. 10. od 19:00 
v Kolárově divadle 

Černá komedie o vzpomínkách na sex, 
drogy a rokenrol, na kapely, které 
hrály o něčem, na beatové mše s elek-
trickými varhanami Jonika z NDR... Dá 
se mládnout zevnitř? A kdo udělá  
z mamánka muže?  
hrají: Lenka Jánková, Lenka Ježková, 
Věra Hloušková, Jan Duchna; režie: 
Zuzana  
Nováková & Marie Kučerová 
Vstupné: 100,- Kč 

NAŠI FURIANTI 
NODIVSE 

Pá 25. 10. od 19:00 
V Kolárově divadle 

Realistické drama o mezilidských vzta-
zích v životě na vesnici, v rámci kte-
rého se dva vesničané přou o post po-
nocného. Při sporech často nejde o věc, 
ale o osobní zájmy. Hlavní vliv mají dva 
sedláci – starosta a první radní. Ti mají 
rozhodnout, který z nich místo ponoc-
ného v jejich vesnici získá… 

Vstupné: 100,- Kč 
 

SPORT 
Dny se zkracují, listí v okolních lesích 
začíná pomalu hrát všemi barvami,  
a tak se nabízí lehké ohlédnutí za let-
ním provozem na Polickém koupališti. 
Byly to poeticky strávené dva a kousek  
měsíce, počasí přálo myslím měrou  
vrchovatou a až na pár chladnějších 
dní, kdy koupaliště nemělo své pravi-
delné návštěvníky, tu byl čilý ruch  
a rej. Voda byla osvěžující, místy až pří-
jemná (sic.) a pracovníci koupaliště dě-
lali svoji práci zodpovědně tak, že ne-
bylo nutné provoz nijak významně 
omezovat.  
Tak, jak léto nastoupilo a koupaliště 
začalo svůj provoz tzv. z nuly na sto, 
tak také ke dni 8.9. s příchodem stu-
dené fronty víceméně ze stovky na 
nulu svůj provoz skončilo. 
Věřím, že jste s letošní sezonou byli 
spokojeni, chápu že výjimky se najdou, 
tak jako všude a vždy, ale pevně věřím, 
že v koutku duše již vyhlížíte sezonu 
další a že i v příštím roce si najdete 
cestu. 

Pro novou a každou další sezonu se bu-
deme snažit koupaliště inovovat, tak 
aby se vyvíjelo, pokud možno s dobou.  
S pozdravem  

Honza Láša  

DUAL SLALOM  
A DRAKIÁDA NA NEBÍČKU 
Slovo dalo slovo, a za vzájemného  
konsensu organizátora Dual slalomu 
Fandy Žiláka a Pellyho domů, se dne 
12. 10. 2024 v prostoru lyžařského 
areálu na Nebíčku uskuteční ve vzá-
jemné symbióze závody v paralelním 
slalomu na kolech všeho druhu 
(zejména však těch horských)  
a zároveň Drakiáda společně s kontes-
tem ve dlabání dýní. 
Cílem celé akce, 
tak jak byla vy-
myšlena, je dopřát 
příjemně strávený 
den, potažmo od-
poledne celým 
sportu a zábavych-
tivým rodinám.  
Součástí dual slalomu bude i dopro-
vodný program v různých cyklistic-
kých disciplínách zaměřených na skill  
jednotlivých účastníků (wheelie, ma-
nuál, long jump, besttrick, uphill 
sprint). 
Drakiádou není myšleno pouhé zápo-
lení v pouštění draků, zároveň bude 
možné si na místě pořídit dýni a tzv. 
předhaloweensky si potrénovat. Spo-
lečným výsledkem, tak jak jsme si to 
vymysleli, jest to, aby pokud možno 
všech 100 haloweenských dýní s pří-
chodem tmy osvítilo lyžařský areál Ne-
bíčko a vytvořilo kouzelnou scenérii 
pro podvečerní koncert skupiny  
Heebie Jeebies. V podvečer se také  
ohřejeme u ohně a můžeme si opéct 
buřty. Občerstvení na místě zajištěno 
společnými silami. 
Za organizátory Vás srdečně zvou  

Fanda Žilák a Pellyho domy 

INFORMAČNÍ CENTRUM 
Tak léto je za námi a my můžeme  
bilancovat. Za infocentrum můžeme  
prohlásit, že bylo velmi vydařené. Bě-
hem června, července a srpna náš na-
vštívilo celkem 3 342 turistů a míst-
ních. Snažili jsme se všem poradit, 
pomoct a vůbec se zasloužit o to, aby 
od nás odcházeli spokojení. Počasí celé 
léto přálo výletům do přírody a kou-
pání, což podpořilo návštěvnost na-
šeho města i okolí. Potěšilo nás, kolik 
dospělých a dětí se zúčastnilo Letní 

prázdninové soutěže infocentra. Sešlo 
se nám několik desítek přihlášek, ze 
kterých jsme z každé kategorie vyloso-
vali tři výherce. Balíčky s odměnami již 
byly vylosovaným doručeny. Již nyní 
se těšíme na příští rok! 
 

TÝDEN INFORMAČNÍCH  
CENTER 

 

V týdnu od 24. do 30. října 2024 pro-
běhne již podruhé v infocentru „Týden  
informačních center“. Můžete se těšit  
na kvízy, hádanky a různé hry, budete 
si moct prohlédnout informační cen-
trum a určitě od nás neodejdete 
s prázdnou. Těšíme se na vás. Vítáme 
děti i dospělé. 
Máme také připravený program pro  
1. stupeň základních škol v Polici  
a okolí. Týden infocenter pro školy je 
od 21. do 25. října 2024. Některé třídy 
se již přihlásily, některé si ještě dávají 
čas na rozmyšlenou. Každopádně, vol-
ných míst máme ještě dostatek. Pro 
třídy máme též připravené kvízy o Po-
lici, okolí, přírodě, atp. Pokud byste 
chtěli svojí třídu přihlásit, napište na 
email ic02@pellyhodomy.cz a domlu-
víme podrobnosti. 

VÁNOČNÍ PRODEJNÍ VÝSTAVA 
Jak jste si již všichni zvykli, tak i letos  
v termínu od 15. listopadu do 30. pro-
since 2024 pro vás bude připravena  
„Vánoční prodejní výstava“ v prosto-
rách infocentra. Čekají na vás háčko-
vané dekorace, adventní věnce, svíčky, 
perníčky, šité výrobky, šperky  
a spousta dalších krásných věcí od 
místních tvůrců. Výstava bude pří-
stupná v otevírací době infocentra. Při-
jďte se pokochat a pořídit nějaké dárky 
pod stromeček. 
 

NOVINY ZIMNÍ BROUMOVSKO 
Na začátek listopadu je naplánováno  
vydání novin Zimní Broumovsko plné  
zajímavostí, novinek a tipů na výlety. 
Stavte se u nás pro ně, ať máte co číst 
při kafíčku. 

OTEVÍRACÍ DOBA  
INFOCENTRA V ŘÍJNU: 
Po – Pá 
8:30-11:30, 12:00-16:00 hod. 
So, svátky  8:30-11:30 hod. 
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BENEDIKTINSKÉ OPATSTVÍ SV. VÁCLAVA
Astrofotograf Zdeněk Bardon: 
MOJÍ MILENKOU JE VESMÍR 
Středa 2. 10. 2024 od 17:30 hod

„Proč Mojí milenkou je vesmír? Protože 
podlehnout celoživotní vášni je sice slabost, 
ale zároveň i nesmírná radost. Jsem jen pou-
hým amatérem a na tom není nic hanlivého, 
neboť základ slova pochází z latinského slo-
va amare. V mém případě láska přerostla do 
posedlosti. Tato vlastnost mě dostala i do 
profesionální astronomie po celém světě.“

Zdeněk Bardon je nejen astrofotogra-
fem, ale i jedním z mála Čechů, kterému se 
podařila neuvěřitelná věc – modernizovat 
profesionální observatoře po celém světě

Vstupné: 100 Kč

Martin Groman a Michal Stehlík: 
PŘEPIŠTE DĚJINY 
Středa 6. 11. 2024 od 17:00 hod

Historický podcast se v Polici nad Metují 
zaměří nejen na bouřlivé dějiny 20. století  
a některé momenty místních dějin, ale pře-
devším na fenomén benediktinského řádu  
v dějinách, jeho osobnosti, to vše samo-
zřejmě v souvislosti s místem natáčení 
podcastu.

Protagonisty „Přepiště dějiny“ jsou 
prof. PhDr. Michal Stehlík, Ph.D., přední 
český historik, profesor Filozofické fakulty 
Univerzity Karlovy, ředitel Památníku ná-
rodního písemnictví a PhDr. Martin Groman, 
Ph.D., novinář, publicista, „doktor přes staré 
noviny“ působící na katedře mediálních 
studií Institutu komunikačních studií a žur-
nalistiky Fakulty sociálních věd Univerzity 
Karlovy a na Metropolitní Univerzitě Praha, 
předseda Společnosti Ferdinanda Peroutky

Vstupné: 100 Kč

Radka Votavová: 
NEZKROTNÁ ZAHRADNICE 
Středa 13. 11. 2024 od 17:30 hod

Setkání a povídání s designérkou pří-
rodních zahrad plných krásy a užitku, au-
torkou knihy „Džungloidní zahrady od 
Nezkrotné zahradnice“.  Vstupné: 100 Kč

SKALNÍ ZÁCHRANNÁ SLUŽBA 
NA BROUMOVSKU
Úterý 19. 11. 2024 od 17:30 hod 

Setkání se členy Skalní záchranné služ-
by (SZS) a přednáška o jejich činnosti a prá-
ci v terénu. 

SZS podílí na záchranných akcích pro-
fesionálních složek Integrovaného zá-
chranného systému Náchod, především při 
úrazech turistů a horolezců ve skalních te-
rénech, poskytování technické první pomo-
ci, pátrání po pohřešovaných osobách, po-
skytování předlékařské první pomoci nebo 
se podílí na lokalizaci a přístupu k místu 
nehody. Vstupné: 100 Kč

Prodej vstupenek na www.smsticket.cz 
nebo na místě 30 min před začátkem akce. 
Všechny uvedené akce se uskuteční v býva-
lém refektáři v přízemí kláštera. Kapacita 
prostoru omezena, doporučujeme zakoupit 
vstupenky předem.

NABÍDKA LITERATURY
Uvedené tituly vydané Benediktinským 

arciopatstvím sv. Vojtěcha a sv. Markéty je 
možné zakoupit během akcí konaných v re-
fektáři v polickém klášteře. Po předchozí do-
hodě prostřednictvím mailu vstupenky(at)
opatstvibroumov.cz lze vyzvednout i mimo 
akce.

Johannes Zeschick. Benediktini 
a benediktinky v Čechách a na 
Moravě

Johannes Zeschick (1932–2013), opat 
benediktinského kláštera v bavorském 
Rohru, podává syntetické dějiny působení 
mnichů a mnišek svatého Benedikta v čes-
kých zemích. Začíná v nejranějších dějinách, 
sleduje zakládání, rozkvět i úpadek a obno-
vu jednotlivých klášterů a na závěr popisuje 
stav po zhroucení komunistického režimu. 
Sleduje dějiny slučování klášterů v kon-
gregacích, jejich hospodaření, neopomíjejí 
architektonickou a uměleckou tvorbu, kláš-
terní archivy a knihovny, duchovní (vědec-
kou a literární) tvorbu, pastorační aktivity  
a duchovní život. Text je doplněn originál-
ním obrazovým doprovodem a obsáhlou 
bibliografií. Cena 300 Kč

Jeroným Růžička. Dějepis 
kláštera břevnovského a 
broumovského

Moderní vydání klášterní kroniky 
břevnovsko-broumovského benediktina 
Růžičky z pol. 19. stol. Text v dobovém čes-
kém překladu z 19. stol. je pravopisně upra-
ven a věcně komentován, knihu doplňují 
úvodní texty s historickými informacemi, 
rejstříky a desítky barevných reprodukcí 
nástěnných maleb z benediktinských kláš-
terů v Břevnově a Broumově. Cena 300 Kč

Josef Šrámek. Břevnovské 
opatství ve středověku: Břevnov, 
Rajhrad, Police nad Metují 
a Broumov

Zpracování dějin břevnovského opatství 
(mateřského archisteria u Prahy a poboč-
ných domů na Moravě a v severovýchodních 
Čechách). Na základě dochovaných archiv-
ních dokumentů, na jejichž edice soustav-
ně odkazuje, rekonstruoval autor dnešní 
znalosti o nejstarším mužském klášteře na 
našem území od jeho založení v 10. století 
až po bouřlivé období 15. století. Pohled na 
benediktinský klášter je zasazen do rámce 
širších českých dějin, soustředí se zvláště 
na osobu sv. Vojtěcha, kronikáře Kosmy, zá-
hadného legendisty Kristiána a na budování 

klášterní domény v Čechách, na kladském 
pomezí a na Moravě.  Cena 400 Kč
Regula Benedicti/Řehole 
Benediktova

Česko-latinské vydání textu, který pod-
statně ovlivnil historii, kulturu a spiritualitu 
křesťanského Západu. Autor, svatý Benedikt 
(Benedictus Nursias), žil na přelomu 5. a 6. 
století v Itálii. Řeholi napsal pro svůj vlast-
ní klášter (Monte Cassino), teprve později 
se rozšířila po celé Evropě. V 10. století se  
s prvními mniškami a mnichy dostala také 
do Čech. Cena 190 Kč

Georg Holzherr. Řehole 
Benediktova: uvedení do 
křesťanského života (komentář)

podrobný komentář Řehole 
Benediktovy z pera emeritního opata švý-
carského kláštera Einsiedeln. Obsahuje 
historický úvod o situaci v církvi na přelo-
mu 5. a 6. století. Opat Holzherr komentu-
je text svatého Benedikta verš za veršem 
a shromažďuje ve své knize hojné citace 
ze starokřesťanských autorů (Basileios/
Basil, Athanasios/Atanáš, Augustinus, Jan 
Cassianus/Kassián).  Cena 290 Kč

Petr Prokop Siostrzonek – 
arciopat břevnovského kláštera 
(Osudy)

Osudy převora břevnovského kláštera 
Petra Prokopa Siostrzonka, na jejichž zákla-
dě vznikla knižní podoba cyklu vysílaného 
Českým rozhlasem Vltava, vypovídají o síle 
víry a touhy, o smyslu života v pospolitosti.  
Cena 269 Kč

Puzzle - klášterní knihovna 
Broumov

Fotografie Jana Fliegera rozdělená na 
500 dílků. Cena 300 Kč 

www.opatstvibroumov.cz 
fb.com/opatstvibroumov 

Benediktinské opatství 
sv. Václava v Broumově
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Heidy Janků

host k
oncertu

HRONOV 
13. listopadu 2024

Koncert v rámci TOUR 65
Sál Josefa Čapka  Začátek v 19 hodin
Vstupenky v předprodeji na tel. č. 731 579 373 Michal Lokvenc

a KIS Hronov www.kulturahronov.cz
Akci pořádá  české koncerty.cz

Jakub
Smolík
s kapelou

Drobnosti z historie Police – říjen 2024
28. října 1919
se v Polici konaly oslavy 1. výročí vzniku 
ČSR.

21. října 1921 
objevil knihař a člen výboru KČT Antonín 
Krtička na Ostaši, v jeskyni, turisty do té 
doby nazývané „U svrženého démona“, bal-
van s vytesaným kalichem a letopočtem 
»1627«.

3. října 1923 
se konala v hostinci „U Vacků“ první schůze 
přípravného výboru pro zřízení druž-
stevní mlékárny v Polici nad Metují.

28. října 1925
bylo zřízeno městské koupaliště.

22. října 1928 
byla zahájena stavba nové budovy 
Městské spořitelny v Sokolské ulici. 
28. října 1928 
se konaly oslavy 10. výročí trvání 
republiky.

Září roku 1933 
byla dokončena stavba nové budovy 
Okresní Hospodářské Záložny.

31. října 1936 
bylo vládním nařízením č. 270/1936 Sb. le-
gislativně zakotveno vytvoření jednotek 
STRÁŽE OBRANY STÁTU (SOS).

11. října 1938 
byla obsazena obec Hony.

15. října 1938 
byla Němci obsazena turistická chata na 
Hvězdě.

24. října 1938 
byla železniční stanice Česká Metuje pře-
dána do správy Deutsche Reichsbahn. 
Železniční stanice Police nad Metují se tak 
stala přechodovou stanicí – naše osobní 
vlaky končily ve Žďáře (a vracely se zpět), 
německé v Polici nad Metují.

20. října 1939 
nařízením říšského protektora bylo zave-
deno používat dvojjazyčné veřejné ozna-
čení názvů náměstí a ulic a veškeré ori-
entační označení silnic – na prvním místě  
v jazyce německém.

25. října 1945 
se dostavily na polické náměstí průvody 
dělníků a zaměstnanců místních podniků, 
aby vyslechly rozhlasové hlášení z Prahy  
o zestátnění tzv. „velkého průmyslu“ – tj. 
znárodnění všech bank a pojišťoven, klí-
čového průmyslu a dolů a ostatních zá-
vodů s více než 500 zaměstnanci.

25. října 1947 
byla v Sokolovně uspořádána oslava  
60. výročí trvání Sokola v Polici (tj. zalo-
žení samostatné jednoty Sokol v r. 1887).

14. října 1948 
zemřel v polickém chorobinci ve věku 82 let 
akademický malíř Václav Luňáček 
(*1. 8. 1867).

1. října 1950 
byla otevřena nová mateřská škola, zří-
zená v budově čp. 351 v ulici Pellyho. Byla 
to znárodněná soukromá vila továrníka ing. 
Emila Katschnera.

27. října 1957 
zemřela v Hořicích v Podkrkonoší ve věku 
79 let Kristina Ringelová, vizionářka 
pověstných mariánských „zjevení“, kte-
ré se jí jako 14tileté dívce údajně přiho-
dily v letech 1892 – 1895 v „Šolcově“ lese  
u Suchého Dolu.

1. října 1960 
byly zahájeny 15. jubilejní Polické diva-
delní hry.

4. října 1961 
bylo dokončeno asfaltování silnice  
z Police nad Metují na Slavný.

14. října 1967 
byla dokončena oprava fasády průčelí 
kostela Nanebevzetí Panny Marie.

22. října 1970 
zemřel v 80 letech Jaroslav Tůma, sběra-
tel a znalec motýlů a brouků, čestný člen 
Česko-slovenské entomologické společnos-
ti při Československé akademii věd.

30. října 1971 
byla v budově kláštera slavnostně veřejnos-
ti předána smuteční obřadní síň. 

17. října 1972 
byl zahájen provoz na novém silničním 
úseku od panské kovárny na křižovatku 
k Bukovici. Ulice byla již dříve pojmenová-
na ulicí „Ostašskou“ – veřejností však byla 
tehdy neoficiálně nazvána a dodnes je všeo-
becně známá pod názvem „Macounstrasse“ 
(po předsedovi MěNV Rudolfu Macounovi).

30. října 1978 
zemřel ve věku 68 let Oldřich Rejmont 
(*1910), někdejší zaměstnanec Klesáčkovy 
tiskárny, poté pracovník n. p. Kovopol, 
dlouholetý aktivní divadelní ochotník 
a režisér, čestný člen DSO Kolár a rovněž 

dlouholetý vedoucí místního biografu.

10. října 1982 
uspořádal oblastní podnik Restaurace a jí-
delny (RaJ) pro okresy Náchod a Rychnov 
n. Kn. (ředitel Karel Reichert) oslavy pod 
názvem „Čtvrt tisíciletí nepřetržitých 
pohostinských služeb“ hostince „Krčmy“ 
ve Velké Ledhuji (?? – hospoda založena 
r. 1720, tedy 262 let!).

5. října 1985 
bylo v 10 hodin slavnostně otevře-
no nové městské zdravotní středisko 
(poliklinika).

18. října 1993 
byl v „Polickém fóru“ zveřejněn začátek 
druhé stovky soutěžních otázek „Známe 
své město?“, které sestavil p. Karel Baudyš. 
Poslední část otázek byla otištěna dne  
24. ledna 1994.

14. října 1994 
vyšlo poslední 40. číslo občanského 
zpravodaje „Polické fórum“. První číslo 
vyšlo dne 7. ledna 1990.

18. října 1997 
se konala oslava výročí 25 let trvání hu-
dební skupiny „Kamarádi osady 5“

5. října 1997 
byly zahájeny jubilejní 50. Polické diva-
delní hry. 

15. října 2000 
bylo poprvé zvoněno na polické opra-
vené zvony, které ten den vysvětil králo-
véhradecký sídelní biskup Msgre Dominik 
Duka, OP.

5. říjen 2002 
byly zahájeny 55. Polické divadelní hry.

18. října 2003 
se konala slavnostní akademie k 135. vý-
ročí založení Tělocvičné jednoty Sokol  
v Polici nad Metují.

Vybral František Janeček
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Kalendárium - říjen 2024
Významná kulturní a historická výročí

7. října 1849
zemřel v Baltimore ve věku 40 let ame-

rický básník Edgar Allan Poe, zakladatel 
moderní americké literatury – 175. výročí. 
Jeho první povídky vznikly tak, že Poe v nich 
napadá své nepřátele, protože jeho literární 
pokusy nebyly zpočátku úspěšné. Úspěch mu 
přinesla až povídka Zlatý brouk. Jeho hvězda 
začala stoupat, přidružil se však zrádný alko-
hol. Věhlasnou báseň Havran obdivují gene-
race čtenářů dodnes. Je to nejen romantická 

výpověď milence zdrceného smrtí své lásky, ale zároveň mistrně 
zformulovaná výpověď básníka své generace o světě. K odkazu  
E. A. Poea se hlásí nejen novináři a básníci, ale i představitelé sci-fi, 
hororu a detektivky.

8. října 1874
zemřel v Praze v necelých čtyřiceti le-

tech na zánět pohrudnice český básník, 
spisovatel, dramatik a novinář Vítězslav 
Hálek –150. výročí. Narodil se 5. dubna 
1835 v Dolínku na Mělnicku. Studoval na 
Akademickém gymnáziu v Praze, jehož ředi-
telem byl V. K. Klicpera. Mládí tedy prožíval 
v silně vlasteneckém ovzduší. Po nedokonče-
ném studiu filozofie se zcela věnoval litera-

tuře a novinářství. Spoluredigoval s Nerudou almanach Máj, řídil 
Lumír, Květy, pracoval jako redaktor kulturní rubriky v Národních 
listech. Byl iniciativním organizátorem soudobého kulturního dění, 
vynikl jako člen výboru Umělecké besedy. V poezii se představil ze-
jména jako lyrik citové touhy a smyslového okouzlení, v próze svý-
mi obrázky z vesnického života. V jeho tvorbě převládaly optimis-
tické tóny a snaha harmonizovat vztahy mezi lidmi. Hálkovy názory 
i celé jeho vnímání skutečnosti byly ovlivněny léty strávenými na 
venkově. Z díla: Povídky – Muzikantská Liduška, Na statku a v cha-
loupce, Drama – Záviš z Falkenštejna.

9. října 1929
narodil se v početné rodině rolníka 

v Ivančicích český herec Vladimír Menšík 
– 95. výročí. Absolvoval herectví na brněn-
ské JAMU. Od roku 1958 byl členem soubo-
ru Filmového studia Barrandov. Ve filmech  
a v televizních filmech hrávaly typy, který-
mi si získal popularitu mezi diváky (Král 
Šumavy, Až přijde kocour, Dívka na koštěti, 
Arabella). Vypracoval se ve svérázného ko-
mika-vypravěče, typická pro něj byla rychlá 
řeč a výrazná gestikulace (nezapomenutelné 

televizní Silvestry). S obrovským hereckým talentem však vytvořil 
i vážné postavy (Markéta Lazarová) nebo postavy hluboce lidské  
a pohádkové (Tři oříšky pro Popelku). Už vážně nemocen přesvěd-
čivě ztvárnil postavy alkoholiků (Ikarův pád. Dobří holubi se vrace-
jí). Zemřel v Praze ve věku 59 let 29. května 1988.

11. října 1424
zemřel u Přibyslavi při tažení na 

Moravu český vojevůdce a politik Jan Žižka 
z Trocnova – 600. výročí. Narodil se ko-
lem r. 1360, vyrůstal v prostředí svobodné 
zemanské rodiny, která musela obhajovat 
svá práva při rozpínavosti Rožmberků. Ve 
službách Václava IV. se stal jedním z velitelů 
pražské posádky. Jeho životní názory ovliv-
nilo učení Jana Husa. Po Plzni, kterou chtěl 
přebudovat v husitskou pevnost, se rozhodl 

pro Tábor, kde se stal jedním ze čtyř hejtmanů. Bl vyspělým stra-
tégem a vytvořil nový typ vojska. Husité využívali vozovou hradbu 
jako obranu proti těžkooděncům a lehkou jízdu a pěchotu pro rych-
lý přechod do protiútoku. V bojích proti králi Zikmundovi a jeho 
křižákům získali husité pod Žižkovým velením pověst neporazitel-
ných bojovníků.

12. října 1684
zemřel italský barokní architekt  

a sochař Carlo Lurago – 340. výročí, je-
den z nejvýznamnějších architektů čes-
kého a pražského baroka. Pracoval hlav-
ně v Čechách, v Rakousku a Bavorsku 
pro církevní řády, především pro jezu-
ity. Upravoval také paláce pro šlechtu - 
Černíny, Lobkovice, Piccolomini a Thuny. 
Pocházel z rozvětvené umělecké rodiny. 
Spolupracoval i na pražském opevnění, 

na Vyšehradě a na Starém Městě. Mezi jeho nejvýznamnější stav-
by v Praze patří Klementinum a přestavba kostela Nejsvětějšího 
Salvátora, jezuitská kolej na Malé Straně, kostel sv. Ignáce a kolej na 
Karlově náměstí. Dále stavěl kostely v Náchodě, Březnici, Klatovech, 
Sv. Janu pod Skalou, na Svaté Hoře u Příbrami a v Klášterci nad Ohří. 
Přestavěl kostel v Chomutově, zámek v Náchodě, v Novém Městě 
nad Metují a zámek Humprecht u Sobotky. Kromě toho stavěl ve 
Slezsku, v Rakousku (poutní kostel Maria Taferl) a přestavěl dóm 
v Pasově.

20. října 1854
se v Charleville narodil básník, otec 

francouzského symbolismu Jan Nicolas 
Artur Rimbaud – 170. výročí, jeden  
z nejvýznamnějších tzv. prokletých 
básníků. Vychovávala ho spolu se sou-
rozenci jen matka a nepokojný chlapec 
několikrát utekl z domu. V roce 1871 
poslal své verše Paulu Verlainovi a ten 
ho pozval do Paříže. Žil životem dobro-

druha, vojáka a cirkusáka. Jako básník byl úplně zapomenut, nebýt 
Paula Verlaina, který Rimbauda po smrti představil mladší gene-
raci. Básník byl podle Rimbauda pouze nástrojem k vyjádření ne-
vyjádřitelného. Snažil se například samohláskami vyjádřit určité 
barevné pocity. Rimbaud vyslovil myšlenky, které se později staly 
základem hnutí surrealismu. Zemřel v Marseille 10. listopadu 1891 
ve věku pouhých 37 let.

31. října 1879
se narodil na Zlíchově český divadel-

ní a filmový herec, zpěvák, kabaretiér 
Karel Hašler – 145. výročí. Už od dět-
ství hrával v divadle a již jako čtyřiadva-
cetiletý byl přijat do Národního divadla 
v Praze. Tou dobou začal skládat svoje 
první pražské písničky – navzdory od-
poru své manželky, která je považovala 
za vulgární a ohrožující jeho kariéru. 
V jistém směru měla pravdu, protože 
Hašler měl brzy kvůli svému bohém-
skému způsobu života problémy a mu-

sel naši první scénu opustit, ale něco za něco – kdyby ji poslechl, 
svět písniček by byl ochuzen o stovky dnes již málem zlidovělých 
melodií, ve kterých Hašler žije dodnes. Hašler zemřel 22. prosince 
1941 (62 let) v koncentračním táboře v Mauthausenu. Byl umučen 
ledovou vodou. Podle Karla Hašlera byly pojmenovány bonbony 
„Hašlerky“

Připravil František Janeček
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110 let budovy c. k. okresního soudu v Polici nad Metují - 2. část
Peníze na stavbu nové soudní budovy v Polici byly uvolněny  

v červenci roku 1912. Po tomto důležitém kroku se rozjelo staveb-
ní řízení. 22. srpna píše okresní hejtmanství v Broumově městu 
Police: „K výnosu c. k. okresního hejtmanství v Broumově ze dne 
22/8 1912 č. 20819 na schválení návrhu novostavby soudní budo-
vy bude konáno dne 30. srpna 1912 o ½ 2 hodině odpolední ko-
missionelní řízení stavebního úřadu na místě samém, ku kterému 
řízení se obesíláte…“ Text pokračuje sdělením, že v rámci řízení lze 
podat námitky, na pozdější už nebude brán zřetel.

Ještě před komissionelním řízením zaznamenal kronikář 
Brandejs: „Podmínky a plány této stavby úřední budovy lze nahléd-
nouti a uvážiti u c. k. soudu v staré okresní budově čp. 98 v Polici  
a má úplně odevzdána býti k účelu svému do 1. června 1914.“ Někdy 
na podzim ještě žádá město, aby byla provedena změna projektu  
a byl navýšen prostor nad okny. Tím pak bude novostavba fyzicky, 
ale hlavně opticky, vyšší, než vedlejší dům čp. 342.

Následně vstupuje do celého procesu cosi, s čím nikdo nepočí-
tal. Předpoklad, že globální propojení světa je důsledkem překot-
ného technologického vývoje a digitalizace posledních padesáti let, 
je mylný. Minimálně v hranicích Evropy fungovaly globální vlivy  
v ekonomice už v době končící belle epoque. V pamětní knize far-
nosti Police nad Metují najdeme tuto zprávu: „8. října 1912 vy-
pukla válka na Balkáně a vrhla stíny zármutku až i do naší krajiny. 
Přerušením vývozu výrobků textilních do zemí Balkánských ome-
zena byla práce v továrnách textilních. V pondělí vůbec se nepraco-
valo a v ostatní dny jen do 4 hodiny odpolední.“ Je nutno si uvědo-
mit, že většina místních podniků byla navázána na textilní výrobu 
nebo se jí přímo zabývala. Její omezení a s tím souvisejícím snižo-
vání příjmů zaměstnanců se dotklo téměř každé rodiny ve městě  

a okolí. Na tuto situaci zareagovalo vedení města téměř okamžitě. 
30. srpna posílá dopis na místodržitelství v Praze. „Na zadání stav-
by nové soudní budovy zde v Polici dovolujeme sobě na základě 
usnesení obecního zastupitelstva požádati tímto co nejuctivěji, 
aby se zřetelem na nezaměstnanost ve zdejším okrese, byl brán 
zřetel ku zdejším živnostníkům, jež ku provedení stavby té vřele 
doporučujeme.“ Zároveň ten samý den posílá město podobný dopis  
i poslanci Exnerovi, ve kterém ho žádá, „abyste laskavým slovem 
přimluvil se k tomu, aby se tak stalo.“

Mezitím vydalo okresní hejtmanství v Broumově 2. září 1912 
svolení ke stavbě: „Na základě komisionelního řízení ze dne  
30. srpna 1912, dává se povolení ku stavbě c. k. úřední budovy v 
Polici n/M na stavební parcele č. p. 930 proti dodržení následujících 
podmínek stavebních: Budova úřední skládati se má ze dvou stavení  
a sice úřední budovy samotné a ze zvláště situované věznice. Budova 
úřední směřovati bude svým průčelím hlavním do projektového ná-
městí.“ Dále povolení vyjmenovává jednotlivé podmínky: stavební 
materiál, výšky stropů, podlahové krytiny, dispozice budov, topení, 
odvod vody a splašků nebo účely místností. „V souterrainu věznice 
nachází se: prádelna, lázeň, desinfekční komora, skladiště na prádlo 
a různé sklepy. V přízemí vedle 5 cel pro samovazbu a jedné společ-
né cely zřídí se byt pro dozorce vězňů, přijímací kancelář a místnost 
pro litografii.“ V soudní budově budou v přízemí prostory pro berní 
úřad a v patře pak prostory sloužící soudu. Zajímavé jsou další tři 
zmínky: „Osvětlení umělé stane se ještě předmětem dalšího řízení. 
Záchody zřízeny budou na splachování vodou a odváděny budou 
splašky do zřízených žump. Výkaly tyto odváženy budou zvláštním, 
za tím účelem zřízeným vozem pneumaticky uzavřeným. […] O zří-
zení studny, která by dodávala potřebnou vodu pitnou, jest se ještě 
postarati.“ Z citovaného zápisu jasně plyne, že budova soudu ve své 
době byla projektována jako nejmodernější budova ve městě. Byla 
první se splachovacími záchody, a nakonec se stane první dokon-
čenou stavbou, kde se už v projektu počítalo s rozvodem elektřiny.

Od 2. září 1912 už nestálo začátku stavby nic v cestě. Ale byro-
kratický stroj Mocnářství se prostě pohyboval dál svým tempem, 
bez ohledu na souvislosti nebo potřeby v daném místě. A tak te-
prve 6. prosince oznamuje inženýr Novotný, že 9. prosince přijede 
do Police inženýr Weinzelt: „Který pověřen jest místním dozorem 
předmětné novostavby, aby přípravné práce zatím provedl.“ Na 
podzim se pak pravděpodobně poprvé objevuje v Polici stavitel 
Václav Otokar Medek z Hlinska, který byl pověřen realizací stavby.

Vedení města už bylo evidentně nervózní. Samotné stavební 
práce ne a ne začít a situace s nezaměstnaností se nezlepšovala. 
A tak pravděpodobně 18. ledna 1913 píše staviteli Medkovi do 
Hlinska: „Slíbil jste nám, že se stavbou zdejší úřední budovy s ko-
páním po novém roce započnete. Nezaměstnané dělnictvo zdejší 
dotazujíc se po práci před svátky bylo do nového roku odkázáno, 
vyčkalo, a nyní neustále chodí se dotazovat kdy se stavbou bude 
započato, an by jinak bylo nuceno hledati sobě práci jinde, což také 
více z nich již učinilo. Žádáme proto slušně o laskavou zprávu, aby-
chom dělnictvo o tom informovati mohli.“ Podle všeho byla situace 
skutečně pro mnoho lidí v Polici kritická. Odvozuji tak nejen z toho-
to dopisu, ale také ze skutečnosti, že téměř totožný text posílá měs-
to i správci stavby Novotnému s prosbou, aby svým slovem urychlil 
počátek stavby. Urgence evidentně zabrala, protože 21. ledna in-
ženýr Novotný do Police odpovídá: „Dle dobrozdání podnikatele 
[myšlen stavitel Medek – pozn. P. F.] týž zatím s přípravnými pracemi 
již započal. V dalších prácech pak bude tak pokračováno, jak toho 
počasí dovolí.“ Ač bylo započato s přípravnými pracemi – prioritně 
se jednalo o zaměření a vytyčení základů – sociální situace se ni-
jak nezlepšila. V pamětní knize farnosti Bezděkov stojí: „Na podzim 
1912 začala a po celou zimu i jaro 1913 trvala válka na Balkáně. 
Spojenci: Bulhaři, Srbové, Řeci a Černohorci spojili se spolu proti 
Turku. Následkem toho přestal téměř úplně vývoz rakouského tex-
tilního zboží na Balkán a v Čechách v továrnách textilních omeze-
na práce. Na Policku se pracovalo v týdnu jen 4 dny. Z toho nouze  Dopis správce stavby O. Novotného z 6. 12. 1912; 

archiv Odboru výstavby města Police nad Metují.



24 Polický měsíčník  ŘÍJEN 2024

POHLEDY DO HISTORIE

o peníze a všeobecná stagnace v obchodech byla.“ 2. února 1913 
posílá městu dopis Ústřední odborné sdružení dělníků a dělnic tex-
tilních pro království České, místní odbor pro Polici n/M a okolí, jak 
stojí na otisku krásného razítka na konci dopisu. Ale razítko je jedi-
nou opravdu krásnou věcí na celém dokumentu: „Textilní dělnictvo 
trpí bídu a hlad následkem obmezení výroby v továrnách na 4 až  
3 ½ dne v týdnu. Tato nezaměstnanosť jest následek války bal-
kánské s velikými bankroty a úpadky velkých obchodních domů  
v Uhrách a Haliči! Ani v plné zaměstnanosti nemá textilní dělnictvo 
na růžích ustláno i lze si snadno představiti nýnější situaci textil-
ního proletariatu, kdy nevydělá ani na nejnutnější životní potřeby. 
Tato situace jest více nesnesitelnou, jak se ukazuje bude budouc-
nosť snad ještě horší. Proto dovoluje si podepsaná organizace děl-
nictva textilního poprositi slavnou městskou radu, aby Ona svým 
vlivem přičinila se o to, by stavba soudní budovy, která jest projek-
tována v našem městě byla urychlená a aby slavná městská rada 
zakročila zejména u stavitele p. Medka z Hlinska, aby se stavbou, 
resp. přípravami k ní ihned započal a více uskutečnění stavby té ne-
oddaloval. Žádáme tak pro to, aby tím dělnictvu vůbec nezaměstna-
nému poskytnut byl výdělek v obživu přes tu nejhorší zimní dobu.“  
K tomu lze dodat jediné: situace byla skutečně kritická a mnoho 
lidí z Police se upnulo k realizaci stavby jako k jedné z posledních 

nadějí.
Problém ale nespočíval pouze v omezení výroby a nezaměst-

nanosti. Podle pamětní knihy farnosti Bezděkov vypadalo počasí 
na podzim 1912 takto: „Celý srpen a září nepřetržitě pršelo a bylo 
hrozné chladno, ovoce nedozrálo (zvlášť švestky nebyly k jídlu), 
len na poli na stojatě hnil, obilí (i žito) v panácích vzrůstalo, ovsy 
se vydrolily a úroda vůbec zklamala. Jen brambor bylo přece dosti. 
[…] Sníh ale brzy sešel a byly mírné Vánoce (zelené Vánoce), takže 
pupence stromů se rozvíjely. V lednu opět dosti sněhu, jenž ale již 
v únoru roztál, na to úplně sucho bez sněhu a umrzlo až do konce 
března.“ Povětrnostní podmínky tedy vůbec nenahrávaly tomu, aby 
se začalo se stavbou. Ono požadované a autory dopisu odborného 
sdružení dělníků a dělnic textilních podtržené ihned nastalo nako-
nec až na konci února. 12. února píše stavitel Medek: „Dle ujednání 
a dispozic c. k. místodržitelství potrvá-li stávající počasí přijede de-
fin. c. k. inženýr jakož i můj stavbyvedoucí p. Král v druhé polovici 
příštího týdne, nebo pak určitě následující pondělí, do které doby 
bude na místě také asi potřebné náčiní.“ 12. února 1913 byla středa. 
Takže nejbližší termín, kdy mohl dorazit stavbyvedoucí byla středa 
následující nebo čtvrtek 20. Dalším termínem pak je pondělí 24.  
V sobotu 22. února píše pan stavitel do Police znovu a tentokrát 
žádá, aby pro navezení potřebného materiálu: „… staveniště po celé 
šířce k ulici až k sokolovně, potřebným hražením opatřiti mohl.“ 
Den poté – tedy v neděli! – mu město toto svolení dává. 

Malá drobnost ke dvěma dopisům stavitele Medka: první  
z 12. února je adresován obecnímu úřadu v Polici n / Met.; druhý  
z 22. února potom městskému úřadu v Polici n / Met.

Samotný počátek stavby zaznamenal kronikář Josef Brandejs: 
„25. února 1913 počala se stavěti tato c. k. soudní budova s vězni-
cí na dolnodvorském pozemku. Stavitelem byl architekt O. Medek, 
architekt z Hlinska pod dozorem dvou státních c. k. ingeneurů 
Otakarem Weinzeltem a Josefem Barthem z Prahy vyslanými. […] 
Do základu této nové soudní budovy byl vložen na pergamenu na-
psaný pamětní spis s deskou 10. března 1913 za c. k. soudního rady 
Václava Janaty v Polici a soudce K. Novotného. Truhlářskou práci 
obdrželi ofertním podáním truhláři v Hronově a z Hradce Králové, 
klempířskou práci obdržel Albert Pišl v Polici a Josef Skočdopole 
společně i Jan Durdík klempíři sebou. Železářské potřeby a práce 
dodával Adolf Švorčík obchodník. Kamenickou práci s lámáním 
kamenů Antonín Nemejta rolník ze Lhoty za Machovem dodával 
z jeho pozemku a dal je zpracovávati kameníkům. Písek dodáva-
li hlavňovští sedláci. Opukový kámen dodával a přivážel Urban  
z jeho pozemku z Bukovice. Cihly koupené byly přes milion kusů 
od Viléma Pellyho z jeho kruhové cihelny v Polici a Vlach z Ledhuje 
rolník je dovezl.“

Od udělení stavebního povolení (2. září 1912) do počátku stav-
by (25. února 1913) uplynulo 172 dní.

Pavel Frydrych
PS:

Podrobnější informace o stavbě soudní budovy v Polici nad 
Metují najdete na webu: https://podhavlatkou-cz.webnode.cz/l/
pribeh-stavby-soudni-budovy-v-polici-nad-metuji/

Pavel FrydrychDopis stavitele V. O. Medka městu z 12. 2. 1913; 
archiv Odboru výstavby města Police nad Metují.

Říjen – pranostiky, pověry, zvyky, tradice
Říjen je podle gregoriánského kalen-

dáře desátý měsíc v roce. Má 31 dní. Jeho 
český název vznikl od jelení říje (souvisí 
se slovem řvát). Latinsky se měsíc nazývá 
October od latinského octo (tj. osmý), neboť 
do roku 153 př. n. l. byl říjen v římském ka-
lendáři osmým měsícem v roce. Tento název 
se v současnosti používá v mnoha evrop-
ských jazycích. 

Během října se na severní polokouli 
zkracuje délka dne. Na území České repub-
liky, přesněji na průsečíku 50. rovnoběžky  

a 15. poledníku, je první říjnový den dlouhý 
okolo 11 hodin a 38 minut. Slunce vychá-
zí přibližně v 7.00 a zapadá v 18.38 hodin 
středoevropského letního času. Ve většině 
evropských zemích včetně České republiky 
poslední říjnovou neděli začíná zimní čas.  
V Česku se tak ráno ve 3.00 hodiny středo-
evropského letního času přechází na 2.00 
hodiny středoevropského času. Poslední den  
v říjnu je kratší o hodinu a 48 minut. Slunce 
vychází okolo 6.48 a zapadá v 16.38 hodin 
středoevropského času. 

V České republice připadá na říjen státní 
svátek Den vzniku samostatného českoslo-
venského státu (28. října), který připomíná 
vznik Československé republiky v roce 1918. 
Od roku 2019 se také připomíná význam-
ný den: Památný den sokolstva (8. října). Ten 
den v roce 1941 zastupující říšský protek-
tor Reinhard Heydrich rozpustil Českou obec 
sokolskou a následně v koncentračních tá-
borech zemřely tisíce sokolů.

Připravil František Janeček
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4. října – svátek sv. Františka z Assisi, zakladatele řádu františkánů
Svatý František, zvaný též 

sv. František Serafinský,  se na-
rodil někdy mezi léty 1181 
a 1182 jako syn obchodníka 
Petra Bernardone a.Francouzky 
Jany Pica. Při křtu dostal jméno 
Giovanni (Jan),ale otec mu říkal 
Francesco, „Francouzek“. Od mlá-
dí byl František veselý, plný živo-
ta, připravoval se na dráhu rytíře. 
Aby svou touhu uskutečnil, zú-
častnil se v roce 1201 bojů mezi 
Assisi a Perugií. Jeho život změ-
nilo roční vězení v sklepeních 
Perugie. Konflikt s otcem, když 
František prodal balíky sukna, 
aby opravil kapli, ve které se mod-

líval, znamenal definitivní rozloučení Františka se světskou společ-
ností. Vzdal se před zraky biskupa a četných diváků dědictví, zba-
vil se svých šatů a vyběhl z města. Zrodil se „nejchudší z chudých“. 
František odhodil i boty, oblékl hnědou kutnu, převázal ji provazem 
a vydal se jako žebrák po světě. Výsledkem jeho putování byl na-
konec františkánský řád, nazývaný také řádem menších bratří (mi-
norité). Členkou tohoto řádu byla svatá Anežka Česká. Františkova 
přítelkyně Klára z Assisi založila jeho ženskou větev, klarisky. V roce 
1221 založil František ještě třetí řád, terciáře. Řád františkánů získal 

v krátkém čase nebývalou popularitu, rozšířil se po celé Evropě 
a František, skromný, pokorný muž, který prý kázal i zvířatům, 
ovlivnil rozhodujícím způsobem středověkou církev i společnost. 
František zemřel ve věku 44 let. Málo známým dědictvím po sva-
tém Františkovi je vánoční zvyk stavění betlémů. On byl totiž patr-
ně první, který v roce 1223 v Grecciu na Vánoce zinscenoval scénu 
narození Páně v chlévě s živými zvířaty. Papež Řehoř IX.ho svatoře-
čil 16. července 1228. 

MODLITBA  FRANTIŠKA Z ASISI
přebásněná Janem Skácelem… 
Pane, ať jsi stéblo trávy nebo obyčejný list. 
Prosím, dej, ať aspoň trochu umím ve tvých vzkazech číst.  
Prosím, dej, ať řeči stromů aspoň trochu rozumím. 
Ať vědí, že se učím a že nic neumím.
Dej, ať zlomím svoji pýchu, dej mi hledat pokoru.
Když se trápím zbytečnostmi, ať pohlédnu nahoru.
Ať mi stačí dohlédnout na obzor, který jsi mi dal. 
Ať se smířím se vším, co jsi mi kdy vzal. 
A dej mi sílu snášet pokorně, co změnit nemám sil. 
Odvahu, abych to, nač stačím na tomhle světě pozměnil.
A taky prostý rozum, který vždycky správně rozezná,
co se změnit nedá a co se změnit dá 
Ach, pane děkuji za všechno dobré i za to špatné, 
ať poučím se ze svých chyb. 
Nevím, jestli ty mě slyšíš a zda jsi vůbec tam, 
ale děkuji, že já jsem tady a směju se dál. 

Připravil František Janeček

Start do nového škol-
ního roku máme zdárně za 
sebou. Tento školní rok na-
vštěvuje školku celkem 87 
dětí, které jsou rozdělené do 
čtyř tříd. V MŠ pracuje cel-
kem 17 zaměstnanců, z toho 
je 12 pedagogických pra-
covníků. Děti se během září 
seznámily se svými třídami, 
s pedagogy, s novými kama-
rády, s hračkami, s pravidly 
a režimem. A většina z nich 
to zvládla bez problémů. 
Všechny třídy se zúčastnily 
moc pěkné výstavy zahrád-
kářů v Pellyho domech, děti 
poznávaly ovoce a zeleninu, 
obdivovaly obří výpěstky, 
dostaly omalovánku a do-
konce rajčátka k svačině.  
U našeho javoru jsme všich-
ni společně přivítali podzim 
písničkami. A také nás na-
vštívilo divadlo s představe-
ním „Noční ZOO“. 

V naší zahradě přibyly 
během prázdnin dvě nové 
venkovní kuchyňky, za kte-
ré děkujeme panu truhlá-
ři Středovi. Placeny byly 
z dotačního projektu MAS 
Stolové hory.  Zaměstnanci 
školky už využívají nově vy-
budované parkoviště přímo 
v areálu MŠ. 

Pěkný podzim přejí 
zaměstnanci MŠ na sídlišti.

DEN OTEVŘENÝCH DVEŘÍ - 
PODZIMNÍ ZAHRADNÍ  
SLAVNOST 

Základní a Mateřská škola Teplice nad Metují srdečně zve 
rodiče a širokou veřejnost na Den otevřených dveří  

ve čtvrtek 3.10 od 15:30 hod do 18:00 hod

Přijďte si prohlédnout některé nově zrekonstruované prostory ZŠ a MŠ 
a strávit s námi příjemné  podzimní odpoledne. 

Připravili jsme pro Vás : 
  - výtvarné dílničky pro děti v prostorách MŠ 
  - oblíbenou „plotovku“ v městském parku
  - drobné občerstvení ze zahrádky MŠ a ZŠ
  - prohlídku nově zrekonstruovaných prostor ZŠ a MŠ

Těšíme se na společné setkání. 

Z polické mateřinky...
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Setkání studentů s bývalými krajany
A s novým školním rokem se hlásíme s první akcí. Hned v začát-

ku velmi výjimečnou. Studenti oktávy totiž měli jedinečnou příleži-
tost potkat se osobně s původními obyvateli Broumova, Teplic nad 
Metují a okolních vesnic, také s potomky a příbuznými těch, co už se 
nedožili. Broumov navštívil krajanský spolek Heimatkreis Braunau. 
Libuše Betášová, Karolína Součková a Matyáš Hartman představili 
svou práci, ve které pátrali po osudech některých rodin pochova-
ných na broumovském hřbitově, a samozřejmě na sebe překvape-
ní nedalo dlouho čekat, když se při prezentaci ozval z pléna muž,  
o jehož příbuzných studenti vyprávěli.

Pak už se střídala čeština naše s češtinou jejich, přičemž se 
slova v češtině ujal 97 letý absolvent naší školy, resp. chlapecké 
měšťanky, která v budově do roku 1945 sídlila. Samozřejmě něm-
čina z obou stran auditoria a hlavně němčina broumovská, zvaná 
Braunsch, o které letos ještě uslyšíte.

Setkání s lidmi, kteří tu žili před námi, byli vystěhováni, přesto 
nezahořkli a s láskou se vrací. Velká lekce.

Moc děkuji Magdě Janouškové za perfektní tlumočení  
a Heimatkreisu za příležitost.

Šárka Rambousková

Klára zvládá nejen gymnaziální studium
Ani letošní prázdniny Klára Dostálová ze septimy nezahálela. 

Opět se věnovala oborům, které jsou jí blízké, a to chemii, fyzice 
a biologii. Zúčastnila se Letní školy Badatel pod vedením vědců  
z Přírodovědecké fakulty Univerzity Palackého v Olomouci. V NANO 
škole NF J. Heyrovského ve spolupráci s Akademií věd ČR absol-
vovala zajímavé přednášky a workshopy. Své zkušenosti již také 
letos předávala mladším nadšencům na astronomickém táboře po-
řádaném Jihlavskou astronomickou společností. Těšíme se na další 
Klářiny vědecké zážitky a přejeme hodně úspěchů v jejích srdco-
vých oborech. 

Martina Salašová

Gymnázium Broumov se stalo partnerskou 
školou Cambridge P.A.R.K.

Gymnázium Broumov od školního roku 2024/2025 nabízí 
svým studentům jednodušší přístup ke zkouškám Cambridge.

Co je zkouška Cambridge?
Jedná se o světově nejuznávanější a nejrozšířenější zkoušky  

z anglického jazyka, které poskytují zcela objektivní zhodnocení ja-
zykových znalostí ve všech urovních.

Co jsme partnerstvím získali?
Zkrácení cesty našich studentů za zkouškou a tím spojená časo-

vá i finanční úspora. Ke zkoušce se lze nově přihlásit do Náchoda, 
Trutnova a při dostatečném množství zájemců o zkoušku se může 
tato konat v prostorách našeho Gymnázia. Doposud bylo nejbližší 
zkouškové centrum v Hradci Králové.

Studenti, kteří se ke zkoušce přihlásí, zaplatí sníženou cenu 
zkoušky.

Další z mnoha partnerských výhod je, že si student pro část 
speaking může vybrat spolužáka, kterého zná.

Proč zkoušky Cambridge?
Více než 20 000 univerzit, firem a institucí v ČR i v zahraničí 

uznává tyto zkoušky při přijímacích řízeních nebo jejich držitele 
jinak zvýhodňuje.

Certifikáty mají časově neomezenou platnost.
 Alena Michálková

P.S. Výuku angličtiny mohu studentům jen závidět, naše generace se 
musela učit jazyk země, kde zítra ještě znamená včera. (mk)

Otakar Pavlík oslavil životní jubileum 
V září oslavil významné životní jubileum náš absolvent z roku 

1953 Ing. Otakar Pavlík. Pan Pavlík vystudoval obor pozemní 
stavby, celý život zasvětil vodárenství, je autorem řady odborných 
publikací, článků i propagačních filmů. Pro zajímavost jeho manžel-
ka Miloslava Staňková maturovala 1954, jeho synovec Petr Staněk 
učil na našem gymnáziu výtvarnou výchovu. I ve svých 90 letech je 
pan Pavlík velmi aktivní, samozřejmě sleduje náš web a náš face-
book. Blahopřejeme a přejeme ještě hodně let. 

Milan Kulhánek

Co nového na broumovském gymnáziu?
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ZÁKLADNÍ UMĚLECKÁ ŠKOLA INFORMUJE...
Proměna vstupní chodby v ZUŠ

Během letních prázdnin jsme úspěšně dokončili rekonstrukci školní 
chodby u nových toalet v přízemí. Součástí prací bylo také ošetření vlh-
kosti zdiva a instalace nových nerezových madel, která splňují aktuální 
normy pro bezpečný pohyb žáků na schodištích. Nové obklady dodáva-
jí prostoru modernější vzhled a také zvyšují jeho odolnost a usnadňují 
údržbu.

Děkujeme za vaši trpělivost během stavebních prací a věříme, že 
tyto úpravy přispějí k pohodlnějšímu a příjemnějšímu prostředí pro nás 
všechny. 

Všem dětem i učitelům přeji úspěšný a bezpečný školní rok.
Za vaši ZUŠku 

Alžběta Černá

100 let výročí ZŠ Machov
V sobotu 14. 9. 2024 oslavila machovská základní škola významné 

jubileum 100 let od jejího založení. Navzdory deštivému počasí si tuto 
akci nenechalo ujít velké množství návštěvníků, rodičů a dětí, přátel školy 
a pamětníků. Kulturní program se vzhledem k počasí odehrával v prosto-
rách kulturního domu. 

Také naše ZUŠ přijala pozvání obohatit program o vystoupení na-
šich žáků. V půl hodinovém vstupu zahráli bratři Jakub a Ondra Hrůšovi 
na housle skladby od A. Dvořáka Romantické kusy a A. E. Gretryho 
Tambourin. Amálka Cvrkalová přednesla na klavír sólovou skladbu 
Sumare (Osel) od moderního skladatele Daria Mihauda. Její sestra 
Johanka Cvrkalová za klavírního doprovodu Amálky Noskové zahrála na 
violoncello skladbu La Foi od Georga Goltermanna. Dalším číslem bylo 
vystoupení Nikoly Krausové, současné studentky pardubické konzer-
vatoře ve hře na klarinet, a Amálky Noskové. Svým vystoupením dojaly 
nejednoho posluchače tématem letícího peříčka (Feaather Theme) od  
A. Silvestriho z filmu Forest Gump. Na závěr našeho bloku zahrála Nikola 
K., za doprovodu Pavla Čapka Adagio z Koncertu pro klarinet A dur. Všem 
zúčastněným děkujeme za reprezentaci školy a poprázdninové rychlé 
oprášení nastudovaných skladeb.

Pozvánka na Hubertskou mši
Srdečně vás zveme na každoroční slavnostní provedení Velké 

Svatohubertské mše dne 19. 10. 2024 v 17:00 v kostele Nanebevzetí 
Panny Marie v Polici nad Metují. Mše bude zpívaná pěveckým sborem 
Bohemáček z Broumova a troubená sdružením trubačů Eustach. Toto 
sdružení je v současnosti tvořeno bývalými a současnými žáky (hornis-
ty) a učiteli žesťového oddělení ZUŠ Police nad Metují pod uměleckým 
vedením Moniky Němcové.

KRÁSNÁ VYHLÍDKA NA BORU 
Aby Krásná vyhlídka byla opět krásná 

Kdo jednou zavítal do Broumovských stěn a Stolových hor, 
je očarován a musí se sem znovu vracet. Je tu klid, většinou 
nedotčená příroda, a někdy máte to štěstí, že v hlubokých lesích 
nepotkáte člověka. Třešničkou na dortu a odměnou pro turisty 
jsou přírodní vyhlídky, odkud ze skal přehlédnete nádhernou 
krajinu Broumovska, Policka i Náchodska. Za pěkného počasí máte 

Krkonoše jako na dlani. Mezi tyto 
přírodní vyhlídky patří i naše 
„Krásná vyhlídka“ pod Bludnými 
skalami (na Boru) ve výšce 850 m. 
n. m. I ji však potkalo to, co se stalo 
s mnohými jejími „kolegyněmi“. 
Přestalo z ní být vidět! Vysoké 
stromy zakryly výhledy. Ani kovové 
zábradlí a žebřík nevydržely 
věčně. Od roku 1970, kdy vyhlídku 
několik machovských nadšenců 
vybudovalo, uplynulo již dlouhých 
54 let. Je nám líto, když čteme  
v různých odkazech, že podstoupit 

výstup na Krásnou vyhlídku je zbytečný. Není odtud totiž nic vidět. 
Proto jsme se rozhodli (spolek důchodců Přátelé Na Městečku 

z Machova) nechat opravit zábradlí a schodiště, aby výstup na 
skálu byl bezpečný. Společně s majitelem pozemku upravíme již na 
podzim i několik vzrostlých stromů, aby mohla vyhlídka opět hrdě 
nést svůj název „Krásná“, jak se píše ve všech turistických mapách. 

Je to oprava zdánlivě malá, pro několik důchodců však zcela 
finančně neúnosná. Prosíme proto touto cestou všechny příznivce 
turistiky i všechny, komu na vyhlídce jen trochu záleží, o finanční 
příspěvek, aby už na jaře příštího roku bylo možné se na vyhlídku 
bezpečně dostat a po náročném výstupu se pokochat krásným 
výhledem do krajiny. S financováním nám přislíbil vypomoci i KÚ 
Královéhradeckého kraje. My však musíme získat alespoň 100 
tisíc korun. Finanční příspěvky posílejte, prosím, prostřednictvím 
portálu Darujme.cz/krasnavyhlidka, který jsme pro tento účel 
zřídili. Jména všech dárců budou zveřejněna při slavnostním 
rozsvícení Machovského betlému na druhou adventní neděli  
8. 12. 2024 

Za všechny příznivce Krásné vyhlídky děkují členové 
spolku Přátelé Na Městečku z Machova

Jménem spolku Přátelé Na Městečku H. Martincová

,,Oči dokořán 2024“
V týdnu od 23. 9. – 29. 9. 2024 se naši učitelé z výtvarné-

ho oboru zúčastnili s projekty svých žáků Cesty za uměním 
a FILMOHRA-START! ústředního kola soutěžní přehlídky vý-
tvarného oboru ZUŠ ČR v Moravském Šternberku. Již samotný 
postup do ústředního kola je vyznamenáním pro žáky a je-
jich pedagogy. Všechny práce jsou totiž vystaveny v bývalém 
Augustiniánském klášteře a budou zde ke shlédnutí po celý 
rok. O tomto dojmy a inspirací nabitém týdnu vás budou in-
formovat v dalším čísle měsíčníku.

Bc. Michaela Ševců, zástupce ředitele ZUŠ
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Pozvánka na seminář  
o agrolesnictví

Místní akční skupina Stolové hory 
s Českým spolkem pro agrolesnictví vás 
zvou na seminář o agrolesnictví, který 
se bude konat 17. října 2024 od 14:00 do 
18:00 v Suchém Dole v Pensionu ve Mlejně. 
Seminář je určený zemědělcům, vlastníkům 
pozemků, zástupcům obcí a dalším, kteří 
mají o téma zájem. Agrolesnictví je alter-
nativní způsob hospodaření na zemědělské 
půdě, který kombinuje pěstování dřevin  
s některou formou zemědělské produkce 
na jednom pozemku. U toho však nedochá-
zí ke snížení produkce a zlepšuje se stav 
půdy. Během setkání v Suchém Dole bude 
zájemcům představena legislativa i dotač-
ní možnosti, ale své zkušenosti předají na 
místě i zemědělci, kteří se zakládáním agro-
lesnického systému již mají zkušenost. Pro 
přihlášení kontaktuje do 10. října Mirku 
Soldánovou, tel. 730 514 753, e-mail: solda-
nova@mas-stolovehory.cz. 

Ohlédnutí za Letní školou pro učitele na ZŠ Náchod Babí
Ve čtvrtek a v pátek 22. a 23. srpna ZŠ Náchod Babí ožila. S blížícím se začátkem školního roku se tu 

sešlo téměř čtyřicet učitelek z 1. stupňů základních škol z celého Česka, aby se dva dny společně vzdě-
lávaly, sdílely dobrou praxi, vytvářely si nové profesní kontakty a především se vzájemně inspirovaly.

Hlavními tahouny Letní školy pro 
učitele se stejně jako v minulém ročníku 
staly Jitka Grohmannová působící na ZŠ 
Chvalkovice a Jana Tollarová ze ZŠ V. Hejny 
v Červeném Kostelci. Zkušené učitelky 
vedly vzdělávací bloky věnované rozvo-
ji čtenářské a matematické gramotnosti. 
Obě jsou zároveň dlouhodobými vedoucí-
mi pracovních skupin v projektu Učíme se 
na Náchodsku – MAP 4 (reg. č.: CZ.02.02.
XX/00/23_017/0008475). „Spolupracovat 
s takovými osobnostmi je čistá radost. Jsem 
pyšná, že i náš projekt přispěl k růstu míst-
ních lídrů v oblasti vzdělávání. Když poté plá-
nujeme tak rozsáhlé vzdělávací akce, jakou 
je i Letní škola pro učitele, víme, kam máme 
sáhnout,“ popisuje Lada Nevečeřalová, hlav-
ní manažer projektu. 

Že je Náchodsko nabité inspirativními 
osobnostmi dokazuje i složení a lektorské 
zastoupení navazujících workshopů, na 
kterých byla Letní škola pro učitele dále po-
stavena. Objevila se zde témata jako rytmi-
zace ve výuce s učitelkou a lektorkou Janou 
Baudyšovou ze ZŠ Chvalkovice nebo jak zvý-
šit osobní produktivitu s Lucií Kačerovou, 
ředitelkou a majitelkou náchodské Magic 
English. Kufry plné dětských knih dorazi-
ly spolu s náchodským lektorským duem 
Knihy rády – Čteme dětem, učitelkou ze ZŠ 
Pod Montací Náchod Anetou Hanušovou 
a knihovnicí Veronikou Novákovou. Klára 
Dundrová, lektorka a učitelka ze ZŠ Police 
nad Metují, obohatila přítomné lekcí nové 
informatiky a představila, co všechno se dá 
ve výuce na prvním stupni podnikat s robo-
ty. Již druhý ročník Letní školy pro učitele je 
tak úspěšně za námi.

Pozvánka na seminář  
UČENÍ A JEHO KLÍČOVÉ 
FAKTORY
Známá terénní učitelka Petra Dočkalová 
a psycholožka dítěte Justýna Dočkalová 
povedou pod hlavičkou projektu Učíme se 
na Náchodsku – MAP 4 (reg. č.: CZ.02.02.

XX/00/23_017/0008475) ve středu  
6. listopadu 2024 v sídle MAS Stolové hory 
ve Velkém Poříčí seminář věnovaný tématu 
učení. Ojedinělé vystoupení spojující svět 
pedagogiky a neuropsychologie odhalí 
všem zvídavým pedagogům, ale i rodičům 
a dalším zástupcům široké veřejnosti 
základní podmínky, na které je potřeba dbát 
ve prospěch efektivního učení. Přestože 
je seminář věnován především učení dětí 
a žáků, odpovídá konceptu celoživotního 
učení, účastníci si tak ze semináře mohou 
odnést řadu poznatků platných i pro sebe 
sama: „Vtip je v tom, že klíčové principy 
učení platí i pro nás, dospělé,“ vysvětluje 
psycholožka Justýna Dočkalová a doplňuje: 
„Seznámíme se nejen s vlivy, které do procesu 
učení vstupují, ale i s tím, jaký přístup 
bychom měli zaujmout.“ 
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Oslavy sboru SDH Velká Ledhuje - důstojně i zvesela
Poslední srpnový víkend proběhly 

oslavy založení sboru SDH Velká Ledhuje. 
Tradičně jsme oslavy započali slavnostní 
schůzí. Ta proběhla za účasti členské zá-
kladny, naší mládeže a hostů jak z okolních 
sborů, tak zástupců  krajského sdružení SH 
ČMS br. I . Krause a  TJ Sokol Police n.Met., 
s. Idy Jenkové. Zasloužilým členům byla 
předána ocenění. Z úst starosty sboru jsme 
vyslechli průřez životem sboru za uplynu-
lých 120 let. O současném dění v kolektivu 
mládeže přítomné zpravila jeho vedoucí,  
s. Jana Kollertová. O zábavu pro naše chu-
ťové buňky se postaralo osazenstvo kuchy-
ně restaurace Kačáma,  v Suchém Dole. O 
tu další zábavu se pak postaralo uskupení 
suchodolských mažoretek. Námět i prove-
dení bylo dechberoucí. Večer jsme zakončili 
v družném hovoru. Věřím, že zvesela opouš-
těl obecní sál i náš někdejší starosta sboru, 
br. Jirka Talík, který neváhal přicestovat 
z jeho současné domoviny v Přibyslavi.

Sobotní ráno nás nenechalo dlouho roz-
jímat nad uplynulým slavnostním večerem 
a vrhlo znovu do příprav. Čekalo nás slav-
nostní odpoledne, kde jsme chtěli veřejnos-
ti představit historickou i současnou tech-
niku. Pro tu jsme našli místo před zbrojnicí  
a jejím blízkém okolí. Ustavit naše požární 
stříkačky, koňskou stříkačku SDH Suchý 
Důl, dále  cisternu, technický automobil, 
čtyřkolku místní JSDH chtělo trochu pláno-
vání. Své místo našla i technika HZS králove-
hradeckého kraje. Za územní odbor Východ 
nám přijela techniku představit směna A, 
útvaru z Velkého Poříčí. Odbyla 2.hodina po 
poledni a p. Pavel Frydrych se ujal modero-
vání celého odpoledne. Na programu bylo 
otevření nového cvičiště pro naši mládež. 
V prostorách TS rodiče i děti našly tvoři-
vé dílničky, moře pěny, kterou mohla smýt 
jen řádná sprcha a obří plátno, na které se 
letošní oslavy nesmazatelně, s drobným 
dohledem Martiny Frydrychové, nadobro 

zapsaly, tedy přesněji zakreslily. Akce ne-
chyběla ani před branou TS, kde za poutavé-
ho výkladu velitele čety, p. Josefa Hlaváčka 
mohli diváci shlédnout vznik dekontami-
nační zóny v případě zásahu na chemickou 

látku, nebo porovnat práci s nejmoderněj-
ším vybavením HZS a tím, které používá 
místní jednotka Police.  Lak ani plechařina 
se tu nešetřily. Na střih přišly dveře, sloup-
ky a nakonec střecha vozu. Zkrátka všechno 
to, co by představovalo past, ve které se při 
havárii vozidla můžeme ocitnout. To už ale 
měla místní kapela Houbyzle, pod vedením 
p. Michala Šumbery, řádně naladěno a ná-
vštěvníkům příjemně vyplnila chvíle, kdy se 
zrovna nic nebouralo, nehořelo  a nezachra-
ňovalo se. Takových klidných chvil, s přibý-
vajícím časem bylo víc a víc.  Akci trochu 
narušila jen postarší dáma, která si ,jako za 
starých časů, chtěla prodejem bramborá-
ků (asi) přivydělat pár „krejcárků“ k penzi. 
Zvědavost a nezodpovědné chování ji na-

konec připravili o základní vyba-
vení prodejního stánku. Olej na 
horké na pánvičce a bez dohledu 
na nikoho dlouho čekat nebude… 
Ještě, že tu byli  „Slaveňští“  se 
svoji původní, ale stále spoleh-
livou technikou. Požár s klidem 
sobě vlastním lokalizovali a při-
sprostlou ženštinu rázně poučili  
o chování v kuchyni i na požářišti. 
Odpoledne se přehouplo v podve-
čer a živá hudba krásně dokreslo-
vala závěr slavnostního dne. Ten si 
s námi přišlo užít nečekaně velké 
množství místních občanů a hlav-
ně dětí. Právě hojná účast v nás 
zanechala opravdu hřejivý pocit 
a přesvědčení, že přípravy stály 
za to. Věřím, že tak jako výstavka 
k historii a současnosti sboru při-
pravená rukou s. Jany Kollertové 
a br.Jaroslava Rusa, potěšilo ná-
vštěvníky i občerstvení, dostupné 
přímo v garáži našeho sboru. Bez 

přispění, nebo ochoty připravit a podílet 
s námi na důstojném průběhu, by taková 
akce byla jen jedním z řádků v kronice sbo-
ru. Dovolím si touto cestou poděkovat těm, 
kteří na průběhu oslav nesou svůj podíl. 

Město Police nad Metují (Jednorázová 
akce pro veřejnost), dotační program 
Královéhradeckého kraje „24RFI02“ Dotace 
na individuální účel.  HZS KHK, ÚO Východ, 
stanice Velké Poříčí-směna A, JSDH Police 
nad Metují, EKLASS CZ – ekologická likvida-
ce vozidel Velké Poříčí, Merkur Police o.p.s.., 
Jmenovitě pak p. Pavlu Frydrychovi za po-
hotové a zábavné moderování celého od-
poledne. Jeho manželce Martine, díky které 
máme oslavy zachycené na plátně. Muzeum 
Muzeu Papírových modelů a Merkur za pří-
pravu dílny pro děti a tvorbu unikátního 
slepovacího modelu ku příležitosti našich 
oslav. Panu starostovi, Mgr. J.Škopovi a  mís-
tostarostovi p.Radku Starému, za podporu 
v činnosti, růstu a celoroční zájem o dění 
v našem sboru.  Kapele Houbyzle za vyladě-
nou živou produkci, která bavila účastníka 
ještě po setmění. Členům našeho sboru za 
společnou snahu připravit nevšední chvíle, 
našim plameňáckým týnejdžrům a dětem 
za účast na programu. Zástupcům okolních 
sborů za přímou pomoc a vám všem, kteří 
jste s námi přišli kulaté výročí prožít a užít 
si. V okolí článku najdete několik fotografií 
br. Š.Horáka a Jos.Trojtla, které atmosféru 
jen podtrhují.

Děkujeme a upřímně si toho vážíme.
Za SDH Velká Ledhuje sepsal A.Trojtl
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Během září se nám pomalu otevřely 
dopolední programy pro rodiče s dětmi i 
odpolední kroužky. Maminky se mohou tě-

šit nejen na útulný prostor, ale také na nové lektorky a jejich 
programy. I nadále budeme pokračovat v oblíbeném programu 
Zvídálek či tradičními odpoledními kroužky. 

MC MaMiNa je od 4. 10. uzavřeno z důvodu opravy šatny,  
o znovuotevření budeme informovat na našem facebooku nebo 
na webových stránkách. 

Dopoledne MC nabízí programy maminkám a jejich 
dětem vždy od 9:00 – 11:00 hod. 

Dopolední program Zvídálek, zahájí 
během října (po opravě šatny), dle do-
mluvy a zájmu. Proto, kdo by měl o pro-
gram zájem, může se hlásit na emailové 
adrese mcmamina@centrum.cz. Program 
je veden dvěma lektory bez účasti rodi-
čů. Je zaměřen na pohybovou stránku, 
výtvarnou činnost, volnou hru, zpěv  
i tanec. Přihláška na webových stránkách 
MC MaMiNa https://www.mcmamina.cz/.

NOVINKY
Ve spolupráci s Knihovnou města 

v Polici nad Metují se MC MaMiNa zapo-
jí do programu Bookstart S knížkou do 
života. Každé první pondělí v měsíci se 
maminky s dětmi vydají do knihovny na 
připravený program S knížkou do života 
s Fanynkou a Fanouškem. První setkání  
7. 10. 2024 od 9 hodin. 

Mateřské centrum Ma Mi Na
Hledáme nové posily

Plánujeme: 7 - 13. 10. 2024  SWAP
Mateřské centrum MC Mamina v Polici nad Metují ve spolupráci  

s Muzeem stavebnice Merkur v prostorách Zeleného domečku (Tyršova 
345) pořádá SWAP.

Na místo ve dnech 7. - 13. října můžete přinést své nepotřebné 
oblečení všech velikostí, hračky a další potřeby pro děti, drobné věci  
z domácnosti včetně pokojových květin, které již nevyužijete.

To vše pouze v čistém a nepoškozeném stavu.
Otevřeno bude denně od 9 do 17 hodin. V místě si také můžete vy-

brat kousky, které naopak využijete. Vstup je zdarma. Přebytky odveze-
me do Domova pro matky s dětmi sv. Anny v Náchodě a do Sociálního 
šatníku v Náchodě.

Kontakt pro více informací: Martina Frdyrychová 737 583 144

31. 10. od 17 hodin PODZIMNÍ SLAVNOST
Přijďte si s dětmi ve čtvrtek 31. 10. od 16 hodin užít podzimní slavnost.
Kde: Zahradní restaurace Vražedné pobřeží s.r.o.
Čekají na Vás tvořivé dílny, občerstvení, lampionový průvod, hudba, 
soutěž o nejchutnější štrůdl. 
Vstupné zdarma, vstupenkou je již zmiňovaný štrůdl.
Za finanční podporu Podzimní slavnosti děkujeme městu Police nad 
Metují. Bližší informace na FB nebo po telefonické domluvě. 

Těšíme se na Vás
Za MC MaMiNa Veronika Ansorge



31Polický měsíčník ŘÍJEN 2024

ZE SPOLKŮ A SPOLEČNOSTÍ

Uvedena je hrubá mzda včetně benefitů po plném zapracování, 
pracoviště Červený Kostelec / Velké Poříčí. 

www.sgc.cz, personalni@sgc.cz, tel. 491 467 442

• operátor/ka gumárenské výroby, 
mzda 37 000 Kč až 45 000 Kč měsíčně,

• ostatní pozice najdete na našem webu.

Saar Gummi Czech, evropský leader ve výrobě 
vytlačovaných pryžových těsnění pro automobily, 
hledá zaměstnance na pozice:

• seřizovač/ka linek a strojů, mzda 51 000 Kč až 
60 000 Kč měsíčně,

25 dní dovolené + 12 dní bonusového volna ročně navíc.

Sbor dobrovolných hasičů Hlavňov 

Vás zve na 26. ročník soutěže o putovní pohár 

Imitace zásahu při požáru 
Datum konání ............... sobota 5. října 2024 
Místo konání ................ fotbalové hřiště v Hlavňově 
Startovné ...................... 200 Kč 
Příjezd jednotek ........... 13:00 
Začátek soutěže ........... 13:30 

Provedení zásahu 
Po startu jednotka nastoupí do nenastartovaného vozidla (alespoň 7-místné s PPS 8, PPS 
12 nebo s přívěsem s upevněnou plachtou) a odjede na hranici zásahu, kde vyloží a 
sestaví nářadí (4x savice 1.6m, 2x hadice B75 min. 19m, 4x hadice C52 min. 19m). Vedení 
obsahuje přetlakový ventil a průlezové okno. 
Jednotná ústroj PS II, pevná obuv a přilba. Na zásah je 1 pokus. Časový limit na ukončení 
zásahu je 10 minut. Na opuštění místa po zásahu je limit 5 minut. Výměna soutěžících 
mezi družstvy maximálně 2 členové. V případě příznivého počasí a menšího počtu 
družstev bude soutěž probíhat na dva pokusy, kdy lepší čas rozhoduje o umístění. 
Soutěž je organizována dle platné směrnice SH ČMS-1/17-2001. 

Velitel ................ Michal Meier, tel: 603 995 671, mich.mei@seznam.cz 
Starosta ......... Michal Vacek, tel: 608 330 711, mikal.vacek@seznam.cz 

Akci podporuje 

 
Město Police nad Metují 

 

Občerstvení zajištěno! Těšíme se na hojnou účast!  
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SENIOR KLUB OSTAŠ
Je úterý 17. září  a my jsme se opět sešli po „seniorských“ prázd-

ninách v sále Pellyho domu. Tepla a sluníčka jsme si užili během léta 
až moc, zato minulý týden postihly celou republiku vydatné deště  
a katastrofické záplavy – nejvíce postižené bylo okolí Jeseníku  
a části Moravy. Dnes už snad máme nejhorší za sebou, vrátilo se 
babí léto. 

Přivítala nás paní předsedkyně Helena Pivoňková, hned na 
úvod pro nás měla příjemné překvapení: manželé Řehořovi nám 
věnují 45 vstupenek na muzikál v divadle Broadway v Praze s ná-
zvem Troja – hlaste se ihned, odjezd 13. Listopadu. 

Pozdravit nás přišla Mgr. Olga Landová spolu s Bc. Lenkou 
Kozárovou – pozvaly nás na Mezinárodní den seniorů 1. října ve  
14 hodin. Na programu je spousta překvapení, hostů, hudby…. 

Ivana Richterová připomněla kulturu –  čtení v naší Dřevěnce 
v rámci Noci literatury, přednášku Mgr. Dušana Foltýna v Polickém 
klášteře na téma Benediktini na Policku.

Protože čas dovolených a cestování ještě nekončí, manže-
lé Pivoňkovi nám promítli dokument ze svého cestování po USA 
z  května 2008. Účastníci zájezdu: Helena a František Pivoňkovi, 
Hana Tremčinská, Ivana Richterová, manželé Winterovi.  Helena již 
od vánoc připravovala a zajišťovala trasu, letenky, zapůjčení auta, 
noclehy, vstupné…Odlet do USA byl 28. dubna. František celý pobyt 
zdokumentoval ve filmu „Jak jsme objevili Ameriku…“, a hlavně také 
po celou dobu v Americe řídil automobil!! Odřídil ca. 6400 km.

Uveďme některá zastavení jejich 
měsíčního pobytu. 

Vše začalo letem z Prahy do 
Atlanty, což je jedno z největších letišť 
na světě. Následoval přestup na let 
Atlanta - Las Vegas ve státě Nevada, 
kde zůstali 5 dní.  

Las Vegas – proslavené množ-
stvím Casin, luxusních hotelů, např. 
Paříž a před ním skutečná  Eiffelova 
věž,  Venezia  s Dóžecím palácem 
a benátskými kanály a gondolami  
a spousta dalších . Také hotel César, 
kde se ženil Karel Gott.

Utah a Arizona – Národní  parky – Red Canyon,  Bryce Canyon 
i slavný Grand Canyon  s nezapomenutelnými skalními útvary, vě-
žemi …

Indianská rezervace kmene Navajo - Monument Valley. Zastávka 
na přehradě Hoover Dam na řece Colorado.

Při dlouhých přejezdech pozorování stáda bizonů.
Orlando – Florida, návštěva Mořského světa – představení 

s delfíny, kosatkami… Následoval desetidenní odpočinek u moře na 
ostrově Longboat Key u města Sarasota. Navštívili Ringling muze-
um umění a cirkusu Barnum.

Přejezd do Atlanty ve státu Georgia – Stone Mountain park – 
obří žulový monolit s vytesaným portrétem velitelů Občanské vál-
ky – na vrchol vede lanovka a večer se promítá na skálu laserová 
show, účastní se tisíce návštěvníků. A na rozloučenou návštěva  
a úžasná pohostinnost několika přátel rodiny Pivoňkovy.

Jen těžko se dá popsat to množství zážitků z této úžasné „do-
volené“. Přestože dokument byl delší, všichni jsme s napětím sle-
dovali a užívali si alespoň na plátně Ameriku!!  Po shlédnutí  ještě 
následovalo několik dotazů, Pivoňkovi i Hana Tremčinská a Ivana 
Richterová doplnili také pikantní historky.

Děkujeme za úžasný zážitek těšíme se na  další setkání  našeho 
Senior klubu! Již 1. října ve 14 hodin na Mezinárodním dni seniorů. 
Mějte se krásně!

Výbor Senior klubu Ostaš

SDH Pěkov pořádal V. ročník soutěže  
„O Pěkovský pohár“. 

Dne 24. 8. 2024 se na lou-
ce u Honského rybníka konal již  
V. ročník soutěže O Pěkovský po-
hár. Letos se sešlo celkem 7 druž-
stev – Bukovice (dorost), Suchý 
Důl, Velká Ledhuje, Hlavňov, 
Martínkovice, družstvo domá-
cích z Pěkova a sedmý účastník 
soutěže byl smíšený tým složený 
ze členů jednotlivých soutěžních 
družstev. Soutěž proběhla jedno-
kolově. Oproti ostatním soutě-
žím se standardním průběhem si  
u Honského rybníka každý člen 
soutěžního družstva, před zahá-
jením požárního útoku, vylosoval 
svoji pozici pro jeho provedení. 

Další zajímavostí bylo sání vody 
z rybníka spojené s použitím zá-
chytného a ventilového lanka. 
Požární útok prověřil všestran-
nost jednotlivých členů požárního 
družstva, díky čemuž byly k vidění 
velice zajímavé momenty. Nejlépe 
se se zákeřnými úkoly poprali 
Hlavňováci, kteří zvládli provést 
požární útok v čase 48,83 sekund 
a pohár za první místo společně  
s připravenou cenou tedy odpu-
toval do sousedního Hlavňova. Na 
druhém místě skončilo družstvo 
ze Suchého Dolu (52,11 sec.), a tře-
tí místo obsadilo družstvo z Velké 
Ledhuje ( 53,94 sec.)

Pro všechny zúčast-
něné, stejně i pro přihlí-
žející, bylo připraveno 
občerstvení. 

SDH Pěkov děkuje 
městu Police nad Metují 
za finanční podporu.
Za SDH Pěkov Jiří Kozár

V Pěkově se konal pátý ročník 
Dětského dne s hasiči

Sbor dobrovolných hasičů v Pěkově pořádal dne 6.7. 2024 
již V. ročník tematické akce „Dětský den s hasiči“. Letos pro-
běhl čarodějném a kouzelnickém duchu. Děti si při příchodu 
vytvořily kouzelnické hůlky a vzápětí vyrazily plnit nelehké 
kouzelnické úkoly – musely například rozpoznat čarovné by-
liny, zkusit namíchat nejeden kouzelný lektvar nebo zvítězit 
ve slalomu na koštěti.

Kromě úkolů byly pro malé účastníky připraveny dva 
nafukovací hrady, vystoupení skutečného kouzelníka a pro 
všechny bohaté občerstvení. 

Kouzelnický den byl tradičně zakončený velkou plackou 
pěny, se kterou nám pomohli hasiči z obce Martínkovice.

SDH Pěkov touto cestou děkuje za spolupráci a půj-
čení skákacího hradu přátelům ze Suchého Dolu, za vodu  

a dobrou ná-
ladu hasičům 
z Martínkovic 
a v neposled-
ní řadě za fi-
nanční podpo-
ru děkujeme 
městu Police 
nad Metují. 

Za SDH Pěkov 
Jiří Kozár
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Astronomický klub  Po l i ce  nad  Metuj í

HVĚZDNÁ OBLOHA V ŘÍJNU
V červnovém čísle PM jsem informoval o kometě C/2023 A3 

Tsuchinshan-ATLAS, která má šanci stát se kometou pozorova-
telnou pouhýma očima bez použití dalekohledu. Kometa byla po-
čátkem září pozorovatelná z jižní polokoule. Dne 27. září prošla 
kometa přísluním (tj. po uzávěrce říjnového PM). Pokud se její já-
dro působením Slunce nerozpadlo, budeme kometu pozorovat po  
12. říjnu večer nad jihozápadním obzorem.

Na připojené mapce vidíme nejznámější souhvězdí podzim-
ní oblohy. V souhvězdí Vodnáře se nachází planeta Saturn. Dne  
14. října v 19 hodin dojde ke konjunkci (těsnému přiblížení) 
Saturnu s Měsícem.   

Pokud bude v místě našeho pozorování  obzor dokonale čistý 
a bez oparu, uvidíme nízko nad jihem (kolem 22. hodiny) jasnou 
hvězdu nazývanou Fomalhaut. Hvězda se nachází v souhvězdí Jižní 
ryby.

Fomalhaut bývá označován jako jedna ze čtyř hvězd králov-
ských. Další hvězdy královské jsou Antares ve Štíru, Aldebaran 
v Býku a Regulus ve Lvu. Ve starověku sloužil Fomalhaut k lodní 
navigaci.

Pohledy do vesmíru
Letní čas (SELČ) končí v neděli 27. 10. Ve tři hodiny SELČ si posu-
neme hodiny zpět na druhou hodinu středoevropského času (SEČ).
SLUNCE vstupuje do znamení Štíra dne 23. října
 v 0 hodin 15 minut  SELČ,
 v říjnu se den zkrátí o 1 hodinu a 48 minut,
MĚSÍC 2. v novu, 10. v první čtvrti,  17. v úplňku, 24. 
 v poslední čtvrti,
MERKUR není pozorovatelný,

VENUŠE večer nízko nad jihozápadním obzorem,
MARS  ve druhé polovině noci v souhvězdí  Blíženců,
JUPITER po většinu noci v souhvězdí Býka,
SATURN po většinu noci v souhvězdí Vodnáře,
URAN po většinu noci v souhvězdí Býka poblíž hvězdokupy 
 Plejády (M45),
NEPTUN po většinu noci v souhvězdí Ryb

Karel VACEK, Astronomický klub Police

Starý park na Strážnici
Lesopark nad silnicí II/303 mezi Policí nad Metují a Petrovicemi, kde probíha-

la v zimních měsících komplikovaná těžba byl znovu postižen větrnou kalamitou. 
Nestalo se v místě, kde vznikla holina po předešlé těžbě ale uvnitř porostu.

Vývraty, zlomy, stržená pěši-
na a zničené zábradlí. 

Původní plán o péči lesopar-
ku, těžba v nejvíce ohrožené čás-
ti a následná péče o zbylý porost 
posouzením zdravotního stavu 
stromů a pokračování v těžbě 
po několika letech vzala za své.

V současné době je park na 
Strážnici nepřístupný, a to nejen 
kvůli vývratům ale taky pro ne-
jistotu v jakém stavu jsou stojící 
stromy. Nakolik je poškozený 
kořenový systém a jaká je stabi-
lita zbylého porostu. 

V nejbližších dnech se roz-
hodne, jakou podobu bude mít 
další postup. Nejvíce se nabízí 
dotěžení poškozené a zbylé části 
lesoparku k odrostlé mlazině po 
kalamitě před patnácti lety. To 
vyžaduje jednání s dotčenými 
orgány přes lesní správu a další 
postupy pro omezení dopravy.  

Těžba by proběhla v zimních 
měsících.

DSO Lesy Policka Luboš Binar

Papučový den je věnován 
mobilní hospicové péči

Pohodlí a bezpečí domova. To symbolizují pa-
puče, které druhou říjnovou středu 9. 10. 2024 při-
pomínají, že umírat doma v kruhu svých blízkých 
je díky mobilní hospicové péči možné. Díky speci-
alizované paliativní péči zdravotníků se mnohým 
pacientům uleví od bolesti a dalších symptomů 
nemoci natolik, že mohou svoji pozornost upřít 
na prožití zbývajícího času s blízkými a rodinou. 
Podporu v těžkém čase dostává i rodina. Hospicová 
péče není o smrti, ale hlavně o kvalitním životě 
před ní. A díky mobilním hospicům může tento čas 
trávit pacient doma v prostředí, které zná a má rád. 
Nebojte se kontaktovat mobilní hospic ve vašem 
okolí včas.

Jan Kordina
Oblastní charita Červený Kostelec
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ZÁKLADNÍ ORGANIZACE ČESKÉHO ZAHRÁDKÁŘSKÉHO 
SVAZU V POLICE NAD METUJÍ INFORMUJE
Poznávací zájezd do Klodzka

V sobotu 7. září zorganizovali zahrádkáři zá-
jezd pro širokou veřejnost do Klodzka.

Nejdříve jsme navštívili Minieuroland  
u Klodzka, který si každý sám individuálně prošel. 
Většina z nás v něm nikdy předtím nebyla a přála 

si ho navštívit. Po doporučení jsme vybrali právě zářijový termín. 
A byla to opravdu krásná nejen květinová podívaní. Naší další za-
stávkou bylo přímo centrum města, kde jsme si společně a násled-
ně i individuálně prohlédli historické části města.  Výlet pořádali 
zahrádkáři, nechyběla tak ani zastávka v zahradním centru. Celým 
dnem nás provedla paní Věra Plachtová, které velmi děkujeme za 
skvěle připravený výlet. Byla nám skvělou průvodkyní. Děkujeme 
také Knihovně Města Police nad Metují za pomoc s přihláškami.

Knihovna města Police nad Metují ve spolupráci se ZO ČZS 
Police nad Metují a podporou Města Police nad Metují připravili 
tradiční Podzimní zahrádkářskou výstavu.

Jako každý rok se na začátku září zahrádkáři sešli na sále 
Pellyho domů, aby zhodnotili sezónu, pochlubili se výpěstky a na-
bídli své přebytky ostatním. Letošní podtéma výstavy jsme zvolili 
Kaktusy a sukulenty.

V letošním roce jsme tak vystavili nejen výpěstky ze zahrá-
dek z Police nad Metují  
a okolí, ale i právě zmíně-
né kaktusy a sukulenty. 
Pozvání přijal pan Pavel 
Samek, který v Polici 
nad Metují v roce 2020 
postavil první polykar-
bonátový skleník a za-
čal sukulenty ve větším 
počtu množit. Jednalo 
se převážně o rody 
Crassula, Kalanchoe, 
Sedum a Senecio. Po pře-
konání všech nástrah 
v pěstování vytvořil 

online obchod a začal rostliny oficiálně nabízet jako profesionální 
prodejce. Výstavy se také zúčastnilo několik členů Klubu kaktusá-
řů Broumov. Manželé Součkovi z Vižňova si pro širokou veřejnost 
připravili besedu. Podělili se s námi o svou cestu k lásce především 
k sukulentům, promítli nám řadu fotografií ze svých cest za tímto 
druhem rostlin. Na závěr se podělili o rady a triky při jejich pěs-
tování. Nechyběla také možnost využít naší semínkovou banku. 
Návštěvníci měli možnost hlasovat v soutěži Rozkvetlé léto 2024. 
Výsledky soutěže zveřejníme v samostatném článku v příštím čísle 
Polického měsíčníku.

Pro školy a školky paní Věra Plachtová ve spolupráci  
s Knihovnou města Police nad Metují připravila krátký edu pro-
gram. S dětmi si povídala o zelenině a jejím pěstování. Mezi více 
jak třiceti vystavujícími byla také paní Mirka Soldánová (Lesokvět), 

která vystavila svoje překrás-
né kytice a ukázala nám, jak 
krásně může vypadat kytice 
z květů ze zahrádky. Velice 
děkujeme všem vystavujícím 
a všem, kteří nám pomohli  
s instalací a úklidem výstavy.

Velmi si také vážíme 
podpory široké veřejnosti. 
Letošní rok výstavu navští-
vilo pro nás rekordních přes 
500 návštěvníků. Máme  
s toho obrovskou radost  
a motivaci začít připravo-
vat výstavu pro příští rok. 
Výstava probíhala ve dnech 
11. - 13. září. Byl to čas, 
kdy již v celé republice byly  
v pohotovosti krizové štáby  
a povodňové komise.

Všechny nás zasáhlo řá-
dění přírodních živlů v ná-
sledujících dnech. Na mnoha 
místech v republice zůstala apokalypsa. Dnes už nastal čas obnovy. 
A to bude něco stát. Poličtí zahrádkáři se rozhodli pomoci městu 
Lipová-lázně, kde lidé zůstali bez vody, elektřiny, signálu uprostřed 
spouště se strženými cestami a mosty, zničenými budovami i životy.

Věnujeme z rozpočtu organizace částku minimálně ve výši 10%.  
A přidat se mohou i jednotliví členové. Peníze v hotovosti je možno 
předat v informačním centru proti podpisu a najednou budou po-
slány na účet, který pro tento účel zřídilo město Lipová-lázně. Nebo 
můžete na tento účet poslat peníze hned sami. Povodňový účet 
Obce Lipová-lázně: č.ú. 239611460/0300, VS: 00302929 (IČ 
obce) a do poznámky prosím uveďte POVODNĚ. Všem případ-
ným dárcům, kteří se rozhodnou také zapojit předem děkujeme.

Martina Frydrychová
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Hermann Hesse a cesty vlakem
Tohle se všechno sešlo v pravý čas: ně-

kolik cest následujících po sobě, kdy jsem 
měl v Praze na Hlavním nádraží pár minut 
na přestup a zároveň se v knihkupectví ob-
jevila řada nových vydání textů Hermanna 
Hesse. Poprvé jsem si je chvíli jen prohlížel, 
ale nakonec jsem si „nějaký ty povídky“ 
přece jen koupil. Při druhé cestě už přišla 
na řadu trochu delší novela, další cesta zase 
přinesla tematický výbor textů, aby všech-
no prozatím ukončil jeden román. Řádka ti-
tulů Hermanna Hesseho se doma v knihov-
ně hezky rozrostla.

Mám rád jeho texty. Občas zamyšleně 
zakulacené, plynoucí tichostí líně tekou-
cího Rýna, aniž by potřebovaly jakýkoliv 
vymezený rámec historické epochy. Občas 
běžící tak rychle, že se mi zdá, že zakopávají  
o vlastní slabiky, jako kdyby chtěly vyzvat 
na souboj chrlenou automatickou prózu 
Jacka Kerouaca.

Mám rád Hesseho rodný kraj. Sám  
o něm napsal: „… a na východ se pode mnou 
kouzelně rozvinula široká a pestrobarevná 
krajina mého mládí, Bodamské jezero ble-
dě jiskřilo a Hohentweil trčel v zemi jako 
balvan vržený obrem.“ Jeho rodný kraj, kde 
jsem občas býval hostem a který je bytost-
ně už víc jak 600 let spojen s naší historií. 
Vzpomínka na první cestu do Švýcarska, 
kdy jsem vystoupil z auta a jako jediný pa-
sažér jsem cestu trajektem přes jezero ab-
solvoval na palubě. Foukalo, bylo pod mra-
kem, mrholilo a já obdivoval odvahu lodi 

se zakousnout do zvlněné hladiny a krájet 
vzdouvající se vlny. Ale na druhém břehu 
se všechno uklidnilo a za pár minut jsem 
seděl na místě, které označoval český nápis 
Husův kámen. Tady, na dohled od hladiny 
Rýna, se zrodil vztek Českého království, 
který se marně syn Otce vlasti pokoušel 
zkrotit. Tenkrát jsem na papír napsal jmé-
no Jeronýma Pražského, složil z něj lodičku  
a poslal ho po proudu řeky.

Později, když se přestěhuje do Bernu, 
Hesse napíše: „Vidím, jak na svém místě 
přísně a pochmurně stojí obrovský Eiger, 
osaměle a vznešeně vysoký Schreckhorn…“ 
a moje dávná vzpomínka mě postavila na 
Bundesterasu, odkud jsem před mnoha lety 
poprvé uviděl přísně a pochmurně stojící 
Eiger.

V kontextu Hesseho slov je docela ab-
surdní, kolik kilometrů a hodin jsme v po-
sledních dnech společně strávili ve vlaku. 
Hesse píše: „Ale jak už to chodí, navzdory 
své staré nechuti k železnicím (kdybych 
byl potentátem, ještě dnes bych zakázal ve 
své zemi zavedení těchto surových strojů) 
– navzdory všemu jsem se dal svést, abych 
jel dál...“ Anebo: „… byl jsem lehkomyslný  
a sedl si pokaždé znova do nějakého vlaku, 
do jednoho z těch těsných, nelidských, pře-
plněných železničních vagonů, kde je tak 
špatný vzduch a z jejichž oken jsou k vidění 
po celé hodiny a dny jen nádraží a továrny.“ 
Tohle napsal v roce 1928, kdy zatím ty sku-
tečně nelidské, přeplněné železniční vagony 

jezdily pouze po Sovětském svazu. Doba, 
kdy začnou okupovat jeho rodnou zemi se 
ale už blížila. Hesse napsal: „… našel jsem 
nezměněné i staré švábské noviny, které mi 
ještě dnes, v roce 1928, nezapomněly a ne-
mohly odpustit, že ten poloviční Šváb Hesse 
jednou za války nehoroval ani pro císaře ani 
pro válku a dávají mi to při každém návratu 
varovným prstem na vědomí…“

Hermann Hesse se mnou projel několik 
posledních cest vlakem. Netuším, jestli by 
dnes změnil svůj pohled na ty surové stroje 
nebo ne. Třeba Antonín Dvořák vlaky mi-
loval. A já mám vlastně rád cesty vlakem, 
pozvolna ubíhající krajinu dozadu, kdy na 
sebe bere podobu mizející kulisy. Krajina 
navždy ztracená, protože z kupé vlaku se 
nelze ohlédnout, aby člověk uviděl všech-
no, čím už prošel. Vlak nenabízí prostor 
360° krajiny – jeho svět je už víc jak 150 
let svázán pražci a kolejemi. Ale rád se dí-
vám na budovy nádraží a továren, obdivuju 
zoufalou snahu opuštěných kolejnic ještě tu  
a tam v drobné šarvátce zvítězit nad travou 
a mechem. Vnímám koridory tratí, které se 
tenkrát jako první odvážily narušit hlavní 
načrtnuté směry středověkých a barokních 
cest a zavedly poutníky a cestovatele na jiná 
místa, po jiných souřadnicích z bodu A do 
bodu B, aby tenkrát ohromily dav svou na 
obdiv dávanou silou. A jistou romantickou 
silou ohromují i dnes.

A Hessemu by jistě nevadilo, že jeho slo-
va si čtu zrovna ve vlacích. Věřím tomu.

Pavel Frydrych

35 moudrých židovských přísloví
Obecně panuje názor, že židovský národ 

je nejmoudřejší ze všech národů, protože 
počátky jeho moudrosti pocházejí od sa-
motného Boha. O moudrosti Mojžíšových 
dětí kolují po staletí legendy, a to opráv-
něně, protože z jejich důvtipu a bystrosti 
se opravdu nezbývá nic jiného než poučit. 
Každý národ má svůj vlastní pohled na svět 
a nejpatrnější je to právě v jeho příslovích 
a pořekadlech. Seznámením se s různými 
kulturami, jejich mentalitou a smyslem 
pro humor, začínáme sami lépe chápat své 
vlastní.Veškerá moudrost židovského ná-
roda je právě v jeho důvtipných příslovích  
a pořekadlech: 
1. Pokud je možné problém vyřešit za pe-

níze, nejedná se o problém, ale o nákla-
dy.

2. Adam byl prvním šťastlivcem na světě – 
neměl totiž tchýni.

3. Bůh dal člověku uši a jedny ústa proto, 
aby více naslouchal a méně hovořil.

4. Chraň tě Bůh před špatnými ženami, 
před hodnými se zachraň sám!

5. Vešlo víno – vyšlo tajemství.
6. Bůh nemůže být všude současně – proto 

stvořil matky
7. Nebuď sladký – snědí tě. Nebuď hořký 

– vyplivnou tě.
8. Všichni si stěžují na nedostatek peněz, 

ale na nedostatek rozumu nikdo.
9. Boj se kozla zepředu, koně zezadu, hlu-

páka ze všech stran.
10. Znalosti mnoho místa nezaberou.
11. Host a ryba začínají třetího dne zavánět.
12. Pokud nechceš, aby se ti pověsili na krk, 

neklaň se nízko.
13. Při výběru ze dvou zel, vybere si pesi-

mista obě.
14. Hluchý slyšel, jak němý vykládal, že sle-

pý viděl, jak chromý utíkal, co mu nohy 
stačily.

15. Bůh chrání chudáky, minimálně před 
drahými hříchy.

16. Pokud by dobročinnost nic nestála, byli 
by všichni filantropové

17. Když se stará panna vdává, okamžitě se 
mění na mladou manželku.

18. Rodiče učí děti mluvit, děti rodiče mlčet. 
19. Z dálky jsou všichni lidé dobří.
20. S  penězi není tak dobře, jako bez nich 

tak špatně.
21. Možná, že jsou vejce mnohem chytřejší 

než slepice, ale rychle zatuchnou.

22. Ještě se nenarodil kůň, na kterém by 
bylo možné dohonit vlastní mládí.

23. Muži by více udělali, kdyby ženy méně 
hovořily.

24. Šediny jsou příznakem stáří, ne moud-
rosti.

25. Dobře mlčet je těžší než dobře mluvit. 
26. Špatná manželka je horší než déšť – 

déšť tě zažene do domu, špatná z něho 
vyžene. 

27. Svět zmizí ne proto, že je na něm příliš 
lidí, ale proto, že je na něm příliš nelidí.

28. Bože! Pomoz mi vstát zpět na nohy – 
spadnout mohu i sám.

29. Pokud se život nemění k lepšímu, po-
čkej – změní se k horšímu.

30. Ačkoliv je láska sladká, kompot z ní ne-
připravíš.

31. Když není co dělat, přijdou na řadu vel-
ké činy.

32. Kdo nemá děti, dobře je vychovává.
33. Je lepší umřít smíchy než strachy.
34. Zkušenosti jsou slovo, kterým lidé nazý-

vají své chyby.
35. S věkem člověk vidí.

Vybral František Janeček
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Ověřte své zeměpisné znalosti
Víte, jakou výšku má...

 y Eiffelovka věž – ocelová věž v Paříži, v současnosti nejznáměj-
ší pařížská dominanta, byla postavena v letech 1887 až 1889. 
Dnes měří včetně antény na vrcholu 324 metrů. Je pojmenována 
po svém konstruktérovi Gustavu Eiffelovi.

 y Katedrála svatého Štěpána ve Vídni – jedna z nejvýznamněj-
ších rakouských gotických památek, současně také symbol Víd-
ně, od roku 1469 je sídelním kostel vídeňských biskupů a poz-
ději arcibiskupů. Dóm je dobrým orientačním bodem ve Vídni, 
ostatně výška jižní věže („Hoher Turm“) je 136,7m.

 y Šikmá věž –nachází se v městě Pisa v Itálii, stojí na Náměstí 
zázraků, společně s dómem a kruhovým baptisteriem (křest-
ní kaplí). Je vysoká 56 metrů, postavena je z bílého mramoru.  
V současné době je vychýlení věže cca 4 metry (4°).

 y Nejvyšší komín v Evropě – nachází se ve Slovinsku jakožto 
součást tepelné elektrárny Trbovlje a měří 360 metrů.

 y Nejvyšší komíny v České republice – komín elektrárny Chva-
letice (305 m), komíny elektrárny Tušimice  a elektrárny Pruné-
řov (300 m) 

 y Nejvyšší budova Česka – nově otevřená brněnská AZ Tower 
s 30 nadzemními podlažími, mrakodrap, který se 111 metry  
o dva metry předstihl City Toner na pražské Pankráci

 y Vesuv – jedna z nejznámějších sopek světa, činný stratovulkán 
na Apeninském poloostrově v Itálii. Sopka se vypíná 1 279 me-
trů nad Neapolským zálivem. Je jedinou činnou sopkou na ev-
ropské pevnině.

 y Mont Blanc – nejvyšší hora Alp a států EU, vypínající se v Mont-
blanském masivu na francouzsko-italském pomezí do výšky 
4 810 m n. m. Mont Blanc je tradičně považován za nejvyšší 

vrchol Evropy, avšak z důvodu nejednotné metodiky pro přes-
né určení evropsko-asijské hranice bývá tento titul připisován  
i kavkazské hoře Elbrus (5642 m n. m.).

 y Mount Everest – známá též pod jmény Sagarmatha nebo Ču-
-mu-lang-ma je s nadmořskou výškou 8 848 m n. m. nejvyšší 
hora na Zemi, leží na hranicích Nepálu a Číny. 29. května 1953 
učinili prvovýstup na horu Edmund Hillary a Tenzing Norgay.

 y Petřínská rozhledna – jedna z největších dominant Prahy, byla 
postavena v roce 1891 na podnět Klubu českých turistů pro 
Zemskou jubilejní výstavu jako volná kopie pařížské Eiffelovy 
věže (k té je v poměru 1:5), je vysoká 58,70 m a na její vrchol, 
který je ve stejné nadmořské výšce jako skutečná Eiffelova věž, 
vede 299 schodů.

Připravil František Janeček

Hrajeme si s čísly
Pobavte se po prázdninách zase s troškou matemati-

ky: Řešte následující úlohu:
Číslo 100 zapište pomocí všech číslic od 1 do 9 a zna-

mének pro sčítání nebo odčítání. Pořadí číslic od 1 do 9 je 
zachováno vzestupně nebo sestupně.

Najděte 5 různých vzestupných možností a 5 různých 
sestupných možností. 

Řešení najdete na str. 37.W
Vybral František Janeček
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MĚSTSKÁ POLICIE
V posledním čase jsme zajišťovali tradiční závod hor-

ských kol Rallye Sudety, letos se jel jubilejní XXX. ročník to-
hoto závodu. Stanoviště na Honském pasu jsme obsadili po 
osmadvacáté.

Své úkoly jsme plnili v době konání voleb do krajských za-
stupitelstev a Senátu.

Vrátili jsme několik poztrácených mobilů, platebních ka-
ret, osobních dokladů a dva psy zpět ke svým majitelům.

 Město Police nad Metují a Junák - český skaut, středisko 
Skaláci Police nad Metují uspořádali sbírku pro povodněmi 
zasaženou obec Brantice. 

V této obci jsme byli společně s hasiči v roce 1997 pomá-
hat s likvidací následků ničivé povodně. Nikdy by nás nena-
padlo, že se do Brantic, po tak dlouhé době a za stejným úče-
lem budeme vracet. V době kdy píši tento příspěvek je sbírka 
naložena na vozidlech, které ji tam dopraví a nám se zbývá 
sbalit a jet pomáhat. 

Děkujeme Vám  všem, kteří jste do sbírky čímkoli přispě-
li a věřte, že vše se dostane do rukou opravdu těm, kteří to 
potřebují. 

Hezké dny…
Petr Zima, ved. strážník MP

MATERIALISMUS
Ateisté si myslí, že vesmírný projev vznikl náhodou, kombinací 

hmoty, bez jakéhokoliv vztahu k Bohu. Materialističtí takzvaní chemici 
a ateističtí filozofové se v otázce vesmírného projevu neustále snaží 
vyhýbat už jen jménu Boha. Jelikož příliš propadli materialismu, ne-
mohou stvoření jakožto dílo Pána pochopit. Nejvyšší Pán. Osobnost 
Božství je paramahamsa, nejčistší, zatímco ti, kdo jsou hříšní, příliš 
připoutána k hmotnému smyslovému požitku a oddávající se proto 
hmotným činnostem jako osli, jsou ti nejnižší z lidí. Kvůli jejich ate-
istické povaze je veškeré jejich takzvané vědecké poznání k ničemu. 
Proto nemohou pochopit Nejvyšší Osobnosti Božství.  

Ze Śrīmad-Bhāgavatamu vybrala 
M. Jandová

PS: Omlouváme se za tiskovou chybu v zářijovém čísle PM v článku 
s názvem Společenské třídy, kde bylo chybně uvedeno: To je jedná-
ní typické pro védskou Civilizaci, v níž lidé nevědí, jak ctít zástupce 
Närady a Krsny, jaká má být organizace společnosti a jak dělat pokrok 
ve vědomí. 

Správně mělo být uvedeno: Civilizaci, v níž lidé vědí, jak ctít zá-
stupce Närady a Krsny, jaká má být organizace společnosti a jak dělat 
pokrok ve vědomí Kršny. 

M. Jandová

Liturgické mezidobí  
v podzimním čase

Začátek letošního podzimu s sebou při-
nesl velmi nepříjemnou událost, v podo-
bě katastrofálních povodní napříč Českou 
republikou, od jiho a severo západu, po 
severovýchod. Velká voda pustošila vše, co 
ji přišlo do cesty, vyháněla lidi z domovů 
a některým je i vzala, a co nezdolala voda, 
mnohde dokonal vítr. Běsnění živlů po 
několika dnech ustalo a ukázala se zkáza, 
kterou způsobily. Je skvělé, že se opět 
zvedla vlna solidarity a každý kdo může 
se snaží potřebným a mnohde nešťastným 
lidem v postižených oblastech všemožně 
pomoci. Kéž se podaří do zimy zajistit to 
nejnutnější – ucházející bydlení. Chceme 
jim k tomu vyprosit i Boží pomoc a ochranu.  

S příchodem podzimu se začalo ochla-
zovat a budeme pomalu přisedávat ke kam-
nům a radiátorům. Můžeme se ale jistě také 

těšit na malebné přírodní scenérie a hru 
barev, nad nimiž můžeme jen žasnout. Tak 
Bohu díky za vše dobré i za úrodu a vše ne-
povedené kéž dostane od Pána novou šanci. 

V rámci církevního roku prožívá-
me období liturgického mezidobí. Na 
počátku října si připomeneme mimo jiné 
památku sv. Františka z Assisi, zakla-
datele řádu Františkánů a reformátora 
církve, v průběhu měsíce nás pak čeká 
ještě několik dalších památek a svátků, 
a v jeho závěru také státní svátek vzniku 
samostatného Československého státu.  
V říjnu máme také možnost modlit se spo-
lečně s celou církví modlitbu Růžence. 

V úterý 3. září se sešla pastorační 
rada farnosti. Zhodnotila uplynulé období  
a uskutečněné akce a projednala bohosluž-
by, finanční, provozní a technické záleži-
tosti. Příští jednání PRF se bude konat  
15. října.

Rozbíhá se také vyučování nábo-
ženství. V novém školním roce se bude 
vyučovat v Polici, Machově a Bukovici, a to 
v místních školách. V Polici bude vytvořena 
jedna skupina a ta bude mít hodinu ve stře-
du od 13.45 hod. a v Bukovici skupiny dvě, 
které budou mít hodinu v pátek od 12  a od 
12.45 hod.  
Liturgický kalendář:
2. října -  Památka Svatých andělů  
 strážných
4. října -  Památka sv. Františka z Assisi, 
6. října - 27. neděle v mezidobí (cykl. B)
7. října -   Památka Panny Marie   
 Růžencové
13. října -  28. neděle v mezidobí 
15. října -  Památka sv. Terezie od Ježíše
18. října -  Svátek sv. Lukáše, evangelisty
20. října -  29. neděle v mezidobí 

22. října -  Památka sv. Jana Pavla II
27. října -  30. neděle v mezidobí, Misijní  
 neděle  
28. října - Den vzniku samostatného  
 československého státu, 
 státní svátek, Svátek 
 sv. Šimona a Judy 
1. listopadu - Slavnost VŠECH SVATÝCH 
2. listopadu - VZPOMÍNKA NA VŠECHNY  
 VĚRNÉ ZEMŘELÉ

Bohoslužby v říjnu:
POLICE NAD METUJÍ

 y v úterý a v pátek mše sv. od 18.00 hod.     
 y ve čtvrtek mše sv. od 8.00 hod.
 y v sobotu  mše sv. s nedělní platností od 

18.00 hod. 
 y v neděli mše sv. od 9.30 hod. 
 y v pátek 1. listopadu - Slavnost VŠECH 

SVATÝCH - mše sv. od 18.00 hod.
 y v sobotu 2. listopadu - VZPOMÍNKA NA 

VŠECHNY VĚRNÉ ZEMŘELÉ mše sv. ve 
hřbitovní kapli od 17.00 hod., poté 
průvod a modlitby na hřbitově 

Úřední hodiny: 
V úterý, ve čtvrtek a v pátek po bohosluž-
bě; případně podle potřeby po domluvě 
s knězem.

Ze soboty 26. na neděli 27. října 
ve 03.00 hod. bude navrácen čas z letního 
na zimní, tedy o 1 hodinu zpět.  

Kontakt na kněze a další informa-
ce ze života farnosti naleznete také na 
webových stránkách farnosti - www.far-
nostpolice.cz. 

Přejeme krásné podzimní dny.
sestavil Jan Troutnar,

člen pastorační rady farnosti

Římskokatolická farnost v Polici nad Metují informuje

sv. František z Assissi
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Prázdniny jsme zakončili Během Broumovskými stěnami. 
Na start se postavilo 101 závodníků a 8 štafet složených z 27 dětí 
do 15 let. Počasí bylo stále letní, možná až moc. Občerstvovací 
stanice na trati po každých cca 5 km pomohly obnovit síly  
a doplnit tekutiny. Mezi dorostenci se našlo několik odvážných, 
kteří si troufli na celou náročnou 25km trať. Mezi muži zvítězil 
Jan Ferdinand Polášek v čase 2:01:48 a první žena byla Táňa 
Metelková v čase 2:28:57, celkově byla 13. na trati. Díky pod-
poře Královéhradeckého kraje a města Police nad Metují jsme 
mohli jako ceny rozdat termolahve s logem SKI. 

První zářiovou sobotu se několik lyžařů zúčastnilo 30. roč-
níku Rallye Sudety. V neděli se nám sešly dva závody, které si 
ale nekonkurovaly. Na tradiční Běh Meziměstím se letos vydalo  
19 našich dětí (ročníky 2022-2010) a několik závodících tre-
nérek. Na závodech se jim dařilo a vybojovaly několik cenných 
kovů.

Dorostenci Ondra Hrůša, Petr Mitterwald, Václav Liskovský, 
Matylda Pohlová a žák Jindra Pohl (2012) se účastnili 3. ročníku 
výjezdu do vrchu na klasických kolečkových lyžích z Vrchlabí 
na Friesovy boudy TE Vrchlabí-Friesovky 2024. Dorostenci jeli 
na zkrácené 6km trati a žactvo na 2km trati. Provšechny bolo 

zážitkem zúčastnit se závodu po boku špiček našeho běžecké-
ho lyžování jako je Stanislav Řezáč, Petr Knop nebo Karolína 
Grohová. Jindra si odvezl stříbrnou medaili, Vašek vybojoval  
3. a Petr 4. místo. V juniorech bodoval také náš odchovsnec 
Šimon Štolfa, kterého porazil pouze Aleš Řezáč. Medailistům 
gratulujeme s děkujeme Skilauf teamu za organizaci. 

V úterý 10. září jsme se v rámci tréninku účastnili Atletického 
trojboje a Polické 100. Z celkového počtu 77 účastníků bylo 45 
dětí a 6 trenérů ze SKI Police. Jáchym Binar (2007) v čase 12,00 
vyrovnal rekord dráhy! Děkujeme Petru Jansovi a jeho týmu or-
ganizátorů za podporu sportu v Polici a přejeme hodně sil do 

SKI Police nad Metují – klub běžeckého lyžování
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   SKI Police nad Metují z. s..  kklluubb  bběěžžeecckkééhhoo  llyyžžoovváánníí  ppoořřááddáá  

5500..  rrooččnnííkk  llyyžžaařřsskkééhhoo  
ppřřeessppoollnnííhhoo  bběěhhuu  

 
23. ročník MEMORIÁLU MIRKA HEJNYŠE 
 

BĚH OKOLO 
OSTAŠE 
 
 
 

13.10.2024 v 9:30 h 

 
Přihlášky: do pátku 11. 10. 2024 do 20 h na: skipolice@seznam.cz nebo na 
webu SLČR 
Prezentace a dodatečné přihlášky od 8:30 do 9:00 u lyžařského vleku 
„Nebíčko“; muži a ženy do 10:30 hodin 
Startovné: nejmenší a předžactvo 0,- Kč, žactvo 10,- Kč, dorost 20,- Kč, 
dospělí 100,- Kč (členové SLČR 30,- Kč) 
Informace: Jan Pohl, tel: 608 476 058, mail: skipolice@seznam.cz  
 

 
 

Závod podpořili:  
Stěnava Cz, S.r.o. – Teplice nad Metují 

Společenský sá
l P

elly
ho domů

dalších takových aktivit.
13. září jsme se v salonku Hotelu 

Ostaš sešli s rodiči, abychom je informo-
vali o plánech na další lyžařskou sezónu, 
zodpověděli dotazy ohledně tréninků, 
závodů, materiálu a dalších pravidel klu-
bu. Jsme rádi, že za námi zavítali rodiče 
našich nových členů. Věříme, že osobní 
neformální setkání je důležité pro komu-
nikaci mezi rodiči a klubem. Na závodech 
nebo při předávání dětí na tréninky není 
vždy dostatečný prostor.

Během září už tréninková příprava 
směřuje k lyžařským přespolním bě-
hům. První závod Poháru KHK již probě-
hl 28. září (po uzávěrce PM) ve Vrchlabí.  

Ve stejný den odpoledne jsme se účastnili  
a spolupořádali již 40. ročník Sluncekrosu.  

V naší podzimní termínovce nechybí 
13. října jubilejní 50. ročník Běhu okolo 
Ostaše. Zveme širokou veřejnost, pamět-
níky i nové závodníky.

Za SKI Police nad Metují 
Helena a Jan Pohlovi

Činnost klubu a námi pořádané závo-
dy finančně podporují: 
Město Police nad Metují, Královéhradecký 
kraj, NSA, firma WIKOV. Děkujeme. 

Řešení úlohy ze str. 34

F. J.

100 123 45 67 89 100 98 76 54 3 21
100 123 4 5 67 89 100 9 8 76 54 32 1
100 1 2 3 4 5 6 78 9 100 9 8 76 5 4 3 21
100 1 23 4 56 7 8 9 100 98 7 6 5 4 3 2 1
100 12 3 4 5 6 7 89 100 9 8 76 5 4 3 2 1

= − − + = − + + +
= + − + − = − + + − +
= + + − + + + + = − + − + + +
= + − + + + + = − − + + + + +
= − − + − + + = + + + − + + +
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Podzimní Polická stovka
V netradiční termín proběhl letošní 

ročník POL100, poprvé v historii nahra-
dilo květen září. Změna počasí nás trochu 
vyškolila, ale jestli v tomto deštivém týd-
nu byl jediný den s přijatelnými podmín-
kami, tak ten jsme trefili …  Účast byla 
slušná, sportoviště připravené, rozhodčí 
na místech a nakonec i v těchto podmín-
kách se zachvěl letitý rekord dráhy. Svoje 
loňské vítězství potvrdil výbornými vý-
kony ve všech třech disciplínách Jáchym 
Binar a kromě stovky za 12,0 s se vytáhl  
i v dálce a kouli. Suverénní vítěz muž-
ských kategorií. V ženách si podobným 
způsobem vedla Tereza Scholzová a tak 
si i ona odvezla putovní pohár nejen za 
stovku, ale i za atletický trojboj.

Tradičně největší účast byla v dět-
ských kategoriích a z toho máme radost. 
Nezbývá jen věřit a doufat, že je zájem  
o sportování časem neopustí. Dovolte mi 
touto cestou poděkovat všem pomocní-
kům a rozhodčím, polické sportovce za 

kolektivní účast, polickým technickým 
službám za úpravu areálu a také polic-
kým firmám Hauk a Blue Fly za podporu 
sportování. Díky moc – bez všech těch lidí 
kolem by to prostě nešlo …

Výsledkový servis a fotky, nejen z této 
akce, naleznete na webovkách SSK Pedro 
Police. 

S přáním pohody v každém dni, 
Petr Jansa 
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V polovině září jsme u příležitosti půlkulatin poděkovali 
sestře starostce Radce Rubáčkové. Především však popřáli 
zdraví s potřebnou špetkou štěstí.

Tyršům dům
je komplex budov v čele s honosným barokním palácem 

nacházející se na Malé Straně v Praze. Současným majitelem je 
Česká obec sokolská. Architektem byl sokol František Krásný 
/1865-1947/. Příští rok bude Tyršův dům slavit sto let služ-
by jako chrám českého sportu. Za první dárek nadcházejícího 
jubilea může být považována dočasná instalace sochy VĚRA 
Davida Černého, která sem putovala z Paříže, kde zdobila 
v době olympiády okolí Českého domu. Letos uplynulo 60 let 
od získání první zlaté medaile nejznámější české gymnastky 
paní Věry Čáslavské. Původní záměr, umístění sochy v Tokiu, 
zhatila covidová pandemie. O stálém umístění se jedná.

Při svých toulkách Prahou zavítejte k Tyršovu domu. 
Zvlášť za slunného počasí působí tři pohyblivé gymnastické 
figury v barvách národní trikolory velmi působivě.

Ida Jenková

T.J. SOKOL POLICE NAD METUJÍ

SPORT

Ohlédnutí za XVII. Všesokolským sletem
O prvním prázdninovém týdnu se Praha 

stala dějištěm největšího svátku sokolů – 
Všesokolského sletu. Tato událost je mno-
hem více než jen přehlídkou tělesné zdat-
nosti, ale je i živým důkazem síly komunity  
a tradice, která spojuje generace. Tento 
v pořadí již XVII. Všesokolský slet začal  
30. června slavnostním průvodem centrem 
Prahy a jeho završením byla hromadná vy-
stoupení 4. a 5. července. V srdci Evropy 
se na jednom místě sešlo více než 20000 
účastníků z celého světa, aby oslavili ducha 
Sokola a ukázali, že hodnoty jako odvaha, 
přátelství a vytrvalost nikdy nevycházejí 
z módy. 

Všesokolské slety jsou významnou 
tradicí českého národa, která sahá až do  
19. století. Tyto velké gymnastické a kul-
turní akce byly nejen ukázkou tělesné zdat-
nosti a sokolské jednoty, ale také výrazem 
národního uvědomění a touhy po svobodě. 
S každým sletem rostla prestiž a význam 
Sokola, který se stal nejen tělovýchovnou 
organizací, ale také významným činitelem 
českého národního obrození. Společné cvi-
čení tisíců sokolů v nádherných sestavách 
bylo nejen estetickým zážitkem, ale také 

symbolickým vyjádřením síly a jednoty 
národa.

Tento slet se stal jedním z nejúspěšněj-
ších v historii naší jednoty. Z Police vyrazi-
lo přes sedmdesát účastníků, kteří zazářili 
v pěti hromadných skladbách. Jednalo se 
o skladby: Sokolhraní pro mladší žactvo, 
Fitness pro staší žactvo, V rytmu srdce pro 
dorostenky a ženy, Před kamerou pro do-
rostence a muže, Rockovou symfonii pro 
muže a ženy a nakonec Babí léto pro ženy.

Naše premiéra na Župním sletu ve Dvoře 
Králové 18. května byla nezapomenutel-
ným zážitkem. Společně se sokoly ze sou-
sední Orlické župy se nás předvedlo přes 
čtyři sta cvičenců. I když jsme byli nervózní 
a udělali pár chyb, diváci nás povzbuzovali 
a vytvořili atmosféru, ve které jsme se 
cítili jako doma. Ten pocit sounáležitosti  
s publikem a ostatními sokolíky nám dodal 
neskutečnou energii.

Naším druhým vystoupením bylo sle-
tové cvičení v rámci našeho Dětského dne. 
Zde se předvedla většina polických cvičen-
ců. Místní publikum odměnilo každé vy-
stoupení bouřlivým potleskem, což přispě-
lo k radostné atmosféře celého dne.

Na Krajském sletu v Hradci Králové 
jsme se setkali s velkým počtem cvičenců 
z celého našeho kraje, ale například i ze 
župy Rokycanovy. Už od sobotního rána 
probíhali nácviky hromadných skladeb do-
spělých. Vše vyvrcholilo nedělním vystou-
pením, které bohužel zkomplikoval vydat-
ný déšť. Přesto jsme se nenechali odradit 
a společnými silami předvedli působivé 
vystoupení. Neustávající déšť jen podtrhl 
naše odhodlání a energii, kterou jsme do 
vystoupení vložili.

Oblastní slet na Novém Hrádku, spoje-
ný s oslavou výročí místní jednoty, pro nás 
přinesl jednu novinku – slavnostní průvod 
všech cvičenců na cvičební plochu. Tento 
nevšední zážitek obohatil tradiční pro-
gram sokolského vystoupení, které si i ně-
kteří zpestřili krátkým výletem na blízkou 
rozhlednu.

Před odjezdem do Prahy jsme ješ-
tě zavítali na Krajský slet v Pardubicích. 
Dvoudenní program byl nabitý zážitky pro 
všechny věkové kategorie. Od sobotních 
nácviků dospělých, nedělních nácviků dětí 
až po vystoupení všech věkových kategorií.  
K vidění bylo představení policie, 
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T.J. Sokol police nad meTuJí ve Spolupráci S SDH velká 
ledhuJe  váS zvou na  

večer sokolských světel 
úTerý 8. říJna 

PROGRAM: 

16:30 Sraz u Sokolovny, průvodem S kroJovanými 
SOKOLY K RADNICI 

16:45 ucTění padlých hrdinů POD RAdnicí 

17:00 výroba loděk v haSičárně 

17:45 průvod S LAMPIONY K náhonu u koupališTě 

18:00 poušTění loděk na náhonu 

 

lampiony všech velikoSTí, barev a Tvarů S 
SEBOU!  občerSTvení zaJišTěno. 

 

čASY JSou orienTační. Více informací na fb STránce Sokol pOLICE nad meTuJí 8. říJna 

SPORT  
překážková dráha a řada dalších atrakcí 
včetně vystoupení ochotníků.

Poslední červnovou sobotu jsme se vy-
pravili do Prahy, kde už byla cítit sletová 
atmosféra. Neděle byla dnem velkolepého 
zahájení. Patnáctitisícový průvod, který se 
vlnil centrem města, byl nezapomenutel-
ným zážitkem. Z Václavského náměstí jsme 
se vydali podél Vltavy až na Staroměstské 
náměstí. Ozývaly se povzbudivé pokři-
ky: ‚Kdo tu cvičí od srdce, přece holky  
z Police!‘ a ‚Řveme spolu zas a znova, župa 
Podkrkonošská Jiráskova!‘ Cítili jsme se 
jako součást něčeho velkého. Večer jsme 
obdivovali vystoupení dánských gymnastů 
v Tyršově domě, kde jsme se setkali s dal-
šími sokoly a společně jsme vyrazili na tra-
diční večerní výšlap na Petřín. Od ponděl-
ka jsme se vrhli do intenzivních zkoušek. 
Nejsložitější bylo sladit příchody a odchody 
jednotlivých skupin na stadionu. Na cvičeb-
ní ploše tak vznikaly živé, barevné obrazce, 

které měnily svou podobu s každým pohy-
bem. Samotné cvičení už bylo pro většinu  
z nás rutinou. Ve volném čase jsme si uží-
vali kouzla Prahy – návštěvu Národního di-
vadla, procházky centrem a adrenalinovou 
zábavu v JumpAréně. V úterý byla připra-
vena akce Sokol Gala v sokoly zaplněné O2 
areně. Ohromila nás vizuální stránka před-
stavení, které nás provedlo celou historií 
Sokola, od jeho počátků až po současnost. 
Po náročných zkouškách přišlo velké finá-
le – čtvrteční večerní vystoupení. Nepřízeň 
počasí nás sice zaskočila, ale neodradila. 
Společně jsme vytvořili nezapomenutelnou 
podívanou. Když starosta ČOS M. Chlumský 
zvolal ‚Nazdar!‘, rozburácelo se celé hlediš-
tě. Přítomnost prezidenta republiky Petra 
Pavla dodala události na významu. Hymnu 
při vztyčování vlajky zpíval celá Eden aréna. 
Atmosféra na stadionu byla elektrizující. 
Každý cvičenec cítil, že je součástí něčeho 
většího než on sám. Emoce se přelévaly  

z jeviště do hlediště a zpět. Následující den 
se konalo před vyprodaným stadionem 
druhé představení. Tentokrát nám počasí 
přálo a sluníčko osvítilo cvičiště. Opět pro-
běhlo spojení mezi tribunami a cvičenci. 
Atmosféra byla úžasná. Všichni předvedli 
své skladby s velkým nasazením. Po oba dva 
dny vystoupilo celkem 20 tisíc cvičenců. 

Závěrem bychom chtěli poděkovat všem 
sponzorům bez kterých by to nešlo: Soňa 
Otmanová, Automotive Painting Partners 
s.r.o., VK Ložiska s.r.o., Petr Linhart, 
Astratex, Aleš Kubeček-Soustružení, Robert 
Fajkus, Patricie Čížková, Elpol Police s.r.o., 
Drogerie Vávrová, Královehradecké lékár-
ny a.s., ManMat s.r.o., Optika, Ing. Jiří Gloser 
– GLOR, Hauk s.r.o., Sádovský, Nadační 
fond MycoMedica pomáhá, Emi-test s.r.o., 
Ametek elektromotory, s.r.o. a další, kteří 
nechtěli být zveřejněni.               

Daniel Klimeš
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Z Dolní Kalné do Benešova 
Přesně před deseti lety, v době největ-

ší krize polické kopané, jsme nastoupili  
k prvnímu utkání podzimní části 1.B třídy 
v Dolní Kalné. Spartak byl totiž společně  
s Hronovem zařazen do trutnovské skupiny. 
Utkání se nám vůbec nevydařilo a prohrá-
li jsme potupně 0:6. Přesto, jak se později 
ukázalo, to byl jakýsi bod zlomu a po dlouhé 
polární noci se opět nenápadně dostávalo 
sluníčko nad obzor. 

Těžko si ale v tu chvíli někdo z přítom-
ných účastníků zápasu, ať hráčů či diváků, 
dovedl představit, že 24.srpna 2024 pojede 
autobus, zaplněný hráči a příznivci polické 
kopané, do dalekého Benešova na zápas 
4.fotbalové ligy. Cesta ubíhala v poklidu, 
řidič Hubert účastníkům zájezdu kafe ne-
vařil, nevznikl tak ani problém s vracením 
podšálků. 

Zájezdu se zúčastnila také paní před-
sedová Klimešová, která v jeho rámci na-
vštívila medvěda na nedalekém zámku 
Konopiště, takže se jednalo též o zájezd 
poznávací. 

FK Benešov je dlouholetým účastníkem 

ligových soutěží a v ročníku 1994/95 hrál 
dokonce 1.ligu. Pamětníci si možná vzpo-
menou na tým s názvem “Švarc Benešov”. 
Stopy této události nese i vzhled stadiónu. 
Kromě zachovalé hlavní tribuny je na pro-
tilehlé straně rezavějící konstrukce druhé 
tribuny se sedačkami pouze v sektoru pro 
hosty. A před tímto sektorem je ještě vyso-
ká ochranná síť. Asi proto, aby nevydařený 
odkop náhodou nezranil některého z přihlí-
žejících fanoušků hostí… 

Kolem celého stadiónu jsou rozpada-
jící se a zarůstající betonové ochozy, ty za 
brankou vzdálené od hrací plochy asi 40 m, 
vzhledem k pravděpodobné dřívější exis-
tenci atletického oválu. Hrací plocha je celá 
obehnaná plotem se sloupky zalomenými 
na vnější stranu. Plot je pravděpodobně 
nainstalován proti vniknutí rozzuřených 
důchodců, kterých chodí zápas co zápas asi 
stovka. Nebo domácí počítají s postupem do 
ligy a návštěvou pražských či ostravských 
nájezdníků. Kdo ví…

Oplocení hrací plochy se mohlo líbit 
předsedovi Klimešovi, šéfovi vězeňské 

služby v HK, kterému připomínalo jeho pra-
covní prostředí.  

Překvapením byla také skutečnost, že 
nefungovala hlasatelská služba. To u nás 
Pindejs komentuje i utkání dorostu či žáků.  

Ocenit naopak můžeme přátelskou at-
mosféru jak ze strany místních funkcioná-
řů, tak realizačního týmu a koneckonců i 
fanoušků. Ne všude je to běžné.

Konečně také něco k utkání samotné-
mu. Prošvihli jsme začátek, nechali jsme 
soupeře projít v pohodě až k naší brance, 
tam se po několika odrazech balón dostal 
k volnému hráči a ve 20.vteřině jsme pro-
hrávali. Druhý gól přidali domácí ke konci 
poločasu. Naše střely či hlavičky s výjim-
kou střely Pavla France, kterou brankář 
vyrazil, končily mimo branku, takže jsme 
prohráli 0:2. Ono se nedalo očekávat, že ve 
4.lize budeme jen vyhrávat. Mimochodem, 
před tímto zápasem jsme prohráli napo-
sledy 13.září 2023 v Chlumci nad Cidlinou,  
a to 1:2. 

Prohru jsme mohli odčinit za týden 
v domácím zápase proti celku z Přepeře 

Památný den sokolstva - Významný den České republiky
Památný den sokolstva je poctou všem 

členům a členkám Sokola, kteří během víc 
jak 160 let existence našeho spolku obě-
tovali své životy v boji za svobodu, demo-
kracii a samostatnost. Od roku 2019 je za-
řazen do kalendáře významných dnů České 
republiky.

Datum 8. října bylo zvoleno jako při-
pomínka tragických událostí roku 1941.  
V noci ze 7. na 8. října 1941 gestapo v rám-
ci “Akce Sokol” zatklo na 1500 sokolských 
činovníků z ústředí, žup i větších jednot. 
Byli mučeni, vězněni, deportováni do kon-
centračních táborů. Plných 93 % z nich do 
konce války zahynulo. Ještě během této 
noci podepsal Reinhard Heydrich úřední 
výměr o rozpuštění České obce sokolské, 
kterou nacisté považovali za nejnebezpeč-
nější domácí organizaci, jejíž organizační 
aparát sloužil v masovém měřítku odbo-
jovému hnutí. Nejvýznamnějším skutkem 
sokolského odboje se pak stala spolupráce 
při atentátu na Reinharda Heydricha, kte-
rý by se bez doslova sebevražedné pomoci 

sokolů nemohl nikdy uskutečnit. Jako sym-
bol Památného dne sokolstva byl vybrán 
František Pecháček, sportovec, českoslo-
venský olympionik, sokolský činovník, 
autor legendární sletové skladby mužů  
z roku 1938 nazvané „Přísaha republice“. 
Jako jeden z čelných představitelů domácí-
ho odboje byl v roce 1944 umučen nacisty. 
Poslední slova Františka Pecháčka pro-
nesená ke spoluvězňům zněla: „Sbohem, 
bratři, vím, že jdu na smrt, ale nebojím se 
jí. Statečný muž umře jednou, jen zbaběl-
ci umírají stokrát. Umřu s klidem, protože 
vím, že naše oběti nebyly marné.“

Již poněkolikáté si i my v Polici připo-
meneme tento významný den. Tentokrát se 
k nám připojí SDH Velká Ledhuje a společně 
uctíme památku padlých. Sejdeme se 8. říj-
na v 16:30 před sokolovnou (nezapomeňte 
si vzít lampiony!). Program začne průvo-
dem, který povede kolem radnice, kde se 
zastavíme a vzdáme hold padlým hrdinům. 
Následně se přesuneme do hasičárny, kde 
pro vás bude připravena tvořivá dílnička 

– budete si moci vyrobit vlastní loďky, které 
později vypustíme na náhon. Občerstvení 
bude zajištěno.                            Daniel Klimeš
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(nebo Přepeří?, je to pro mne lingvistický 
oříšek). Vím, že Přepeře jsou dvě, jedny  
v kraji Libereckém a druhé ve Středočeském. 
Vím také, že v minulosti některý tým přijel 
do těch nesprávných, ale nevím, s kterými 
to vlastně hrajeme.

Zápas se podobal tomu v Benešově. Ve 
3.minutě se soupeř povedenou střelou ujal 
vedení a po našich nezdařených útocích se 
po rychlém protiútoku dostal do vedení 2:0. 
A tak utkání také skončilo.

V dalším programu nás čekali mimořád-
ně zdatní soupeři. Nejprve Vysoké Mýto na 
jejich hřišti, které v “MOL cupu” porazilo 
momentálně vedoucí tým 2.ligy Chrudim(!) 
a následně doma pohárové střetnutí s třeti-
ligovým Chlumcem.  

Ve Vysokém Mýtě nás čekal dal-
ší neútulný stadion s atletickou dráhou,  
s hlavní tribunou vzdálenou od nejbližší 
postranní čáry hřiště cca 50 m. Buďme rádi, 
jaký krásný stadion máme v Polici!

Kromě zdatného soupeře jsme narazili 
také na novinku, s kterou jsme se doposud 
v účinkování ve 4.lize nesetkali.  A touto 
novinkou byl výkon rozhodčích. Zatímco  
v předchozích kolech rozhodovali naše zá-
pasy mladí rozhodčí naprosto objektivně, 
nyní na nás nasadili arbitra až z Českých 
Budějovic s přiléhavým příjmením Tupý 
(domácí by asi raději použili jméno Chytrý 
nebo Spolehlivý). Tento o několik roků star-
ší rozhodčí určitě zahájil svoji kariéru za 
vládnutí “taťky” Berbra, takže dobře věděl, 
jak si počínat na hřišti mužstva, které ne-
skrývá svoje ambice na postup.

My jsme zvláště v prvním poločase 

hráli velmi dobře a Kubou Matějkou se uja-
li vedení. Přišla však 57.minuta a po střetu 
Míry Routka s jejich nabíhajícím hráčem 
proti nám byla nařízena penalta. V rámci 
povinných pěti procent pro domácí by se 
její odpískání dalo akceptovat, kdyby však 
akci nepředcházel ofsajd. Jasně ho viděl 
předseda oddílu Karel Klimeš a ten tomu 
rozumí určitě lépe, než nějací zkorumpo-
vaní rozhodčí.  Domácí vyrovnali, další 
branku však ani přes zvýšený tlak ne a ne 
vstřelit. Musel tedy zasáhnout rozhodčí. 
Běžela 87.minuta, míč v našem pokutovém 
území, neprobíhá žádný souboj natož faul, 
ani míč nikomu neškrtne o ruku, přesto 
se ozve píštalka. Domácí v domnění, že 
se snad jedná o ofsajd nebo nějaký útoč-
ný faul zařazují zpátečku a odcházejí od 
naší branky. Rozhodčí však ukazuje, že se 
bude kopat penalta. Na dotaz našich hrá-
čů za co, je jim odpovězeno: “Do toho vám 
nic není”. Není divu, že odpískání naprosto 
vymyšlené penalty rozohnilo našeho tre-
néra Vacha, který si na adresu rozhodčího 
řekl své a byl vyloučen. Prohráváme tak 1:2  
a dostatečně nasjáni odjíždíme domů. 
Teprve po tomto střetnutí můžeme zvolat: 
“Police, vítej ve 4.lize (a dobře se dívej, co 
tě čeká)!”

Pokud se na zápas podívám v klidu po 
několika dnech, můžu konstatovat, že se 
vlastně nic tak moc nestalo. Přišli jsme pou-
ze o bod v dlouhodobé soutěži, takže je dost 
příležitostí vše dohnat. Mrzí však, že kluci 
dali do zápasu v úmorném vedru všechny 
síly a výsledkem je pouze úmyslný zářez 
rozhodčího. Snad budeme mít v dalších 

kolech na delegované rozhodčí větší štěstí  
a o výsledcích zápasů budou rozhodovat jen 
výkony hráčů.   

Utkání “MOL cupu” proti třetiligovému 
Chlumci nad Cidlinou jsme začali výbor-
ně. Hned v úvodu měl po úniku a centru 
skvěle hrajícího Kuby Matějky šanci Serhii 
Makarenko. Sám před brankou však hla-
vou těsně minul. V útocích jsme neúnav-
ně pokračovali, dvakrát jsme se dostali až 
před brankáře (Serhii a Kuba), což obrán-
ci Chlumce vyřešili faulem a na rozdíl od 
předchozího zápasu jsme kopali 2x penaltu 
my. Obě Roman Čáp, druhou bohužel nepro-
měnil, takže o napětí v zápase v jeho dalším 
pokračování nebyla nouze. Na začátku dru-
hého poločasu využil Jirka Vondráček ne-
důrazné “malé domů”, byl u míče dříve, než 
brankář a zvýšil na 2:0. Při následném tla-
ku soupeře nás několikrát zachránil Lukáš 
Lorenc v brance, my jsme se již také netre-
fili, takže jsme nečekaně zvítězili 2:0. Ano, 
je to tak, v soutěžním utkání jsme porazili 
třetiligový tým!

V dalším kole poháru nás ve středu 
25.září čekala Slavie, zatím sice ne Praha, 
ale Karlovy Vary, také účastník 4.ligy, ale 
jiné skupiny, než my. Náš soupeř v 1.kole 
poháru porazil třetiligový Chomutov 5:1, 
takže se opět bylo na co těšit. Utkání bylo 
sehráno až po uzávěrce tohoto čísla PM, 
takže komentář ke střetnutí až příště.

Odloženo bylo z důvodu vytrvalých 
dešťů utkání s Chrudimí “B”, takže to je za-
tím o zápasech “áčka” zatím vše.

Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopané
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Polické týmy v okresních přeborech
V uvedených soutěžích účinkuje “béčko” 

dospělých a všechny přípravky. Starší, 
mladší a předpřípravka.

Zatímco přípravky začaly své soutěže až 
s koncem prázdnin, “B”mužstvo odehrálo 
25.srpna již třetí zápas. Po dvou porážkách 
s čtyřgólovými příděly odcestovalo do 
Velké Jesenice se třemi ligovými posilami 
z “áčka”. Brankářem Lukášem Lorencem, 
obráncem Tomášem Pácaltem a útočníkem 
Pavlem Francem.

Hned v úvodu zápasu na nás pan 
rozhodčí Martínek vymyslel penaltu  
a prohrávali jsme 0:1. Výsledek jsme otoči-
li a na rozdíl od předchozích zápasů čtyři 
branky nedostali, ale vstřelili, a vyhráli 
4:1.  Dvě branky vsítil Pavel Franc, po jedné 
zkušení hráči Jakub Valtera a David Kollert. 
Mladí hráči z kádru “béčka” se gólově 
neprosadili.  

Náš tým v začátku soutěže nastupu-
je oslaben o několik zdravotně indispon-
ovaných hráčů a úspěchů dosahuje dost 
těžko. Jednoduché to neměl ani s “B” týmem 
z Jaroměře, za který nastoupil i bývalý pr-
voligový hráč Jiří Poděbradský.

Hosté se ujali vedení již v 5.minutě 
střelou, tečovanou jedním z našich hráčů. 
My jsme sice hned za minutu vyrovna-
li po nepřímém volném kopu veteránem 
Lukášem Lorencem starším, soupeř však 
ještě do poločasu vstřelil druhý gól po 
akci Jiřího Poděbradského. Ani přes náš 
závěrečný tlak jsme gól nevstřelili a prohrá-
li tak 1:2. Je to již naše třetí porážka ze čtyř 
zápasů.

Na zápas byl nominován pouze hlavní 
rozhodčí, pan Petr Šolc Tata, který se do-
stavil jako obvykle s věrným jezevčíkem 
Oldou. Čest rozhodcovského sboru tak 
museli “na lajnách” zachraňovat trenéři 
polické mladší přípravky, Tomáš Rotter  
a Vojtěch Kvapil. 

Utkání v Deštném v Orlických horách 
jsme nemohli zahájit lépe. Hned v 1.minutě 
jsme se ujali gólem Jakuba Valtery a další 
Jakub, Kindl, zvýšil na 2:0. Domácí však 
ještě do poločasu stihli vyrovnat. Jakubské 
odpoledne po změně stran vylepšil znovu 
Jakub Kindl a vedli jsme 3:2. Když už se zdá-
lo, že bychom v Deštném mohli uspět, přiš-
lo závěrečných 17 minut hrůzy, ve kterých 
jsme inkasovali čtyři góly a prohráli 3:6. Co 
na to říct…  

Starší přípravka zahájila podzimní 
část soutěže v neděli 1.září na hřišti v Polici 
dvojutkáním s rivaly z Teplic a Stárkova.

V zápase s Teplicemi se v 1.poločase 
oba týmy pravidelně střídaly ve vstřelení 
branky, poločas skončil 5:4 pro hosty.

O přestávce trenér Pavel Hečko ne-
jspíše pronesl nějakou motivační řeč nebo 
klukům slíbil párek v rohlíku. Naši kluci 
začali hrát mnohem lépe a za několik minut 
vedli 8:5. Zápas nakonec skončil 12:8 pro 
nás. V bráně předvedl několik úspěšných 
zákroků Tobias “Neuer” Hečko, pět gólů 
vstřelil Patrik Šrůtek, čtyři Tivadar Laucký, 

dva Vojta Roman a jeden Jakub Hercík.  
V utkání nastoupil ještě Franta Tůma, Pavel 
Machovec, Jáchym Zítko, Honzík Kotrnec a 
Jáchym Horák.

Proti Stárkovu vystřídal Tobiase  
v brance Patrik Šrůtek a počínal si výborně. 
Jeho přehled o hře a rozehrávka jsou v tom-
to věku obdivuhodné. 

Přestože Stárkov sehrál vyrovnaný 
zápas 4:4 s Teplicemi, na nás tentokráte 
nestačil. V poločase jsme vedli 5:0, 
průběžně až 8:0 a konečný výsledek 8:2. 
Naše góly Tivadar Laucký 5x, Vojta Roman 
2x, Pavel Machovec 1x.

Za týden jsme odjeli přes kopec do 
Stárkova, kde nás však duel s domácími 
minul a hráli jsme jen proti Modré a Žluté 
Skalici. V obou zápasech jsme obdrželi čtyři 
branky. To však až tak moc nevadilo, pro-
tože jsme v obou utkáních dali více branek, 
než dostali. V prvním jedenáct, ve druhém 
pět a vyhráli tak 11:4 a 5:4. V bráně se 
tentokrát představil Kryštof Bouška a góly 
stříleli Tivadar Laucký 5x, Patrik Šrůtek 
4x, Franta Tůma 3x, Honzík Kotrnec 2x  
a Tobias Hečko s Vojtou Romanem 1x.

Mladší přípravka zahájila soutěž také 
doma, a to proti Broumovu a Náchodu.

Úvodní duel s Broumovem byl vy-
rovnaný a fotbalově kvalitní. V průběhu 
utkání se soupeř dostal do vedení až 7:3, 
nám se podařilo snížit na 7:6, vyrovnat 
jsme však již nestihlli a přišli jsme tak  
o napínavý penaltový rozstřel. V brance si 
úspěšně vedl Tobias Hečko, dva góly vstře-
lil Matyáš Veverka a Patrik Šrůtek, jeden 
Matyáš Michálek a Vojta Rydlo. Tým dále 
tvořili Jáchym Zítko, Jakub Marek, Tonda 
Jirman, Dominik Šlehobr a Terezka Lantová.

Náš další soupeř z Náchoda při-
jel s několika méně zkušenými hráči  
a na náš tým v tomto složení nestačil.  Po 
poločasovém vedení 9:1 jsme stejně branek 
vstřelili i dostali také v poločase druhém 
a zvítězili 18:2. Svůj debut v soutěžním 
zápase na postu brankáře absolvoval Jakub 
Marek a vedl si výborně. 
Po čtyřech gólech vstřel-
ili Matyášové Michálek a 
Veverka, Tonda Jirman a 
Patrik Šrůtek, dva góly při-
dal Tobias Hečko.

Jedno utkání dalšího 
kola jsme předehráli již v 
úterý v Machově. Tým posí-
lil Jakub Bernard a Pavlínka 
Štenglová, která se vrátila 
z dlouhodobé prázdninové 
cesty do vzdálených exo-
tických zemí (východní 
Slovensko).

Zápas jsme zvládli, 
předvedli dobrý výkon a 
po poločasovém vedení 5:1 
zvítězili poměrem 9:2.

V dalším předehra-
ném utkání jsme nastoupi-
li ve čtvrtek v Polici proti 

silnému Hronovu. Ve vyrovnaném střetutí 
jsme o poločase prohrávali 3:5, na začátku 
poločasu druhého jsme výsledek otočili na 
6:5 pro nás, nakonec však prohráli 6:8. Ne 
všichni hráči tentokráte podali výkon na 
hranici svých možností.   

Také předpřípravka zahájila doma,  
a to ve středu 4.září proti Bílému a Modrému 
Náchodu. Ve srovnání s Náchodem byli naši 
hráči mnohem zkušenější (Ondra Roman, 
Tereza Lantová, Robert Jenka, Nikolas 
Veselík) a ani nováčci, Samuel Frydrych  
a Tobiáš Glosser, nezůstali svým výkonem 
pozadu. Není divu, že jsme zvítězili 21:3  
a 19:11. Ve druhém utkání však byl náš 
výkon mnohem horší. Například o poločase 
jsme vedli 8:5 a na začátku poločasu 
druhého jsme si během dvou minut nech-
ali vstřelit pět branek, aniž bychom jedinou 
vstřelili.

Nejvíce gólů vstřelil Robert Jenka  
a Ondra Roman poté, co se nechal přes-
vědčit, že lepší, než stát v brance a čekat, 
kolik gólů dostaneme, je využít svých scho-
pností, útočit a góly střílet.  

V následujících dvou zápasech pro-
ti Stárkovu a Machovu, sehraných v 
úterý 17.září na hřišti v Machově, jsme 
byli úspěšní. Nastoupili jsme v sestavě 
Terezka Lantová, Ondra Roman, Robert 
Jenka a Nikolas Veselík a obě utkání vyhrá-
li. Se Stárkovem 8:3 a s Machovem 11:3.  
O branky se podělili všichni hráči, bojo-
vným výkonem zaujal nejmenší z týmu, 
Nikolas Veselík.

Hned za dva dny jsme nastoupili na 
domácím hřišti proti dvěma družstvům z 
Nového Města nad Metují. Obě utkání měla 
podobný průběh, každý chvilku tahal pilku. 
Chvíli vedlo o tři góly jedno družstvo, za ch-
víli druhé. Nakonec oba zápasy po divokém 
průběhu skončily remízami 9:9 a 12:12. 
Diváci si tak užili hodně napětí i branek.   

A to je zatím z okresních soutěží s účastí 
polických týmů vše, pokračování příště.             

Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopané                   
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Krajské fotbalové přebory mládeže 
Z polických celků se tyto soutěže týkají dvou týmů mladšího 

dorostu, starších a mladších žáků.
Minule byla dorostenecká družstva uváděna jako Šíďa tým 

a Frydrych tým. Dovoluji si ten druhý přejmenovat na Robert 
tým. Jednak to zní přátelštěji a navíc tento název v interní 
komunikaci používáme.

Šíďa tým zahájil svoji pouť soutěží nikoliv o pouti, ale týden 
po ní. A to na hřišti v Polici. Soupeřem mu bylo kombinované 
družstvo Mladých Buků/Hostinného. Naši kluci se ujali vedení 
po rohovém kopu hlavou, kterou celkem logicky vsítil největší 
hráč na hřišti, “malej Šíďa”, správně Seba Kollert. Tento hráč 
přidal nádhernou střelou “angličákem” také náš druhý gól. Po 
snížení soupeřem naši výhru 3:1 pojistil Seba i svým třetím 
gólem v zápase. Snad mu táta po zápase za odměnu něco do-
brého koupil…

Výrazného úspěchu kluci dosáhli následující čtvrtek, kdy se 
ve Dvoře Králové střetli s týmem Dvůr Králové /Bílá Třemešná. 
Po vyhraném poločase 5:1 nakonec zvítězili vysoko 7:1. Naše 
branky Šimon Križan 3x, Jiří Peška 2x, Adam Macháček a Jakub 
Andrýs 1x.

Poprvé v soutěži neuspěli o následném víkendu. V Jaroměři 
podlehli mužstvu Jaroměř/Velichovky těsně 2:3. Branky Jakub 
Andrýs a Seba Kollert.

V nedělním odpoledni 8.září, posledním dni letošního léta, 
byl jediným zápasem duel našich s Chlumcem bad Cidlinou. 
Bylo vidět, že kluci se již pod dlouholetým vedením trenéra Šídi 
něco z fotbalové abecedy naučili. Nebojí se individuálních akcí, 
umí si nahrát a jsou také dostatečně důrazní. Jen ta střelba by 
mohla být lepší…

V tomto střetnutí byli naši borci lepším týmem a vyhráli 1:0 
po pěkné akci zakončené Šimonem Frimlem střelou do horního 
rohu branky.

Soupeřův realizační tým asi moc na porážky není zvyklý  
a průběh zápasu se (marně) snažil ovlivnit častými diskusemi  
s rozhodčím Riabecem.

Nemůžeme v komentáři opomenout udělení dvou červených 
karet za fauly, jednu pro našeho hráče a druhou pro brankáře 
soupeře. 

Utkání přihlíželo více diváků, než poslednímu zápasu “béč-
ka” dospělých. Svým výkonem si přízeň diváků určitě zaslouží. 
Pamětníkům tak možná připomínají 60.léta, kdy diváci chodili 
především na zápasy dorostenců, postoupivších v tom čase až 
do krajského přeboru.                

Robert tým po těsné porážce v Rychnově prožil v následu-
jícím zápase v Polici proti Solnici/Černíkovicím poločas hrůzy. 
Projel ho 0:7 a tímto výsledkem zápas také skončil.

Pro stejnou porážku jakou utrpěli Šíďovi kluci v Jaroměři 
si Robertovi svěřenci dojeli do Nového Města. Prohra 2:3, góly 
Šimon Krtička a Lukáš Kaufman.

Neuspěli jsme ani v dalším zápase v Polici proti Provodovu/
Náchodu “B”. Soupeř měl od začátku dost výraznou převahu  
a porazil nás gólem z 38.minuty 1:0.   

Starší žáci na domácím hřišti svedli vyrovnaný souboj  
s Třebechovicemi/Černilovem. Po poločase 1:1 (náš gól Filip 
Plný) jsme opět prohrávali, ale Tristan Laucký znovu vyrovnal. 
Třetí gól soupeře však znamenal naši porážku poměrem 2:3.

Poněkud hůře jsme dopadli v Častolovicích, kde jsme kom-
binovanému družstvu Kostelce n.O./Častolovice podlehli 1:9. 
Jediný náš gól Jáchym Šedek.

Dobře si kluci vedli v domácím zápase s Broumovem, který 
vyhráli až nečekaně vysoko 5:1. Naše góly Tomáš Gennert, 
Marek Tauchman, Jáchym Šedek, Filip Plný a Adam Kubeček.   

Padesátiprocentní úspěšnosti dosáhli mladší žáci na 
prvním turnaji v České Skalici. V úvodním zápase porazili  
V. Poříčí/Hronov 7:1, neuspěli však s domácími, kterým podlehli 
2:4.  

To v dalším dvojutkání v Polici byli již úspěšní stoprocent-
ně. V zápase s Úpicí po penaltě proti nám sice prohrávali již 
1:3, dokázali však nejen vyrovnat, ale v závěrečných vteřinách 
Matějem Rozumem (navrátilcem z Náchoda) vstřelit náš čtvrtý 
gól a zvítězit 4:3. V zápase jsme měli převahu, ale neproměnili 
snad dalších patnáct šancí. Naše góly Matěj Rozum 2x, po 
jednom Petr Ševců a Matyáš Entler.

Proti České Skalici jsme předváděli hezké akce, poněkud vyl-
epšili zakončení a vyhráli dosti jednoznačně 7:1. Branky Jirka 
Dostál, Seba Machovec a dívka Aneta (destinace Suchý Důl) 2x, 
Tristan Laucký 1x. I v této kategorii je ve srovnání s minulou 
sezónou vidět výrazný pokrok. 

Další program narušily deště, takže o dalších zápasech opět 
až za měsíc.         

Vojtěch Kvapil, příznivec polické kopané  

FINANCE OTMAN
25 let praxe ve finančním poradenství

PATRIK OTMAN
+420 603 814 386
potman@albatrosfinance.cz

Spolupráce s privátní bankou, renomovanými investičními společnostmi, 
obchodníky s cennými papíry a pojišťovnami.

Široký výběr vkladových produktů, podílových fondů, dluhopisů
a investičního zlata a drahých kovů.

Sestavení finančního návrhu pro dosažení finančních cílů a renty 
a zajištění příjmů a majetku.

 

 

 
 
 
 

na pozice: 

VČELAŘ 
✓ Samostatná a zodpovědná práce na HPP, hrubá mzda od 40 000 Kč dle zkušeností, 

iniciativy a zájmu o obor 
✓ Rozvoj jedinečných projektů společnosti 

ÚDRŽBÁŘ / ELEKTRIKÁŘ 
✓ Práce na HPP v jednosměnném provozu, hrubá mzda od 33 000 Kč 

dle dosavadní praxe, možnost finančního růstu 

✓ Požadujeme: Osvědčení dle vyhlášky č. 50/78 Sb. 
 

SKLADNÍK 
✓ Práce na HPP ve dvousměnném provozu, hrubá mzda od 28 000 Kč 

 

ČERVENÝ KOSTELEC - PRO VÍCE INFORMACÍ VOLEJTE ČI ZAŠLETE E-MAIL 
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STAŇTE SE I VY SOUČÁSTÍ NAŠEHO TÝMU
ZABÝVÁME SE :

Firma ADAPT electronic CZ s.r.o. se sídlem v Nízké Srbské - výroba
kabelové konfekce hledá spolupracovníka/spolupracovnici na 
pozici:

SKLADNÍK/SKLADNICE
Popis práce: 
• Příjem a vstupní kontrola došlého materiálu
• Vychystávání a odepisování materiálu ze skladu
• Zajišťování plynulosti chodu skladu
• Odpadové hospodářství
Požadujeme:
Pečlivost, spolehlivost , dobrá fyzická kondice, práce na PC –
MS Exel, Word , obsluha VZV . 
Nabízíme:
Smlouvu na HPP, jednosměnný provoz , příspěvek na dopravu, 
stravenkový paušál, čisté pracovní prostředí, proplácené přesčasy, 
zázemí stabilní společnosti.
Nástup možný ihned nebo dle dohody.
Životopisy zasílejte na e-mail: klimova@adapt-electronic.cz 
nebo na telefonním čísle: 733 125 661

NAŠE SPOJENÍ JSOU JEDINEČNÁ – STEJNĚ JAKO NAŠI LIDÉ

• Sestavováním , zapojením a elektrickým testováním 
elektronických sestav

• Elektrickou kontrolou kabelů a kabelových svazků 

• Kabelovou konfekcí ,zpracováním kabelů , krimpováním
( ručním i strojním) , cínováním , letováním , montáží konektorů , 
vyvazováním kabelových stromů



OPRAVA BALUSTRÁDY A ATIKY NA TERASE PELLYHO DOMŮ
26. srpna byla zahájena oprava balustrá-

dy (ozdobné zábradlí, vytvořené pomocí níz-
kých sloupů, tzv. baluster neboli balustro-
vých kuželek krytých zpravidla překladem) 
a atiky (atika je dekorativní architektonický 
prvek, který prodlužuje fasádu budovy nad 
korunní římsu tak, že opticky zvyšuje budovu 
a při pohledu z ulice částečně zakrývá stře-
chu) na terase Pellyho domů na polickém 
Masarykově náměstí. Stavební činností je 
dotčen provoz na části ulice Nádražní na 
výjezdu z náměstí, a to záborem veřejné-
ho prostranství za účelem provedení kon-
strukce stavebního lešení.

K opravě balustrády a atiky město při-
kročilo na základě prověření stavu omítek, 
které byly shledány zjevně vlhké. Omítka 
místy opadává.

Stavební práce na základě poptávko-
vého řízení realizuje obchodní společnost 

MOVIS Hronov, s.r.o.
Oprava si vyžádá odstranění stávající 

vlhké omítky, opatření zdí základní jádro-
vou omítkou o tloušťce cca 2 cm a renovační 
stěrkou se štukovým povrchem vyztuženou 
vlákny (nahrazující perlinku).

Po vyschnutí, které si vyžádá časový 
úsek alespoň 20 dní, bude na takový povrch 
nanesena penetrace a finálně pak fasádní 
omítka Baumit v odstínu 0234.

V rámci zakázky bude také provedena 
očista vrchních betonových desek zakrý-
vajících balustrádu, vyspárování spojů de-
sek speciálním tmelem a následné ošetření 
svrchní a boční části betonových desek im-
pregnací kamene proti průniku vlhkosti ze 
srážkových vod.

Dále budou provedeny stavební prá-
ce na zdivu atiky na vnější části obvodové 
zdi pod terasou Pellyho domů stiženém 

průnikem vlhkosti, a to tytéž práce jako na 
vlhkém zdivu balustrády.

Aktuální informace o částečné uzavír-
ce ulice Nádražní je možné zhlédnout na 
webových stránkách Ministerstva dopravy 
ČR: https://dopravniinfo.cz/ .

Informace o udržovacích pracích je 
možné zhlédnout na webových stránkách 
města www.policenm.cz, v sekci Rozvoj 
města: https://www.policenm.cz/rozvoj-
-mesta/investice a údržba/.

Celkové náklady byly vyčísleny na  
217 858 Kč včetně DPH.

Děkujeme za trpělivost s částečnou uza-
vírkou ulice vedoucí podél Pellyho domů k 
autobusovému nádraží. Bez ní by se práce 
prováděly velmi komplikovaně.

Dokončení stavby je plánováno do 
31.10.2024.

VÝMĚNA OKEN A DVEŘÍ KOLÁROVÁ DIVADLA
Ve čtvrtek 25. července byla zahájena komplexní výměny výplní 

otvorů (oken, dveří a vstupního vestibulu) vnější konstrukce polic-
kého Kolárova divadla.

K výměně oken a dveří bylo přistoupeno na základě zjištění, 
že jejich stav neodpovídá požadavkům na energetickou úspornost 
těchto.

Výměna výplní otvorů obvodových zdí divadla nebyla při-
pravována nahodile. Již od počátku přípravy došlo ke spolupráci  
s architekty – ATELIER TSUNAMI s.r.o. z Náchoda, stavebním projek-
tantem Ing. Tomášem Vernerem z Bezděkova nad Metují a památ-
káři. Tvar rámů byl navržen a proveden s ohledem na původní tvar  
a prostorové uspořádání, které byly a jsou ctěny od samotného vzni-
ku divadla, tedy od počátku čtyřicátých let 20. století.

Materiál rámů i skel byl zmodernizován. Původní 
dřevěné rámy oken a dveří a kovové dveře vstupního 
vestibulu byly nahrazeny   hliníkem. Za skleněnou výplň 
bylo zvoleno čiré trojsklo. U oken šaten pro účinkující  
a toalet bylo zvoleno sklo matné.

Za vnější barvu rámů oken, dveří a vestibulu byla 
zvolen odstín RAL 7022 – stínová šedá. Tento odstín se 
dle názoru přizvaných architektů nejvíce blíží původní 
barvě. Poslední varianta vnější barvy rámů oken byla 
bílá.

Vnitřní části rámů oken jsou opatřeny barvou s od-
stínem RAL 9001 – krémová bílá, která byla prokazatel-
ně v interiéru divadla používána již od jeho samotného 
vzniku. V témže bílém odstínu jsou provedeny i nové 
vnitřní dřevěné okení parapety, jejichž výrobu zajistila 

místní firma TRUHLÁŘSTVÍ LANGHAMER & POHL, s.r.o. Materiál 
a tvar nových parapetů ctí podobu těch, které již dosloužily. Jako 
materiál k jejich zhotovení bylo použito smrkové dřevo.

Zakázku jako celek na základě výběrového řízení zrealizovala 
obchodní společnost Stavební společnost PUNICA s.r.o. z Hronova. 
Aktuální informace o rekonstrukčních pracích je možné získat na 
webových stránkách města www.policenm.cz , v sekci Rozvoj měs-
ta: https://www.policenm.cz/rozvoj-mesta/investice a údržba/.

Výměna oken a dveří Kolárova divadla byla dokončena na konci 
srpna.

Dušan Šedek, investiční technik
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POLICKÝ MĚSÍČNÍK
- periodický tisk města Police nad Metují -
Termín uzávěrky:  vždy 20. den v měsíci do 15 hod. 
Distribuce: obvykle první pracovní den v měsíci
Vychází v Polici nad Metují v nákladu:  700 ks
Registrační číslo: MK ČR E 11974
Za obsah a jazykovou správnost odpovídá autor příspěvku.
Tisk: Tiskárny B.N.B. spol. s r.o. Velké Poříčí
Vydavatel: Město Police nad Metují, Masarykovo nám. 98, 549 54
  IČO 272 949
Telefon:  491 541 113
E-mail:   polickymesicnik@policenm.cz  
Autor obálky: Jan Flieger
Ceník inzerce: (stránka bez 1,3 cm okrajů)
Velikost 1/2A4 - A4 2000,- Kč + DPH
Velikost ¼ A4 - 1/2A4 1000,- Kč + DPH
Velikost 1/8A4 – ¼ A4  500,- Kč + DPH
Velikost do 1/8A4 250,- Kč + DPH
Množstevní slevy se neposkytují

PORADENSKÉ MÍSTO
POLICE NAD METUJÍ, KOSTELNÍ 9
Pojištění nemovitostí, aut, životní pojištění, investice

ALENA KAVÁLKOVÁ
PORADCE SPECIALISTA

M 605 986 520
alena.kavalkova@generaliceska.cz

www.generaliceska.cz/
poradce-alena-kavalkova

v , , 

VERA NOVAKOVA 
Realitní zprostředkovatel 
S kvalifikací 66-042-M, se zákonným pojištěním 

Mobil: +420 608 280 563 
Email: novakova.rm@seznam.cz 

v v , , 

JINDRISKA NOVAKOVA 
Asistentka obchodu a prodeje 

Mobil: +420 778 023 125 
Email: novakova.asist@seznam.cz 

WWW: vn-reality5.webnode.cz/ IČO: 13545540 DIČ: CZ6257182184 

✓ Poradenství a realizace obchodů na realitním a finančním trhu
✓ Posouzení ceny nemovitostí pro potřeby vyřízení pozůstalosti, soudy, atd.

 NEDĚLE - PÁTEK



http://www.barcode-generator.de

STAŇTE SE I VY SOUČÁSTÍ NAŠEHO TÝMU
ZABÝVÁME SE :

Firma ADAPT electronic CZ s.r.o. se sídlem v Machově 
hledá spolupracovníky na pozice:

ELEKTROTECHNIK

Požadujeme:
• SOU/SŠ vzdělání
• § 6 NV 194/2022 sb. ( původně vyhl. 50/78 sb., § 6 )
• Znalost práce na PC ( MS Exel , MS Word )
• Pečlivost, spolehlivost , manuální zručnost

Nabízíme:
• smlouvu na HPP, DPP, IČO
• jednosměnný provoz , svozovou dopravu z Broumova, prémie 

za docházku , příspěvek na dovolenou , vánoční prémie,
stravenkový paušál.

• Pracovní doba dle dohody 
• čisté pracovní prostředí, zázemí stabilní společnosti.
• vhodné i pro OZP , OSOBY V DŮCHODU , ABSOLVENTY

Nástup možný ihned nebo dle dohody.
Životopisy zasílejte na e-mail: klimova@adapt-electronic.cz 
nebo telefonicky na telefonním čísle  733 125 661

NAŠE SPOJENÍ JSOU JEDINEČNÁ – STEJNĚ JAKO NAŠI LIDÉ

• Sestavováním , zapojením a elektrickým testováním 
elektronických sestav

• Elektrickou kontrolou kabelů a kabelových svazků 

• Kabelovou konfekcí ,zpracováním kabelů , krimpováním
( ručním i strojním) , cínováním , letováním , montáží konektorů ,  
vyvazováním kabelových stromů
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